
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Λ. Τσαβδαρίδη, σελ.

16093
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 16095, 16096, 16098,

16099, 16100, 16102, 16104, 16106, 16107, 16110, 16114,
16117, 16120, 16121, 16126

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:, σελ. 
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Αµοργός, Κίµωλος, Κύθηρα, Σίκινος και Τήνος,

ανεµογεννήτριες παρά την ευρωπαϊκή ασπίδα προστασίας;»,
σελ. 16093

ii. µε θέµα: «Σε καθεστώς αποκλεισµού από την επέκταση
των δικτύων φυσικού αερίου η Περιφέρεια Πελοποννήσου»,
σελ. 16095

iii. µε θέµα: «Οι ενεργειακές κοινότητες και οι δράσεις κα-
ταπολέµησης της ενεργειακής φτώχειας θα µείνουν εκτός
του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας», σελ.
16098

iv. µε θέµα «Ραγδαία υποβάθµιση του Διαχειριστή του ελ-
ληνικού δικτύου διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας ΔΕΔΔΗΕ
στο πλαίσιο της ιδιωτικοποίησής του, το µπλακ άουτ χιλιάδων
νοικοκυριών στην κακοκαιρία της Μήδειας και το τραγικό δυ-
στύχηµα στην Εύβοια αποκαλύπτουν το σχέδιο αποδόµησης
του Διαχειριστή», σελ. 16101

v. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σχεδιά-
ζει να επιβαρύνει µε νέο χαράτσι τους καταναλωτές ηλεκτρι-
σµού και να δηµιουργήσει επενδυτές δύο ταχυτήτων µε το
σχέδιο Ελλάδα 2.0», σελ. 16103

vi. µε θέµα: «Αδικαιολόγητος ο αποκλεισµός Δήµων κάτω
των 20.000 κατοίκων από την πρόσκληση του Πράσινου Τα-
µείου», σελ. 16105

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Διαδικασία και χρόνος καταβολής προκαταβο-

λών 40% στους δενδροκαλλιεργητές που επλήγησαν από
τους ανοιξιάτικους παγετούς του Μαρτίου και Απριλίου
2021», σελ. 16106

ii. µε θέµα: «Αύξηση του προϋπολογισµού των προγραµ-
µάτων νέων αγροτών και σχεδίων βελτίωσης», σελ. 16108

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Απαραίτητα µέτρα για τη στήριξη των ιδιοκτη-

τών Επιβατικών Δηµόσιας Χρήσης (Ε.Δ.Χ.) αυτοκινήτων
ΤΑΞΙ», σελ. 16112

ii. µε θέµα: «Κατασκευή κάτω διάβασης στο δηµοτικό
δρόµο Αρκαλοχώρι – Αυλή », σελ. 16110

δ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:«
Αποδυνάµωση της αστυνοµικής δύναµης της Γενικής Αστυ-
νοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης από εκτεταµένες απο-
σπάσεις», σελ. 16114

ε) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Πράσινη µε-
τάβαση στο Ελληνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας», σελ. 16116

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Ποικίλο  Όρος: ώρα µηδέν για την προάσπιση

του δηµόσιου και δασικού χαρακτήρα του», σελ. 16118
ii. µε θέµα : «Η αντιπυρική περίοδος ξεκινάει µε ανοχύρωτα

δάση και κυβερνητική αδιαφορία», σελ. 16120

ζ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων: 

i. µε θέµα: «Αναγκαία η παράταση για τους εργαζόµενους
στο Πρόγραµµα Απασχόλησης Κοινωφελούς Εργασίας»,
σελ. 16122

ii. µε θέµα: «Παράταση στήριξης των εργαζοµένων στον
κλάδο της γουνοποιίας», σελ. 16124

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

τις εκθέσεις της επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: 

i. «Κύρωση της Συµφωνίας για την τροποποίηση της Συµ-
φωνίας για τη µεταφορά και την αµοιβαιοποίηση των εισφο-
ρών στο Ενιαίο Ταµείο Εξυγίανσης µεταξύ του Βασιλείου του
Βελγίου, της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, της Τσεχικής Δη-
µοκρατίας, του Βασιλείου της Δανίας, της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Γερµανίας, της Δηµοκρατίας της Εσθονίας,
της Ιρλανδίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου
της Ισπανίας, της Γαλλικής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας
της Κροατίας, της Ιταλικής Δηµοκρατίας, της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Λετονίας, της Δηµοκρατίας
της Λιθουανίας, του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεµβούρ-
γου, της Ουγγαρίας, της Δηµοκρατίας της Μάλτας, του Βα-
σιλείου των Κάτω Χωρών, της Δηµοκρατίας της Αυστρίας,
της Δηµοκρατίας της Πολωνίας, της Πορτογαλικής Δηµοκρα-
τίας, της Ρουµανίας, της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας, της
Σλοβακικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Φινλαν-
δίας», σελ. 16110

ii. «Κύρωση της Συµφωνίας για την τροποποίηση της Συν-
θήκης για την θέσπιση του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθε-
ρότητας µεταξύ του Βασιλείου του Βελγίου, της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, της Δηµοκρα-
τίας της Εσθονίας, της Ιρλανδίας, της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας, του Βασιλείου της Ισπανίας, της Γαλλικής Δηµοκρατίας,
της Ιταλικής Δηµοκρατίας, της Κυπριακής Δηµοκρατίας, της
Δηµοκρατίας της Λετονίας, της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας,
του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεµβούργου, της Δηµοκρα-
τίας της Μάλτας, του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, της Δηµο-
κρατίας της Αυστρίας, της Πορτογαλικής Δηµοκρατίας, της
Δηµοκρατίας της Σλοβενίας, της Σλοβακικής Δηµοκρατίας
και της Δηµοκρατίας της Φινλανδίας», σελ. 16110

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δι-
καιοσύνης, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Εσωτερικών κατέ-
θεσαν στις 05/07/2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από
24/06/2021 Συµφωνίας Τροποποίησης Διατάξεων της από
31/05/2007 Σύµβασης Παραχώρησης για το  Έργο «Μελέτη,
Κατασκευή, Χρηµατοδότηση, Λειτουργία, Συντήρηση και Εκ-
µετάλλευση του Αυτοκινητόδροµου Κεντρικής Ελλάδας
(Ε65)» που κυρώθηκε µε τον ν.3597/2007 (ΑΞ� 168), όπως
αυτή τροποποιήθηκε: 1) µε την από 28/11/2013 «Συµφωνία
Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης»
που κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν. 4219/2013 «Κύ-
ρωση των Συµφωνιών Τροποποίησης των συµβάσεων παρα-
χώρησης των µεγάλων οδικών έργων και ρύθµιση συναφών
θεµάτων» (ΑΞ� 269), 2) µε την από 19/12/2013 «Συµφωνία
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Τροποποίησης Διατάξεων Σύµβασης Παραχώρησης» που κυ-
ρώθηκε µε το  άρθρο 44 του ν. 4354/2015 «Διαχείριση των
µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και
άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της συµφωνίας δη-
µοσιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων»
(Α’� 176)» και 3) µε την από 11/12/2018 «Συµφωνία Τροποποί-
ησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώ-
θηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 4586/2018 «Α’� 217)», σελ.
16126

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 16093-16109
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 16109-16126
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16120, 16121, 16126

Β. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
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16097, 16098, 16099, 
16100, 16101, 16102, 
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ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 16116, 16117, 16118
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 16121, 16124, 16125
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 16106, 16107
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ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 16106



Αθήνα, σήµερα στις 5 Ιουλίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
14.13’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων, κ. Κουτνατζής, ενηµερώνει το Σώµα ότι οι
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αρ. 895/25-6-2021, 901/28-62021 και 908/28-6-2021 επί-
καιρες ερωτήσεις και οι υπ’ αρ. 5912/12-4-2021, 5978/577/14-4-
2021 και 6002/15-4-2021 ερωτήσεις (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος
5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Κωνσταντίνο Σκρέκα.

Η υπ’ αρ. 897/25-6-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.

Η υπ’ αρ. 891/25-6-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευθέριο Οικονόµου.

Η υπ’ αρ. 90328-6-2021 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αρ. 4819/8-
3-2021 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού
της Βουλής) θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Η υπ’ αρ. 896/25-6-2021 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αρ.
6305/26-4-2021 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής) θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεώργιο Αµυρά.

Οι υπ’ αρ. 2730/14-5-2021 και 6353/28-4-2021 ερωτήσεις (κατ’
άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαν-
τηθούν από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Ιωάννη
Κεφαλογιάννη.

Οι υπ’ αρ. 894/25-6-2021 και 907/28-6-2021 επίκαιρες ερωτήσεις
θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Ιωάννη Οικονόµου.

Οι υπ’ αρ. 898/28-6-2021 και 899/28-6-2021 επίκαιρες ερωτήσεις
που απευθύνονται στον Υπουργό Εσωτερικών κ. Μαυρουδή Βο-
ρίδη δεν θα απαντηθούν λόγω αναρµοδιότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. Λάζαρος
Τσαβδαρίδης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό
για προσωπικούς λόγους, από την Πέµπτη 8 Ιουλίου έως και τη
Δευτέρα 12 Ιουλίου. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Βουλή ενέκρινε τη
ζητηθείσα άδεια.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 895/25-6-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αµοργός, Κίµωλος, Κύθηρα,
Σίκινος και Τήνος, ανεµογεννήτριες παρά την ευρωπαϊκή ασπίδα
προστασίας;».

Θερµή παράκληση τόσο στους ερωτώντες συναδέλφους Βου-
λευτές όσο και στους Υπουργούς να είµαστε στα λογικά πλαίσια
του χρόνου.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτηση. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι το γεγονός ότι έρχεστε ο ίδιος

να απαντήσετε την ερώτηση θα σηµαίνει ότι έχετε κάτι θετικό να
µας πείτε, να µας πείτε δηλαδή ότι τα πέντε αυτά νησιά, η Αµορ-
γός, τα Κύθηρα, η Τήνος, η Κίµωλος και η Σίκινος θα προστατευ-
τούν από αυτό που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή συνηγορεί ότι είναι
απειλή. Αναφέροµαι στο γεγονός ότι εξαιτίας των σχεδίων χω-
ροθέτησης µαζικών ανεµογεννητριών, βιοµηχανικών αιολικών
πάρκων σε αυτά τα νησιά έφτασαν να µπουν στη λίστα των επτά
µνηµείων πανευρωπαϊκά σε κίνδυνο από την οµπρέλα των οργα-
νώσεων πολιτιστικής κληρονοµιάς, την «EUROPA NOSTRA», την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, κάτι που είναι υπό την αιγίδα
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

θα σας διαβάσω απλά το σκεπτικό της απόφασης: «Το πολυ-
φασµατικό αυτό τοπίο βρίσκεται τώρα σε σοβαρό κίνδυνο,
καθώς η ελληνική Κυβέρνηση αντί να το διαφυλάσσει µε κάθε
τρόπο, ενθαρρύνει τη µετατροπή του σε βιοµηχανική ζώνη µε αι-
ολικούς σταθµούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας». Αυτό είναι
από το σκεπτικό της απόφασης για την ένταξη στη λίστα των
επτά ευρωπαϊκών µνηµείων σε κίνδυνο. Η δε Επίτροπος Έρευνας
και Καινοτοµίας, η κ. Μαρίγια Γκάµπριελ, δήλωσε ότι µε την πρω-
τοβουλία αναδεικνύουµε την ευρωπαϊκή πολιτική κληρονοµιά
που κινδυνεύει. 

Οπότε καθώς επιλέξατε να έρθετε ο ίδιος αυτοπροσώπως ν’
απαντήσετε στην ερώτηση, φαντάζοµαι ότι ήρθατε να µας πείτε
ότι θα σταµατήσει οποιαδήποτε αδειοδότηση αιολικών σε αυτά
τα νησιά και ότι θα χρησιµοποιηθεί η σηµαντική χρηµατοδότηση
που παρέχει η ένταξη των επτά µνηµείων σε κίνδυνο από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για την ανάπτυξη πρότυπων τρό-
πων, ώστε να είναι αυτόνοµα τα νησιά στις Κυκλάδες, σεβόµενοι
την προστασία της φύσης µε βάση τους ευρωπαϊκούς και εθνι-
κούς νόµους και τη φυσιογνωµία τους, όπως υπαγορεύει και η
απόφαση ένταξης των επτά µνηµείων σε κίνδυνο. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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Δεν θα περιµέναµε τίποτα λιγότερο από εσάς. Βέβαια, ανησυ-
χούµε, γιατί πριν από λίγες µέρες, πριν από µία εβδοµάδα, ήταν
εδώ ο κ. Αµυράς και µας είπε στην ουσία ότι θα προχωρήσετε
µε την προστασία των περιοχών χωρίς δρόµους των βασικών
αυτών βουνών, όµως, δεν έχουµε τίποτα νεότερο. Πριν από ενά-
µιση χρόνο ήταν ο κ. Μητσοτάκης στα Τζουµέρκα και δεσµευό-
ταν ότι θα προστατευθούν και ότι δεν θα µπουν αιολικά πάνω στα
ψηλά βουνά και δεν έχουµε δει παρά το αντίθετο. 

Παραβιάζεται η ευρωπαϊκή οδηγία για τις «NATURA». Έχουµε
πάρει πρόστιµο, γιατί δεν έχουµε διαχειριστικές µελέτες. Χωρίς
διαχειριστικές µελέτες συνεχίζετε και χωροθετείτε αιολικά. Είµα-
στε στα πρόθυρα του δικαστηρίου για την παραβίαση της περι-
βαλλοντικής αδειοδότησης για τις «NATURA», της ευρωπαϊκής
νοµοθεσίας δηλαδή, ειδικά για τα αιολικά. Παραβιάζεται το χω-
ροταξικό των ΑΠΕ µε τον υπερκερασµό της ικανότητας στην Εύ-
βοια. Δίνεται άδεια παραγωγής από τη ΡΑΕ µέσα σε ζώνες
αποκλεισµού και αρχαιολογικούς χώρους και παραδοσιακούς οι-
κισµούς. Τώρα, στη ζώνη αποκλεισµού για την αρκούδα στο Νυµ-
φαίο ξεκινάτε και βάζετε πάλι ανεµογεννήτριες, ενώ έχετε
δεσµευτεί ότι θα τη θεσµοθετήσετε σε ενάµιση µήνα. 

Παρακαλώ, περιµένω η παρουσία σας εδώ να φέρει κάποιο
αποτέλεσµα, γιατί η κατάσταση έχει ξεφύγει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, κύριε
Σκρέκα, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω δύο πράγµατα για την ενεργειακή
στρατηγική της Κυβέρνησής µας. Γνωρίζετε πολύ καλά -το
έχουµε πει επανειληµµένως σε αυτήν την Αίθουσα- ότι τον Σε-
πτέµβριο του 2019 στη Σύνοδο του ΟΗΕ για το κλίµα, ο Πρωθυ-
πουργός της Ελλάδας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, εξέπληξε το
παγκόσµιο ακροατήριο, ανακοινώνοντας την πρόθεση της Ελλά-
δας να προχωρήσει σε µία πολύ γρήγορη απολιγνιτοποίηση,
απανθρακοποίηση της ελληνικής παραγωγικής βάσης, την πιο
γρήγορη απολιγνιτοποίηση µεταξύ των ευρωπαϊκών κρατών-
µελών. Αυτό πράγµατι δείχνει την προσήλωσή µας και την αφο-
σίωσή µας στο να συµβάλλουµε στους φιλόδοξους ευρωπαϊκούς
στόχους, ώστε η Ευρώπη να καταστεί η πρώτη κλιµατικά ουδέ-
τερη ήπειρος µέχρι το 2050. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στη χώρα µας, αυτή τη στιγµή, περί-
που το 30% της ηλεκτρικής ενέργειας που καταναλώνεται προ-
έρχεται από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και το υπόλοιπο
ποσοστό, ένα 15% έως 20%, εισάγεται, ενώ το υπόλοιπο 50%
µοιράζεται µεταξύ του φυσικού αερίου που έχει φτάσει η συµ-
µετοχή του στην ηλεκτροπαραγωγή στο 30% µε 35%, πολλές
φορές, και στους λιγνίτες που έχει µειωθεί στο 15% η συµµετοχή
τους στην ηλεκτροπαραγωγή στη χώρα, όταν πριν από δέκα χρό-
νια αυτό ήταν περίπου στο 60%. 

Καταλαβαίνετε λοιπόν ότι είναι εκπεφρασµένη η αποφασιστική
στρατηγική της Κυβέρνησής µας πραγµατικά η Ελλάδα να συµ-
βάλλει σηµαντικά στους ευρωπαϊκούς στόχους, αλλά να ηγηθεί
αυτής της ευρωπαϊκής προσπάθειας. Και αυτό το κάνει, όχι µε
λόγια, αλλά µε πράξεις. 

Βέβαια, καταλαβαίνετε ότι για να αποσύρουµε τις λιγνιτικές
µονάδες και σταδιακά για να απεξαρτηθούµε από τα ορυκτά καύ-
σιµα, τα οποία κατά τη διάρκεια της αξιοποίησης τους για την
ηλεκτροπαραγωγή εκπέµπουν στην ατµόσφαιρα διοξείδιο του
άνθρακα, θα πρέπει, φυσικά, να επενδύσουµε σηµαντικά στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, στα ηλεκτρικά δίκτυα µεταφοράς
και διανοµής, σε συστήµατα αποθήκευσης, έτσι ώστε, πράγµατι,
να µπορέσουµε να πετύχουµε τη συνολική, τελικά, απεξάρτηση
της ηλεκτροπαραγωγής στη χώρα µας από τα ορυκτά καύσιµα.
Γι’ αυτό, θα πρέπει να κατασκευαστούν και να υπάρξουν επεν-
δύσεις σε ΑΠΕ, δηλαδή σε φωτοβολταϊκά, σε ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, σε εργοστάσια βιοαερίου, σε αξιοποιήση της
γεωθερµίας στη χώρα µας δυναµικά, τα οποία είναι πάρα πολύ
πλούσια και τα οποία τα έχουµε και µάλιστα, µας βοηθούν στο
να πετύχουµε και την ενεργειακή ανεξαρτησία πέρα από την
ασφάλεια εφοδιασµού. 

Από εκεί και πέρα, όντως, υπήρξε µια υπερθέρµανση -θα
έλεγα- στον κλάδο των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µε τη µε-

γάλη προσφορά επενδυτικών κεφαλαίων, τα οποία θέλουν ν’
αξιοποιηθούν πραγµατικά στις επενδύσεις των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, σε ανάπτυξη µέσων παραγωγής ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, πρέπει να σας πω ότι αυτή τη στιγµή βρι-
σκόµαστε στην ολοκλήρωση ενός νέου ειδικού χωροταξικού για
τις ΑΠΕ, το οποίο θα είναι πολύ πιο συγκεκριµένο και -θα έλεγα-
πολύ πιο αυστηρό, ώστε πραγµατικά οι επενδυτές που πράγµατι
θέλουν να αξιοποιήσουν το αιολικό δυναµικό ή τον ήλιο ή ακόµα
και γεωθερµία στη χώρα, να ξέρουν πού µπορούν να κατασκευά-
σουν και τι µπορούν να κατασκευάσουν και µε αυτόν τον τρόπο
να συµβάλουν στην ενεργειακή µετάβαση της χώρας µας, στην
πράσινη αυτή ενεργειακή µετάβαση, χωρίς από την άλλη να δια-
κινδυνεύον ούτε το περιβάλλον ούτε τον πολιτισµό, αλλά ούτε
και την ευηµερία και τη διαβίωση των πολιτών στις τοπικές κοι-
νωνίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης για τη δευτερολογία του, για τρία

λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε κάτι. Φοβάµαι ότι επιφυλάσ-

σεστε για ν’ απαντήσετε στη δευτερολογία σας, που δεν θα έχω
το δικαίωµα να σας ανταπαντήσω. Ξέρετε, δεν γίνεται έτσι ο κοι-
νοβουλευτικός διάλογος. 

Επειδή σας αρέσει –και το κάνετε κατ’ επανάληψη- όταν και
εσείς και οι συνάδελφοί σας και ο κ. Αµυράς, όταν συζητάµε για
αιολικά να µου πετάτε το γάντι και να µου λέτε «µα, τέλος πάν-
τως, εσείς είστε υπέρ ή εναντίον της αιολικής ενέργειας;», θέλω
να σας θυµίσω ότι έχω δώσει αγώνες στο ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο. Προσωπικά εγώ έχω ηγηθεί της πλειοψηφίας όταν οι συνά-
δελφοί σας από τη Νέα Δηµοκρατία καταψήφιζαν, προκειµένου
να υπάρχουν κλιµατικοί στόχοι αυστηροί σε όλους τους τοµείς
και στον χώρο των ΑΠΕ. Αυτή τη στιγµή, δεν συζητάµε και δεν
κρίνουµε το κλιµατικό µέλλον µας. Αυτή τη στιγµή συζητάµε για
το αν η Ελλάδα παραβιάζει την ευρωπαϊκή νοµοθεσία όταν χω-
ροθετείτε σε «NATURA» χωρίς σχέδιο διαχείρισης, όταν εγκρίνει
κάθε σχεδόν άδεια χωρίς να περνάει το φίλτρο της δέουσας εκτί-
µησης και παραβιάζει την ευρωπαϊκή οδηγία για την περιβαλλον-
τική αδειοδότηση, όταν παραβιάζει το χωροταξικό των ΑΠΕ σε
όλους τους περιοριστικούς όρους, τους ελάχιστους που έχει. 

Πρέπει να είναι η εικοστή φορά που σε επίκαιρη ερώτηση µού
απαντάτε εσείς ή κάποιος άλλος Υφυπουργός σας: «Μα, ξέρετε,
ετοιµάζουµε το χωροταξικό των ΑΠΕ», όταν παραβιάζετε αυτό
που υπάρχει και λέτε ότι θα κάνετε κάτι καλύτερο.

Εγώ σας ζητάω αυτήν τη στιγµή να σταµατήσετε κάθε αδει-
οδότηση ανεµογεννήτριας, να πάτε και να χρησιµοποιήσετε τα
χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης για να χρηµατοδοτήσετε ένα
πρόγραµµα «Εξοικονοµώ-Αυτονοµώ» όχι για ογδόντα χιλιάδες
νοικοκυριά που βάζετε εσείς, για ογδόντα χιλιάδες σπίτια, για
όσα φτάνουν τα χρήµατα, αν είναι δυνατόν και για όλα. 

Πηγαίνετε να κάνετε µια ουσιαστική και δίκαιη εξοικονόµηση
ταυτόχρονα µε εγκατάσταση φωτοβολταϊκών στις ταράτσες. Γιατί
σας το λέω αυτό; Όχι µόνο γιατί θα είναι πραγµατική ανάκαµψη
µε κινητοποίηση µικρών επαγγελµατιών και µικρών επιχειρήσεων
µαζικά, µε ενίσχυση των εισοδηµάτων των νοικοκυριών ουσια-
στικά, αλλά την ίδια στιγµή µας το λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Στο άρθρο 19 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µάς είπε ότι η Ελλάδα είναι
αυτή η χώρα από όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
µπορεί να παράγει όχι περίπου το 20% ή το 13% -εξαρτάται από
το πώς βλέπει κανείς τα νούµερα, από αιολικά που έχουµε αυτήν
τη στιγµή- αλλά από τα φωτοβολταϊκά στις ταράτσες θα ξεπερά-
σουµε το 33% της κατανάλωσης ενέργειας, χωρίς ανάγκη για δί-
κτυα στο πουθενά, µε απώλειες ενέργειας, αλλά εκεί πέρα που
υπάρχουν ήδη τα δίκτυα. 

Αυτό, βέβαια, θα ωφελήσει τους µικρούς και όχι τους µεγά-
λους. Εκεί είναι η πολιτική µας διαφορά και γι’ αυτό φαντάζοµαι
προτιµάτε το άλλο σύστηµα, το οποίο όµως καταστρέφει τη
φύση. 

Οπότε σας καλούµε να σταµατήσετε αυτήν τη στιγµή τα αι-
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ολικά, να ξαναξεκινήσετε από το µηδέν. Οποιαδήποτε αιολικά εγ-
καθίστανται θα πρέπει να είναι µε κοινωνική συναίνεση, µε κοινω-
νικό σχεδιασµό και τα έσοδα να πηγαίνουν στις τοπικές κοινωνίες.
Έως τότε αδράξτε την ευκαιρία να κάνετε φωτοβολταϊκά στις τα-
ράτσες, να βγούµε στην κλιµατική πρωτοπορία παγκοσµίως.
Αυτήν τη στιγµή καταστρέφουµε τη φύση µας. 

Και ξέρετε κάτι; Κάνουµε τη µεγαλύτερη ζηµιά στην κλιµατική
αλλαγή, όχι τυχαία. Αυτήν την κρίσιµη δεκαετία για την κλιµατική
αλλαγή ο ΟΗΕ δεν την έχει αφιερώσει ούτε στις ανεµογεννήτριες
ούτε στα φωτοβολταϊκά. Δεν την αφιέρωσε στις τεχνολογίες, την
αφιέρωσε ως δεκαετία αποκατάστασης των φυσικών οικοσυστη-
µάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ πολύ
να ολοκληρώσετε, κύριε Αρσένη. Έχουµε ξεφύγει στον χρόνο από
την πρώτη κιόλας ερώτηση.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όποιος ξέρει τα στοιχειώδη για την κλιµατική αλλαγή, ξέρει ότι

το πρώτο που πρέπει να κάνουµε είναι να προστατεύσουµε τη
φύση που µας έχει αποµείνει. Σταµατήστε τη λεηλασία της φύσης,
πηγαίντε στα φωτοβολταϊκά στις στέγες και σταµατήστε τα αι-
ολικά. Ξεκινήστε από το µηδέν µε κοινωνική συναίνεση µέσα από
τις κοινωνίες και για τις κοινωνίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, να σας πω ότι εµείς υποστηρίζουµε
την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών στις στέγες και γι’ αυτό το επό-
µενο διάστηµα θα προχωρήσουµε σε νοµοθετικές πρωτοβουλίες
για να στηρίξουµε ακόµα περισσότερο την εγκατάσταση τέτοιων
µικρών φωτοβολταϊκών προς όφελος και του ενεργειακού συστή-
µατος της χώρας, αλλά και των Ελλήνων πολιτών. 

Θα ήθελα βέβαια εδώ να πω, το είπατε και µόνος σας, ότι ακόµα
κι αν εξαντλούσαµε τη δυνατότητα να εγκαταστήσουµε, που δεν
είναι και εύκολο βέβαια στην πράξη και θα σας εξηγήσω γιατί, τα
φωτοβολταϊκά στις στέγες θα καλύπταµε το 30% περίπου της ζή-
τησης στη χώρα, άρα θα έπρεπε να καλύψουµε το 70% από ΑΠΕ
που θα έπρεπε να εγκατασταθούν εκτός των στεγών.

Επίσης, να σας πω ότι τα φωτοβολταϊκά λειτουργούν µόνο κατά
τις ώρες που έχουµε ηλιοφάνεια, δεν λειτουργούν το βράδυ, σε
αντιδιαστολή µε τις ανεµογεννήτριες όπου φυσάει και το πρωί,
φυσάει και το βράδυ, οπότε εκεί έχουµε ένα πιο σταθερό προφίλ
παροχής ηλεκτρικής ενέργειας στο σύστηµα, το οποίο το έχουµε
τόσο πολύ ανάγκη. Να σας θυµίσω ότι στη Δανία, για παράδειγµα,
πάνω από το 50% της ζήτησής της καλύπτεται από ανεµογεννή-
τριες όχι από φωτοβολταϊκά και βέβαια έχει και πολλά νερά, από
υδροηλεκτρικά. 

Άρα, εδώ δεν υπάρχει άσπρο-µαύρο και δεν υπάρχει µόνο µία
λύση. Αν υπήρχε µόνο µία λύση θα την είχαµε κάνει. Η εγκατά-
σταση σε στέγες παρουσιάζει πρακτικές δυσκολίες -γι’ αυτό και
θα δώσουµε αρκετά κίνητρα- µε την έννοια ότι εµείς έχουµε πολ-
λές πολυκατοικίες, υπάρχει κατακερµατισµός και επιµερισµός
στους ιδιοκτήτες των διαµερισµάτων, υπάρχει αναλογικότητα
στον χώρο και είναι ακόµα πιο δύσκολο σε έναν χώρο πάνω στην
οροφή της πολυκατοικίας όπου υπάρχουν πολλοί συµµέτοχοι και
δικαιούχοι να συνεργαστούν πάντα για να κατασκευάσουν ένα φω-
τοβολταϊκό. 

Από την άλλη πρέπει να σας πω ότι αν κάνουµε αυτό το οποίο
εσείς λέτε, δηλαδή εδώ και τώρα να σταµατήσουµε κάθε αδειοδό-
τηση, καταλαβαίνετε ότι η Ελλάδα θα είναι ουραγός στο να πετύ-
χουµε την ενεργειακή µετάβαση και να συµβάλουµε στους
στόχους της Ευρώπης και τελικά να προστατεύσουµε το περιβάλ-
λον. 

Η αλήθεια είναι κάπου στη µέση, δεν είναι στα άκρα, ποτέ δεν
είναι στα άκρα. Φυσικά υπάρχει υπερθέρµανση και το αντιµετωπί-
ζουµε. Σας είπα ότι έχουµε ένα ειδικό χωροταξικό, το οποίο ολο-
κληρώνεται για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που θα είναι
πολύ πιο αυστηρό και πολύ πιο συγκεκριµένο. 

Από την άλλη αυτήν τη στιγµή δεν παραβιάζεται κανένας ευρω-
παϊκός κανονισµός, δεν παραβιάζεται καµµία ευρωπαϊκή οδηγία,
ούτε φυσικά και η ελληνική νοµοθεσία κατά τη φάση της αδειοδό-

τησης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, της εγκατάστασης
ΑΠΕ στη χώρα µας. Αν παραβιάζεται, παρακαλώ πολύ, να µου κά-
νετε κάποιες καταγγελίες και αµέσως θα στείλουµε τα όργανα της
πολιτείας για να σταµατήσουν αυτήν την παράνοµη αδειοδότηση,
όπως λέτε εσείς. Όλες οι αδειοδοτήσεις ακολουθούν τη διαδικα-
σία τη νόµιµη µέσα από τις γνωµατεύσεις, µέσα από τις γνωµοδο-
τήσεις των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού, της δασικής
υπηρεσίας, του δήµου, του περιφερειακού συµβουλίου, του δη-
µοτικού συµβουλίου, όπου χρειάζεται, ώστε τελικά να καταλήξει
και να υπάρξει η οριστική απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών
όρων, ώστε µετά να µπορεί να συνεχίσει ο επενδυτής.

Επαναλαµβάνω. Είµαστε πάνω από το θέµα, είµαστε προβλη-
µατισµένοι µε πολλά από αυτά και µε την υπερθέρµανση της
αγοράς, η οποία έχει συµβεί. Τις επόµενες λίγες εβδοµάδες θα
προχωρήσουµε και σε νέες νοµοθετικές πρωτοβουλίες και θα
δώσουµε τη δυνατότητα σε αυτούς που πραγµατικά θέλουν να
επενδύσουν, να επενδύσουν και να µην υπάρχει αυτό το µπλο-
κάρισµα του ενεργειακού χώρου από χιλιάδες αιτήσεις, οι οποίες
τελικά δεν µπορούν να πραγµατοποιηθούν. Και αυτό τελικά δεί-
χνει και µια στρεβλή εικόνα για το πού θα κατασκευαστεί τι, δη-
λαδή αν κάποιος δει στον χάρτη της ΡΑΕ πού έχουν γίνει
αιτήσεις αυτήν τη στιγµή για την απονοµή όρων σύνδεσης, τότε
πραγµατικά δεν υπάρχει κενό.

Στη χώρα αυτήν τη στιγµή έχουν γίνει αιτήσεις για 100 Giga, η
χώρα µέχρι το 2030 χρειάζεται την εγκατάσταση 10 GigaW εγ-
κατεστηµένης ισχύος ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, άρα το
1/10 από αυτά τα οποία σήµερα έχουν καταθέσει αίτηση στη ΡΑΕ
θα κατασκευαστεί. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι όλο αυτό το οποίο βλέπουµε είναι
και µια εικονική πραγµατικότητα, δεν είναι αυτό το οποίο θα
έχουµε το 2030. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι εδώ είµαστε µαζί να
κάτσουµε να συζητήσουµε τι περισσότερα και πόσο περισσό-
τερο µπορούµε να προστατεύσουµε το φυσικό περιβάλλον της
χώρας και τον πολιτισµό της και τις τοπικές κοινωνίες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 908/28-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σε
καθεστώς αποκλεισµού από την επέκταση των δικτύων φυσικού
αερίου η Περιφέρεια Πελοποννήσου».

Ορίστε, κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω

µε ένα σύντοµο ιστορικό της υπόθεσης, διότι θεωρώ ότι υπάρχει
ένα σηµαντικό έλλειµµα ενηµέρωσης σε σχέση µε αυτό το ζή-
τηµα. Η επέκταση των δικτύων του φυσικού αερίου στην Περι-
φέρεια της Πελοποννήσου και συγκεκριµένα στις έξι µεγάλες
πόλεις (Κόρινθος, Άργος, Ναύπλιο, Τρίπολη, Σπάρτη και Καλα-
µάτα) είναι µια διαδικασία η οποία ξεκίνησε µε το σχεδιασµό της
ΔΕΔΑ επί κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ το 2018 και αφορούσε στην
κατασκευή δικτύων σε ποσοστό 60% του οδικού δικτύου αυτών
των πόλεων. Το έργο αυτό µε προϋπολογισµό 35 εκατοµµύρια
ευρώ θα προσέφερε µε µηδενικά τέλη σύνδεση στους κατανα-
λωτές και οικιακούς και επαγγελµατικούς και νοικοκυριά και επι-
χειρήσεις, δηλαδή ιδιαίτερα χαµηλό κόστος χρήσης. Πέρυσι,
δυστυχώς, µε µια βιαστική απόφαση η ΡΑΕ, η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας, αποφάσισε την απένταξη του συγκεκριµένου έργου.

Παράλληλα σύµφωνα και µε τη λογική των ιδιωτικοποιήσεων
που διέπει συνολικά τη σηµερινή Κυβέρνηση, σε στρατηγικούς
τοµείς ενέργειας, εταιρεία ιδιωτικών συµφερόντων έχει λάβει
άδεια διανοµής φυσικού αερίου για την Κόρινθο, την Τρίπολη και
τη Μεγαλόπολη. Προκαλούνται, λοιπόν, ερωτήµατα τόσο για τα
κριτήρια επιλογής του ιδιώτη παρόχου χωρίς διαγωνιστική δια-
δικασία, αλλά και για την τελική τιµή πώλησης στους καταναλω-
τές οικιακούς και βιοµηχανικούς.

Παράλληλα, κύριε Υπουργέ, το ίδιο διάστηµα η Περιφέρεια της
Πελοποννήσου κατά τη διάρκεια της δηµόσιας διαβούλευσης της
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ΡΑΕ για την ανάπτυξη του δικτύου διανοµής της ΔΕΔΑ επιβεβαί-
ωσε την πρόθεσή της να εκδώσει πρόσκληση ειδικά για την ΔΕΔΑ
για την ένταξη των σχετικών έργων στο ΠΕΠ Πελοποννήσου µε
προϋπολογισµό 20 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Σε αυτό το πλαίσιο και δεδοµένου ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας προτίθεται να εκχωρήσει το σύνολο της δηµόσιας
συµµετοχής στο δίκτυο του φυσικού αερίου µε την πώληση της
ΔΕΠΑ Υποδοµών και της ΔΕΠΑ Εµπορίας, σύµφωνα µε τις πλη-
ροφορίες -από το δηµοσιεύµατα το λέω- η τελική φάση φαίνεται
ότι θα ολοκληρωθεί το ερχόµενο φθινόπωρο. Αναδεικνύεται λοι-
πόν εδώ ο κίνδυνος να µείνουν εκτός του δικτύου παροχής φυσι-
κού αερίου σηµαντικές πόλεις, όπως είναι η Καλαµάτα, η Σπάρτη,
το Ναύπλιο, αλλά και βεβαίως µε συνέπεια να αυξηθεί το κόστος
σύνδεσης για τους τελικούς καταναλωτές. 

Ενδεικτικό του αλαλούµ που υπάρχει αυτή τη στιγµή είναι το γε-
γονός ότι µετά την αρνητική έκβαση που είχε η αίτηση που είχε
υποβάλει η ΔΕΔΑ για την αναθεώρηση της απόφασης της ΡΑΕ να
απεντάξει την Πελοπόννησο από το πρόγραµµα ανάπτυξης των
δικτύων αερίου της εταιρείας, Ακολούθησε στη συνέχεια η ΔΕΔΑ
τη νοµική οδό, έχοντας ήδη προσφύγει ήδη στο Διοικητικό Εφε-
τείο, ενώ η Περιφέρεια της Πελοποννήσου έχει καταθέσει κι αυτή
τρεις ενστάσεις κατά της ίδιας απόφασης της ΡΑΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κατόπιν όλων αυτών, φαίνεται ότι αυτή τη στιγµή που µιλάµε ο
σχεδιασµός επέκτασης του δικτύου του φυσικού αερίου στις βα-
σικές πόλεις της Πελοποννήσου βρίσκεται στον αέρα, µε αποτέ-
λεσµα να παραµένουν αναπάντητα πολύ κρίσιµα ερωτήµατα, σε
σχέση µε το ποιες πόλεις θα αφορά αυτή η επέκταση, ποιος θα
είναι ο τρόπος τροφοδότησης και µεταφοράς και κυρίως ποιες θα
είναι οι επιβαρύνσεις για τον τελικό καταναλωτή. 

Κύριε Υπουργέ, η ανάπτυξη των δικτύων φυσικού αερίου, όπως
αυτό έχει επιβεβαιωθεί και από τις τοποθετήσεις των τοπικών επι-
µελητηρίων και της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και όλων των φο-
ρέων της περιοχής είναι µια σηµαντική αναπτυξιακή προοπτική, η
οποία θα διευκολύνει την καθηµερινή διαβίωση των πολιτών στην
Πελοπόννησο, των επιχειρήσεων, τη δραστηριότητα της τοπικής
βιοµηχανίας και βιοτεχνίας, της αγροτικής παραγωγής, καθώς και
των δοµών υγείας και εκπαίδευσης. 

Όµως η Περιφέρεια Πελοποννήσου αυτή τη στιγµή βρίσκεται
σε καθεστώς αποκλεισµού και γι’ αυτό εγώ σας θέτω κάποια πολύ
συγκεκριµένα σαφή ερωτήµατα και παρακαλώ πολύ να υπάρξουν
και σαφείς απαντήσεις από τη δική σας την πλευρά. 

Είναι λοιπόν σε ισχύ ο προγραµµατισµός της ΔΕΔΑ για τις έξι
πόλεις της Περιφέρειας Πελοποννήσου; Σε ποιες πόλεις και µε
ποια χρέωση προγραµµατίζεται η ανάπτυξη των δικτύων του φυ-
σικού αερίου µέχρι και το 2023; Πώς θα διασφαλιστεί, κύριε
Υπουργέ, το κοινωνικό και οικονοµικό όφελος για την περιοχή από
την αξιοποίηση των πόρων αυτού του κονδυλίου των 20 εκατοµ-
µυρίων ευρώ από το περιφερειακό επιχειρησιακό πρόγραµµα της
Περιφέρειας Πελοποννήσου; Ποιες δεσµεύσεις θα αναλάβει ο
ιδιώτης µέτοχος που θα προκύψει στη ΔΕΠΑ Υποδοµών, άρα και
στη ΔΕΔΑ, για την ανάπτυξη δικτύων σε ενεργειακά αποκλεισµέ-
νες περιοχές ή σε περιοχές οι οποίες δεν καλύπτουν ιδιωτικοοι-
κονοµικά κριτήρια για την ανάπτυξη του δικτύου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Χαρίτση. Κοντεύετε τα πέντε λεπτά οµιλίας. Έγιναν αντιληπτά τα
ερωτήµατα. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Είναι ερωτήµατα τα οποία απασχολούν την
κοινωνία. Είναι ένα ζήτηµα που στην τοπική επικαιρότητα, όπως
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, έχει κεντρική θέση εδώ και πάρα πολύ
καιρό. Νοµίζω ότι είναι µια ευκαιρία µε τη συγκεκριµένη επίκαιρη
ερώτηση να δώσετε ξεκάθαρες απαντήσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εν πολλοίς, κύριε συνάδελφε, κάποιες από τις ερω-
τήσεις που µου απευθύνατε, τις απαντήσατε ήδη µε την τοποθέ-
τησή σας. 

Επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς να πω δύο πράγµατα για τον ρόλο

του φυσικού αερίου στην ενεργειακή στρατηγική που έχει σχε-
διάσει και σήµερα υλοποιεί η Κυβέρνησή µας. Θέλω να πω ότι η
ελληνική Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχουν αποφα-
σίσει, έχουν σχεδιάσει και σήµερα υλοποιούν ένα από τα πιο φι-
λόδοξα ενεργειακά προγράµµατα στην Ευρώπη, µε πολύ
φιλόδοξους στόχους, πολλές φορές πάνω από τους ευρωπαϊ-
κούς και µε αποφάσεις, οι οποίες πραγµατικά δείχνουν ότι η Ελ-
λάδα µπορεί να πρωτοπορήσει, όπως έγινε και µε την πανδηµία
του κορωνοϊού. Γιατί πραγµατικά µπορούµε όλοι οι Έλληνες να
διαπιστώσουµε ότι υπάρχει και µία άλλη Ελλάδα, µία Ελλάδα που
µπορούµε να την έχουµε, όταν αποφασίσουµε, όταν σχεδιά-
σουµε σωστά και τελικά όταν υλοποιήσουµε µε τον καλύτερο
τρόπο. 

Επιτρέψτε µου να πω, παίρνοντας αφορµή βέβαια από την
πανδηµία του κορωνοϊού και τον τρόπο µε τον οποίο την έχουµε
διαχειριστεί ως ελληνική Κυβέρνηση, αλλά και από το εµβολια-
στικό πρόγραµµα, πως πιστεύω ότι όλοι όσοι βρισκόµαστε σή-
µερα παρόντες εδώ στην Αίθουσα, που έχουµε εµβολιαστεί,
είδαµε µία άλλη Ελλάδα, όταν πήγαµε να εµβολιαστούµε. Είδαµε
τον τρόπο µε τον οποίο οργανώθηκε ο εµβολιασµός, χωρίς τα-
λαιπωρία για τους πολίτες, πολύ γρήγορα, πολύ έγκαιρα. 

Είναι αυτό το οποίο θέλουν οι Έλληνες. Αυτό δεν νοµίζω ότι
έχει χρώµατα ή παρατάξεις. Είναι κάτι για το οποίο πρέπει όλοι
να προσπαθούµε από το πρωί ως το βράδυ. Οι άνθρωποι που
ασχολούµαστε µε την πολιτική τουλάχιστον και πολλές φορές µε
την εµπιστοσύνη του λαού βρισκόµαστε σε θέση ευθύνης, πρέ-
πει όλοι να το έχουµε στο µυαλό µας, ώστε να το πετύχουµε και
να το αφήσουµε βέβαια και στους επόµενους, όταν αυτοί έρχον-
ται. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να σας πω ότι πράγµατι στην ενεργει-
ακή στρατηγική που υλοποιούµε, το φυσικό αέριο παίζει πολύ
σηµαντικό ρόλο, γιατί είναι ένα αέριο που αντικαθιστά τον λι-
γνίτη. Μια ηλεκτρική MWh, όταν παράγεται από τον λιγνίτη εκ-
πέµπει στην ατµόσφαιρα έως και τρεις φορές περισσότερο
διοξείδιο του άνθρακα απ’ ό,τι το φυσικό αέριο. Άρα καταλαβαί-
νουµε ότι αντικαθιστώντας τον λιγνίτη µε το φυσικό αέριο, πετυ-
χαίνουµε πολύ λιγότερες επιπτώσεις στην ατµόσφαιρα και άρα
βοηθούµε στο να αντιµετωπίσουµε τα αίτια που προκαλούν την
κλιµατική αλλαγή και αυτή στη συνέχεια την κλιµατική κρίση, που
είναι φυσικά το διοξείδιο του άνθρακα. 

Βλέποντας δυστυχώς τι επιπτώσεις είχε στον πλανήτη µία
κρίση, µια υγειονοµική κρίση, όταν αυτή τον βρήκε απροετοίµα-
στο, καταλαβαίνουµε ότι δεν πρέπει και δεν έχουµε το δικαίωµα
να αφήσουµε απροετοίµαστο τον πλανήτη στην επόµενη κρίση,
που είναι η κλιµατική κρίση. Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς προωθούµε
ένα πολύ φιλόδοξο επενδυτικό πρόγραµµα για την ανάπτυξη και
την περαιτέρω διείσδυση του φυσικού αερίου στην ελληνική οι-
κονοµία και στην ελληνική κοινωνία. 

Προχθές βρεθήκαµε µε τον Πρωθυπουργό, τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη στην Ξάνθη, όπου από εκεί έγινε η παρουσίαση του φι-
λόδοξου προγράµµατος της ΔΕΔΑ, η οποία θα επενδύσει άνω
των 500 εκατοµµυρίων ευρώ το επόµενο χρονικό διάστηµα µέχρι
το 2030 για την επέκταση των δικτύων διανοµής φυσικού αερίου.
Με αυτόν τον τρόπο θα δώσουµε σε δεκάδες χιλιάδες, εκατον-
τάδες χιλιάδες νοικοκυριά τη δυνατότητα να έχουν πρόσβαση
σε φυσικό αέριο και έτσι να µειώσουν και τον λογαριασµό της
ενέργειας για να θερµάνουν το σπίτι τους, αλλά και να έχουν χα-
µηλότερο περιβαλλοντικό αποτύπωµα και φυσικά να δηµιουργη-
θούν και πολλές χιλιάδες θέσεις εργασίας κατά τη φάση της
κατασκευής αυτών των δικτύων, αλλά και πολλές βιώσιµες θέ-
σεις εργασίας για τη συντήρηση και τη διαχείριση του δικτύου
στη φάση της λειτουργίας του.

Πάνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ θα επενδυθούν από την ΕΔΑ
Αττικής και την ΕΔΑ Θεσσαλονίκης - Θεσσαλίας και επίσης για
την αύξηση, την περαιτέρω διείσδυση του φυσικού αερίου στην
ελληνική κοινωνία και βέβαια στην οικονοµία. Πολλές επαγγελ-
µατικές µονάδες, βιοτεχνίες, βιοµηχανίες, θερµοκήπια, άρα και
µονάδες του µεταποιητικού και της µεταποίησης, αλλά και του
πρωτογενή τοµέα βλέπουν να µειώνεται το κόστος ενέργειας, να
διευκολύνεται η δουλειά τους και βέβαια να µειώνεται και το πε-
ριβαλλοντικό τους αποτύπωµα. 
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Επειδή ολοκληρώθηκε ο χρόνος της πρωτολογίας µου, επι-
τρέψτε µου να σας απαντήσω στη δευτερολογία σε όσα ρωτή-
σατε συγκεκριµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χαρίτσης για τη δευτερολογία του για
τρία λεπτά. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κάνατε µία ανάλυση για τα οφέλη του φυσικού

αερίου -και δεν έχω λόγο να διαφωνήσω µαζί σας- ως ένα µετα-
βατικό πόρο στην πορεία προς την απολιγνιτοποίηση και την
πλήρη απανθρακοποίηση του ενεργειακού µας µείγµατος και της
οικονοµίας συνολικότερα. Προφανώς το φυσικό αέριο έχει να
παίξει έναν σηµαντικό ρόλο για το µεσοδιάστηµα, µέχρι να φτά-
σουµε στην πλήρη απανθρακοποίηση. Μα, γι’ αυτό ακριβώς συ-
ζητάµε εδώ πέρα, για το πώς θα γίνει αυτή η επέκταση του
δικτύου για να επωφεληθούν νοικοκυριά και επιχειρήσεις.

Όµως δυστυχώς δεν άκουσα ούτε µία λέξη για το συγκεκρι-
µένο ερώτηµα που σας θέτω σε σχέση µε το τι γίνεται στην Πε-
ριφέρεια της Πελοποννήσου. Γιατί πράγµατι άκουσα τον
Πρωθυπουργό στην Ξάνθη προχθές να µιλάει για το πρόγραµµα
της ΔΕΔΑ συνολικά, να λέει για τις πόλεις της Περιφέρειας Ανα-
τολικής Μακεδονίας - Θράκης, να λέει για τις θέσεις εργασίας
στην περιοχή. 

Δεν έχω ακούσει τίποτα για την Πελοπόννησο όµως. Αυτό το
οποίο έχουµε δει δυστυχώς µέχρι στιγµής είναι γενικόλογες υπο-
σχέσεις και έχουµε δει και τη δραστηριοποίηση µιας συγκεκρι-
µένης ιδιωτικής εταιρείας στην Πελοπόννησο. Και όλο αυτό το
πλαίσιο έχει δηµιουργήσει µια πάρα πολύ µεγάλη αµφιβολία και
µια ανασφάλεια στους πολίτες της περιοχής. 

Επαναλαµβάνω λοιπόν το ερώτηµα. Τι γίνεται στην Πελοπόν-
νησο; Τι θα γίνει µε τις έξι πόλεις, για τις οποίες ο σχεδιασµός
του 2018 της ΔΕΔΑ προέβλεπε ότι θα ενταχθούν στο πρόγραµµα
επέκτασης του δικτύου φυσικού αερίου; Τι θα γίνει µε τα χρή-
µατα της περιφέρειας; Θα τα διασφαλίσουµε αυτά τα 20 εκατοµ-
µύρια ή θα κινδυνεύσουµε να τα χάσουµε από αυτό το πολύ
σηµαντικό έργο; Και ποιες είναι βεβαίως οι δεσµεύσεις του
ιδιώτη, όταν σύµφωνα µε τον ν.4643/19, που ψήφισε η Κυβέρ-
νησή σας, δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική πρόνοια για δεσµεύ-
σεις του ιδιώτη που θα αναλάβει τη ΔΕΠΑ Υποδοµών, άρα και τη
ΔΕΔΑ, σε σχέση µε το ελάχιστο ποσοστό κάλυψης της ελληνικής
επικράτειας από δίκτυα φυσικού αερίου;

Για να το πω πάρα πολύ απλά, µπορεί ο ιδιώτης να θεωρήσει
ότι η επέκταση του δικτύου δεν είναι συµφέρουσα σε συγκεκρι-
µένες περιοχές, σε περιοχές οι οποίες µπορεί κοινωνικά, οικονο-
µικά, αναπτυξιακά να είναι πολύ κρίσιµες για εµάς, πολύ κρίσιµες
για τις τοπικές κοινωνίες και άρα να µπλοκάρει αυτήν την επέ-
κταση του δικτύου. 

Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµο να δοθούν απαντήσεις από
τη µεριά σας για να γνωρίζουν και οι πολίτες της Πελοποννήσου
αν τελικά θα προχωρήσει η διαδικασία της επέκτασης του δι-
κτύου. Να γνωρίζουν οι επιχειρήσεις της περιοχής αν θα καρπω-
θούν τα οικονοµικά οφέλη από την αξιοποίηση του
συγκεκριµένου καυσίµου. 

Δυστυχώς, αυτή τη στιγµή όλο το πρόγραµµα βρίσκεται στον
«αέρα» και στην πρωτοµιλία σας δεν άκουσα κάποια σαφή απάν-
τηση ειδικά για την Πελοπόννησο. Περιµένω στη δευτερολογία
σας να έχω µια πιο ξεκάθαρη εικόνα από τη µεριά σας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να αναφέρω το ιστορικό το οποίο έχει λάβει

χώρα στην περιοχή της Πελοποννήσου, πάντα έχοντας υπ’ όψιν
ότι εµείς ως Κυβέρνηση θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να επε-
κταθεί το φυσικό αέριο και να µπορέσουν να έχουν όλο και πε-
ρισσότερα νοικοκυριά πρόσβαση σε αυτό, αλλά και επιχειρήσεις.

Να πω, λοιπόν, ότι πράγµατι η Δηµόσια Επιχείρηση Δικτύων
Διανοµής Αερίου, η ΔΕΔΑ, είναι ο διαχειριστής του δικτύου δια-
νοµής λοιπής Ελλάδας, ήτοι όλων των περιοχών πλην Αττικής,

Θεσσαλονίκης και Θεσσαλίας. Αυτή τη στιγµή η ΔΕΔΑ κατέχει
άδειες διανοµής και διαχείρισης δικτύου διανοµής που έχει χο-
ρηγήσει η ΡΑΕ και σύµφωνα µε την προαναφερθείσα άδεια δια-
νοµής, το υφιστάµενο δίκτυο διανοµής στην Περιφέρεια
Πελοποννήσου, το οποίο κατασκευάζεται και θα διαχειρίζεται
από τη ΔΕΔΑ, αποτελείται από είκοσι τρεισήµισι χιλιόµετρα δι-
κτύου µέσης πίεσης στην περιοχή της Κορίνθου, Άγιοι Θεόδωροι
και Δήµος Λουτρακίου. Η χορήγηση της άδειας διανοµής περι-
λαµβάνει την έγκριση ενός αρχικού πενταετούς προγράµµατος
ανάπτυξης, το οποίο αποτελεί αναπόσπαστο µέρος αυτής. 

Στο αρχικό πρόγραµµα ανάπτυξης της ΔΕΔΑ για την περίοδο
2018 - 2022, το οποίο είχε εγκριθεί µε την άδεια διανοµής, προ-
βλεπόταν η ανάπτυξη δικτύου διανοµής στους εξής δήµους της
Περιφέρειας Πελοποννήσου: Στον Δήµο Κορίνθου της Περιφε-
ρειακής Ενότητας Κορινθίας, στον Δήµο Τρίπολης στη Περιφε-
ρειακή Ενότητα Αρκαδίας, στον Δήµο Καλαµάτας στην
Περιφερειακή Ενότητα Μεσσηνίας, στον Δήµο Σπάρτης στην Πε-
ριφερειακή Ενότητα Λακωνίας και στους Δήµους Άργους, Μυκη-
νών και Ναυπλιέων στην Περιφερειακή Ενότητα Αργολίδος. Αυτό
λοιπόν υπήρχε και είχε γίνει το 2018 - 2022.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Το 2018 έγινε αυτό το σχέδιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Να πούµε ότι στα δίκτυα διανοµής στους Δήµους
Καλαµάτας και Σπάρτης προβλεπόταν ο εφοδιασµός τους µε
LNG, ενώ για τα δίκτυα των Δήµων Κορίνθου, Τριπόλεως και Άρ-
γους - Ναυπλίου η διασύνδεσή τους µε το εθνικό σύστηµα µετα-
φοράς φυσικού αερίου. 

Τελικά, σύµφωνα µε τους όρους των αδειών που έχουν χορη-
γηθεί, ο διαχειριστής όφειλε να αναπτύσσει το δίκτυο διανοµής
σύµφωνα µε το εκάστοτε εγκεκριµένο πενταετές πρόγραµµα
ανάπτυξης. Έπρεπε, λοιπόν, η ΔΕΔΑ, σύµφωνα µε το πρόγραµµα
το οποίο είχε καταθέσει και είχε εγκριθεί και το οποίο υποβάλλε-
ται επικαιροποιηµένο ετησίως το αργότερο ως την 1η Νοεµβρίου
κάθε έτους, να προχωρήσει στις επενδύσεις. 

Ο κάτοχος της άδειας έχει υποχρέωση να γνωστοποιήσει το
γεγονός στη ΡΑΕ, συνυποβάλλοντας ειδικά αιτιολογηµένη αί-
τηση για τις αιτίες της καθυστέρησης και τις ενέργειες στις
οποίες θα προβεί προς την αντιµετώπιση αυτών. Στο πλαίσιο
αυτών των υποχρεώσεων η ΔΕΔΑ µεν υπέβαλε επικαιροποιηµένο
πρόγραµµα ανάπτυξης, το οποίο είχε τροποποιηθεί, όµως, σε µε-
γάλο βαθµό και µε πολύ µεγάλες καθυστερήσεις σε σχέση µε το
αρχικό πρόγραµµα το οποίο είχε καταθέσει και είχε εγκριθεί,
αλλά µε αιτίες που, σύµφωνα µε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας,
δεν δικαιολογούσαν αυτή την άνω των δεκαοκτώ µηνών καθυ-
στέρηση στην υλοποίηση του προγράµµατος. Έτσι, η αρχή, θε-
ωρώντας ότι η µετατόπιση του αρχικού χρονοδιαγράµµατος
κατά διάστηµα µεγαλύτερο των δεκαοκτώ µηνών, όπως προβλέ-
πεται από τις κείµενες διατάξεις, ενεργοποίησε τη διάταξη της
παραγράφου 3 του άρθρου 80Γ4001 του 2011 και αποδέσµευσε
τις περιοχές από το πρόγραµµα ανάπτυξης της ΔΕΔΑ. 

Για ποιον λόγο το κάνει αυτό; Γιατί όταν βλέπει η ΡΑΕ ότι
πράγµατι υπάρχει από την εταιρεία, είτε είναι η ΔΕΔΔΑ είτε είναι
κάποια άλλη εταιρεία -γιατί είναι ανοιχτό, µπορεί και κάποιος
ιδιώτης να καταθέσει µία άδεια επένδυσης και ανάπτυξης του δι-
κτύου- καθυστέρηση άνω των δεκαοκτώ µηνών, άνω του ενάµιση
έτους, έχει τη δυνατότητα να αποσύρει την άδεια, ώστε να δώσει
τη δυνατότητα σε κάποιον άλλον ο οποίος ενδιαφέρεται να έρθει
και να προχωρήσει στις εν λόγω επενδύσεις. Εκεί, λοιπόν, βρι-
σκόµαστε αυτή τη στιγµή. 

Να πούµε ότι υπήρξε η επόµενη εταιρεία µε την επωνυµία
«EDIL», που στη συνέχεια µετασχηµατίστηκε σε «HENGAS», η
οποία υπέβαλε πρόγραµµα επενδυτικό και προχώρησε σε επεν-
δύσεις είκοσι τριών χιλιοµέτρων και τετρακοσίων µέτρων δικτύου
χαµηλής πίεσης και τεσσάρων χιλιοµέτρων και οκτακοσίων µέ-
τρων µέσης πίεσης για την πόλη της Κορίνθου, το οποίο θα τρο-
φοδοτείται από σηµείο εξόδου του εθνικού δικτύου µεταφοράς
φυσικού αερίου για την πόλη της Τρίπολης, όπου εκεί προβλέ-
πεται κατασκευή οκτώµισι χιλιοµέτρων δικτύου µέσης πίεσης και
είκοσι τεσσάρων χιλιοµέτρων και εξακοσίων µέτρων δικτύου χα-
µηλής πίεσης. 

Επίσης, η ΡΑΕ, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, η ανεξάρτητη
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αυτή αρχή, έχει χορηγήσει στην εν λόγω εταιρεία απόφαση
άδειας διανοµής για τον Δήµο Μεγαλόπολης της Περιφέρειας
Πελοποννήσου, ώστε να αναπτυχθεί δίκτυο διανοµής φυσικού
αερίου που θα υποκαταστήσει την υφιστάµενη τηλεθέρµανση
που τροφοδοτείται αυτή τη στιγµή από τον λιγνιτικό σταθµό ηλε-
κτροπαραγωγής της ΔΕΗ

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Η ΔΕΔΔΑ είναι εποπτευόµενος φορέας
του Υπουργείου σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Άρα αυτή τη στιγµή βλέπετε ότι για αυτούς τους δή-
µους έχει προχωρήσει ήδη η ΡΑΕ σε έγκριση άδειας και υλοποι-
ούνται οι επενδύσεις, ενώ για τους επόµενους, που είναι Άργους,
Μυκηνών, Ναυπλίου, Καλαµάτας και Σπάρτης, αυτή τη στιγµή η
ΡΑΕ έχει προχωρήσει στη µελέτη ενός νέου συνεκτικού ρυθµι-
στικού πλαισίου, το οποίο θα διασφαλίσει κατά τρόπο ολοκλη-
ρωµένο και οικονοµικά βιώσιµο φυσικά -για να µην µεταφέρουµε
πολύ µεγάλα κόστη στους χρήστες του φυσικού αερίου, στους
καταναλωτές- την τροφοδότηση των αποµακρυσµένων δικτύων
διανοµής µε µακροπρόθεσµο χρονικό διάστηµα. 

Άρα αυτή τη στιγµή αναθεωρεί το ρυθµιστικό πλαίσιο που
υπάρχει, γιατί αυτές οι περιοχές, αυτοί οι δήµοι, είναι δύσκολο
να πάρουν φυσικό αέριο από το εθνικό σύστηµα. Άρα θα έχουν
πιθανότατα αποµακρυσµένους σταθµούς. 

Φαίνεται και οι δύο, και η ΔΕΔΑ και η άλλη εταιρεία µιλάνε για
εικονικούς αγωγούς µεταφοράς φυσικού αερίου, δηλαδή µέσα
από SNG ή LNG, και όχι σύνδεση µε φυσικό αγωγό µεταφοράς
φυσικού αερίου µε το εθνικό δίκτυο. 

Συνεπώς, αυτή τη στιγµή η ΡΑΕ βρίσκεται σε µία αναθεώρηση
του ρυθµιστικού πλαισίου ώστε να γίνει µια πιο σωστή αποτίµηση
και µε αυτόν τον τρόπο να προχωρήσει στη συνέχεια στην έγ-
κριση των επενδυτικών σχεδίων αυτών που θα προκύψουν µέσα
από την ολοµέλεια της. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 5912/12-4-2021 ερώτηση

του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλο-
νίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Οι
ενεργειακές κοινότητες και οι δράσεις καταπολέµησης της ενερ-
γειακής φτώχειας θα µείνουν εκτός του Εθνικού Σχεδίου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας;». 

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας, µε
την παρατήρηση ότι δεν εισακούστηκα στο πρώτο διάστηµα από
όλους, και από εσάς και από τον Υπουργό, σχετικά µε τους χρό-
νους. Γι’ αυτό, παράκληση θερµή να είµαστε κοντά στον χρόνο
που προβλέπει ο Κανονισµός, δηλαδή δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία και τρία λεπτά για τη δευτερολογία και τις τοποθετήσεις
των Υπουργών. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Καλή εβδοµάδα και σε εσάς και στον κύριο Υπουργό και στους
κυρίους Βουλευτές και στους συνεργάτες της Βουλής. 

Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά θα µπορούσαµε να ξεκινήσουµε την
ερώτηση από εκεί που αφήσατε την προηγούµενη, διότι µε µε-
γάλη έκπληξη διαπίστωσα ότι µόλις ανακοινώσατε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία ότι η Σπάρτη, η Καλαµάτα, το Άργος και το Ναύ-
πλιο είναι εκτός προγραµµατισµού δικτύων φυσικού αερίου και
είστε υπό εξέταση νέου θεσµικού πλαισίου. Αυτό είναι σηµαντική
αλλαγή µιας δροµολογηµένης µεγάλης επένδυσης από το �18
στην Πελοπόννησο που αφορά το φυσικό αέριο. Δεν µπορώ, δυ-
στυχώς, να σχολιάσω περισσότερο, διότι ο χρόνος και ο Πρό-
εδρος µας πιέζουν. Αλλά είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό που
είπατε, ότι είναι εκτός του φυσικού αερίου η Σπάρτη, η Καλα-
µάτα, το Άργος και το Ναύπλιο. Και, µάλιστα, ότι επειδή η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας άφησε χωρίς έλεγχο, πιθανά, τη
ΔΕΔΑ, έχασε την άδεια και ένας ιδιώτης πήρε τα δίκτυα αυτά για
να τα διαχειρίζεται µονοπωλιακά.

Όµως, εγώ θα επιστρέψω στην ερώτηση την οποία καταθέ-
σαµε στις 12 Απριλίου πενήντα οκτώ Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και
αφορούσε πρώτα απ’ όλα το ζήτηµα αυτής της µεγάλης πρόκλη-

σης που έχουµε µπροστά µας, της ενεργειακής µετάβασης σε
ένα «πράσινο» µέλλον, κλιµατικά ουδέτερο, αλλά και κοινωνικά
περισσότερο δίκαιο.

Η Νέα Δηµοκρατία, βέβαια, κύριε Υπουργέ, από την πρώτη
στιγµή που ανέλαβε τη διακυβέρνηση, στράφηκε εναντίον της
ενεργειακής δηµοκρατίας. Δηµιούργησε πάρα πολλά εµπόδια
στις ενεργειακές κοινότητες, µία πρωτοβουλία νοµοθετική - τοµή
της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και φέρατε την Ελλάδα σε απόλυτη
αντίθεση µε αυτό που γίνεται σε όλη την Ευρώπη. Πρακτικά ως
κυβέρνηση επιλέξατε να εµποδίσετε οι πολίτες, η αυτοδιοίκηση,
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις να έχουν πρόσβαση στο αγαθό της
ενέργειας και να εµπλακούν και αυτοί στην παραγωγή της καθα-
ρής ενέργειας. Έτσι, θα µπορούσαµε να έχουµε καλύτερη απο-
δοχή των έργων ΑΠΕ σε όλη την περιφέρεια, να έχουµε
χαµηλότερο κόστος και να συµβάλουµε όλοι στην καταπολέµηση
της ενεργειακής φτώχειας. 

Επί Νέας Δηµοκρατίας, λοιπόν, πρώτον οι ενεργειακές κοινό-
τητες έχασαν την προτεραιότητα σύνδεσης στο δίκτυο, δεύτε-
ρον πάγωσε η χρηµατοδότηση που ήταν έτοιµη -ήδη υπήρχε
προδηµοσίευση- 25 εκατοµµυρίων ευρώ από το ΕΠΑνΕΚ, ψηφί-
σατε τιµωρητικές διατάξεις για τη µετοχική τους σύνθεση, τις
οποίες πήρατε εν µέρει µέχρι πίσω -άλλο ένα ψήφισε, ξεψήφισε
της Νέας Δηµοκρατίας- ενώ από το 2022 ανακοινώσατε ότι οι
ενεργειακές κοινότητες θα εντάσσονται στις ανταγωνιστικές δια-
δικασίες. Και έχουν βγει όλοι οι φορείς των ενεργειακών κοινο-
τήτων και των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην Ευρώπη και
λένε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει. Δεν µπορεί να
βάλεις, δηλαδή, µε τους ίδιους όρους στις ανταγωνιστικές δια-
δικασίες τα συνεταιριστικά σχήµατα που κάνουν οι πολίτες για
τη δική τους κατανάλωση -αυτοπαραγωγή και αυτοκατανάλωση-
σε ανταγωνισµό µε τους µεγάλους εργολάβους. Κι αυτό το τονί-
ζουν και το «WWF» και η «GREENPEACE». Τα έχετε τα κείµενα
αυτά και νοµίζω ότι τα έχετε µελετήσει. 

Από την άλλη µεριά, µε το σχεδιασµό που έχετε για το Ταµείο
Ανάκαµψης µέχρι στιγµής αφήσατε τη Βουλή έξω από τη συζή-
τηση. Κανείς δεν ενηµερώθηκε για το τι θα περιληφθεί. Κάποιους
τίτλους φέρατε, µια περίληψη. Το συµφωνήσατε µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση και πιθανά µε κάποιους κολλητούς του συστήµα-
τος εξουσίας γύρω από το Μέγαρο Μαξίµου. Και είδαµε
-τουλάχιστον σε αυτά που ήρθαν στη Βουλή, στους τίτλους επα-
ναλαµβάνω- ότι απουσιάζει η οποιαδήποτε µέριµνα για την ενερ-
γειακή φτώχεια -είναι µηδέν στον κωδικό των αντίστοιχο δίπλα-
απουσιάζει οποιαδήποτε µέριµνα για τις ενεργειακές κοινότητες
-επίσης δεν υπάρχει κανένας κωδικός επένδυσης ή κόστους- και,
βέβαια -να το πω και αυτό τώρα- απουσιάζει και οποιαδήποτε
επένδυση στην κυκλική οικονοµία.

Όµως, εµείς σας θέτουµε -και θα κλείσω για να σεβαστώ το
χρόνο και τον κύριο Πρόεδρο και τους υπόλοιπους συναδέλ-
φους- τα εξής ερωτήµατα σε αυτήν την γραπτή ερώτηση, που,
πράγµατι, καταλαβαίνω ότι δεν µπορεί να απαντηθεί και να περι-
γραφεί ολόκληρη προφορικά: 

Σκοπεύετε, τουλάχιστον για τα κοµµάτια της ενέργειας και του
περιβάλλοντος του Ταµείου Ανάκαµψης, να µας κάνετε αναλυ-
τική παρουσίαση; 

Σκοπεύετε -επειδή ξεπερνάει τα όρια της δικής σας Κυβέρνη-
σης- να εγκαταστήσουµε ένα µηχανισµό διακοµµατικό, εθνικό
που θα µπορεί να παρακολουθεί τι γίνεται µε αυτή τη µεγάλη ευ-
καιρία ή θα την κάνετε ακόµα µία χαµένη ευκαιρία, όπως κάνουν
συνήθως οι δεξιές κυβερνήσεις στην Ελλάδα;

Και το βασικό που θέλουµε να συζητήσουµε σήµερα µαζί σας
είναι τις χρηµατοδοτήσεις και την ενίσχυση για τις ενεργειακές
κοινότητες και σε θεσµικό επίπεδο και σε οικονοµικό και για την
ενεργειακή φτώχεια.

Επιφυλάσσοµαι στη δευτερολογία να σας πω ότι ήδη διαβά-
ζουµε πως από την πίεση και την κριτική µας ανοίγετε στη δηµό-
σια συζήτηση κάποια θέµατα. Ακόµα και αυτό όφελος θα είναι
για τη χώρα, διότι βελτιώνουµε πολλά πράγµατα των δικών σας
αµελειών. Περιµένω, όµως, την πρώτη σας απάντηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας για τρία λεπτά.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, θα ξεκινήσω από κάτι που είπατε για τις ενεργει-
ακές κοινότητες -θέλω όσο µε ακούτε, να το ψάξετε για να το
συζητήσουµε λίγο στη δευτερολογία σας- ότι δεν βοηθάµε τις
ενεργειακές κοινότητες για αυτοκατανάλωση κ.λπ.. Θέλω να µου
πείτε το εξής: Από τις χιλιάδες ενεργειακές κοινότητες που έχουν
καταθέσει αίτηση για όρους σύνδεσης ή έχουν άδεια παραγωγής
-ειδικά το Δεκέµβρη είχαµε τρεις χιλιάδες καταθέσεις αιτήσεων-
πόσες ενεργειακές κοινότητες είναι για αυτοκατανάλωση; Θα
ήθελα να µου απαντήσετε σε αυτό, αν το γνωρίζετε. Είναι το θε-
σµικό πλαίσιο το οποίο παραλάβαµε από εσάς, από τη δική σας
κυβέρνηση. Ήταν άλλος, βέβαια, ο Υπουργός Ενέργειας. Δεν
έχει σηµασία. Είναι αυτό το οποίο παραλάβαµε, το οποίο δηµι-
ούργησε -όπως θα πω παρακάτω- αυτές τις τεράστιες στρεβλώ-
σεις και, τελικά, οι ενεργειακές κοινότητες δεν υπηρετούν τον
σκοπό για τον οποίο τις θέλουµε. Πείτε µου, για παράδειγµα, σε
πόσες από αυτές συµµετέχουν ΟΤΑ -από τις τρεις χιλιάδες που
κατατέθηκαν το Δεκέµβριο- πόσες είναι για να καταπολεµήσουν
την ενεργειακή φτώχεια και τι είχατε κάνει, βέβαια, για την ενερ-
γειακή φτώχεια. Αυτά θα τα πούµε, βέβαια, παρακάτω.

Επιτρέψτε µου να πω δύο πράγµατα για το Εθνικό Σχέδιο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας. Το Εθνικό Σχέδιο για την Ανάκαµψη
και την Ανθεκτικότητα, το οποίο κατέθεσε η Ελλάδα στην αρµό-
δια Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στους θεσµούς, ήταν µεταξύ των
δύο πρώτων που κατατέθηκαν στην Ευρώπη. Μάλιστα, έχει πάρει
πολύ θετικές κριτικές, όπως εσείς οι ίδιοι θα έχετε διαβάσει, βέ-
βαια, αν παρακολουθείτε λίγο τα δρώµενα, και από την Αντιπρό-
εδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και την αρµόδια για τον
ανταγωνισµό, την κ. Βεστάγκερ, η οποία, µάλιστα, επισκέφτηκε
και το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας όταν είχε έρθει
στην Ελλάδα και εκφράστηκε µε πολύ θετικά λόγια -όπως και
πάρα, πάρα πολλοί άλλοι αξιωµατούχοι και η Πρόεδρος της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, η κ. Φον Ντερ Λάιεν- γιατί, πράγµατι, αυτή
τη στιγµή το ελληνικό Σχέδιο για την Ανθεκτικότητα, για την Ανά-
καµψη λειτουργεί ως πρότυπο, ως οδηγός για πολλές άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες.

Θα πετύχουµε πολύ σηµαντικούς στόχους µε τις παρεµβάσεις
που έχουµε επιλέξει: αύξηση των επενδύσεων, µόχλευση χρηµά-
των από τον ιδιωτικό τοµέα, πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες
βιώσιµες θέσεις εργασίας και, φυσικά, την ενεργειακή µετάβαση
που θέλουµε να πετύχουµε ως χώρα από ένα παραγωγικό µον-
τέλο το οποίο έχουµε παραλάβει σε ένα υπόδειγµα, σε ένα µον-
τέλο παραγωγικό το οποίο θα δηµιουργεί εκατοντάδες χιλιάδες
βιώσιµες θέσεις εργασίας και υψηλά αµειβόµενες. 

Επειδή είπατε ότι δεν το έχουµε συζητήσει, θέλω να σας πω
ότι το εν λόγω Σχέδιο είχε τεθεί σε δηµόσια διαβούλευση και
µέσα από το «OpenGov» στο τέλος του 2020 -συγκριµένα από
το Νοέµβριο έως το Δεκέµβριο του 2020- και, φυσικά, υπήρξε
αλληλογραφία και επικοινωνία µεταξύ του ΥΠΕΝ και των ενερ-
γειακών φορέων της κοινωνίας των πολιτών και εν γένει του συ-
νόλου της αγοράς. Έγιναν πολλές, πολλές, εκατοντάδες
συζητήσεις, τηλεδιασκέψεις, συναντήσεις ώστε να καταλήξουµε
σε αυτό το σχέδιο, το οποίο -επαναλαµβάνω- έχει λάβει τις κα-
λύτερες κριτικές. Και πείτε µου κάποιον διεθνή παράγοντα ο
οποίος έχει καταφερθεί εναντίον ή έχει κριτικάρει αρνητικά -να
το πω έτσι- έχει ασκήσει αρνητική κριτική σε αυτό το πολύ φιλό-
δοξο και πολύ οραµατικό σχέδιο της χώρας.

Από εκεί και πέρα, να σας πω ότι περιλαµβάνει, σε ό,τι αφορά
τον «πράσινο» πυλώνα, 6,177 δισεκατοµµύρια -πάνω από 6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ- 1,2 δισεκατοµµύριο είναι για τη µετάβαση σε
ένα νέο ενεργειακό µοντέλο φιλικό προς το περιβάλλον και για
την επίτευξη αυτής της ενεργειακής µετάβασης που θέλουµε,
2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ αφορούν την ενεργειακή αναβάθµιση
του κτιριακού αποθέµατος, αλλά και την εξοικονόµηση ενέργειας
στις επιχειρήσεις, τη χωροταξική µεταρρύθµιση και την ενεργει-
ακή φτώχεια. 

Εσείς λέτε ότι εµείς τρέχουµε πίσω σας. Εγώ δεν θέλω να µπω
σε αυτή την, πραγµατικά, ανούσια συζήτηση του ποιος είναι πρώ-
τος. Εγώ θα σας πω τι έχω ανακοινώσει. Θα το έχετε διαβάσει.
Το έχω περιγράψει και σε συνέντευξη που έδωσα πριν τέσσερις

εβδοµάδες περίπου σε Κυριακάτικη εφηµερίδα. Θα αξιοποι-
ήσουµε 100 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης για να
κατασκευάσουµε 120MW, περίπου, φωτοβολταϊκών, τα οποία θα
µπορέσουν να συµψηφιστούν µε ρολόγια ευάλωτων νοικοκυ-
ριών. Είναι πάνω από τριάντα χιλιάδες. Και αυτό είναι το ξεκί-
νηµα. 

Εµείς ασχολούµαστε µε την ενεργειακή φτώχεια. Εµείς δεν κα-
θόµαστε αµέτοχοι. Εµείς αξιοποιούµε τον ήλιο, αξιοποιούµε τους
πόρους για να βοηθήσουµε µε µόνιµο τρόπο τα ευάλωτα νοικο-
κυριά, αυτούς που, πραγµατικά, όταν πατάνε το διακόπτη του
ηλεκτρικού στο σπίτι τους δεν είναι σίγουρο ότι θα ανάψει η
λάµπα. Εµείς το κάνουµε µε πράξη, κύριε συνάδελφε. Και παρα-
καλούµε όταν θα έρθει η ώρα, να είσαστε κι εσείς συνοδοιπόροι
σε αυτή την προσπάθεια και, βέβαια, στην ανεύρεση επιπλέον
πόρων για να µπορέσουν και άλλα ευάλωτα νοικοκυριά να ενταχ-
θούν σε αυτό το σχέδιο. 

Επαναλαµβάνω το τι θα κάνουµε: Θα δώσουµε τη δυνατότητα
σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης πράγµατι να κατα-
σκευάσουν ενεργειακές κοινότητες για αυτοκατανάλωση, όπως
αυτός είναι ο ουσιαστικός ρόλος που έπρεπε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

…να επιτελούν οι ενεργειακές κοινότητες προς όφελος και για
τη στήριξη των ευάλωτων νοικοκυριών. Αυτό δεν έχει γίνει ποτέ
στην Ελλάδα και το κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε, ο

λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ας τα πάρουµε µε τη σειρά. 
Πρώτον, υπήρχαν φορείς διεθνείς, σηµαντικοί, θεσµικοί που

αποκάλυψαν ότι δεν κάνατε συζήτηση για το Ταµείο Ανάκαµψης
στην Ελλάδα; Εγώ προσωπικά, την ηµέρα που παρουσίασε τους
άξονες εδώ ο κ. Σκυλακάκης, κατέθεσα έγγραφο ογδόντα τριών
οργανώσεων µη κυβερνητικών και µε διεθνή, αν θέλετε, λειτουρ-
γία, όπως η «GREENPEACE», που καταγγέλλουν εγγράφως ότι
υπήρξε έλλειψη συµµετοχής και έλλειψη διαφάνειας στο σχεδια-
σµό του Ταµείου Ανάκαµψης της Ελλάδας. Νοµίζω ότι το λέει και
το Κίνηµα Αλλαγής, το λένε και πολλά κόµµατα. Άρα αφήστε τα
αυτά. Τα ξέρουµε πάρα πολύ καλά τα ψεύτικα τα λόγια, τα µε-
γάλα. Δεν έγινε διαβούλευση. Η διαβούλευση έγινε µόνο επί των
αξόνων, επί των προτεραιοτήτων.

Δυστυχώς κανείς δεν ξέρει ακόµα ποια είναι τα δάνεια, κανείς
δεν ξέρει ποιοι θα ωφεληθούν και πιθανά πολλά πράγµατα τα
κρατάτε κρυφά. Εµείς αποκαλύπτουµε τώρα πολλά πράγµατα
από το Ταµείο Ανάκαµψης, όπως ότι κρύβετε µέσα την Ρυθµι-
στική Αρχή Υδάτων και την ιδιωτικοποίηση του νερού, τη Ρυθµι-
στική Αρχή Αποβλήτων και την ιδιωτικοποίηση των αποβλήτων,
αλλά αυτά θα τα φέρουµε σιγά σιγά στη Βουλή. Δεν είναι ανάγκη
να τα αποκαλύψουµε όλα, γιατί εµείς βρήκαµε τι κρύβετε εσείς
στο Ταµείο Ανάκαµψης.

Πάµε, όµως, να µπούµε στο θέµα το οποίο συζητάµε. Μιλήσατε
για την ενεργειακή φτώχεια. Η ενεργειακή φτώχεια, κύριε Σκρέκα,
µε επίσηµα ντοκουµέντα τα οποία θα φέρουµε στη Βουλή στο επό-
µενο νοµοσχέδιο που θα φέρετε, επί της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ,
παρ’ ότι ήταν επί µνηµονιακής περιόδου, µειώθηκε στην Ελλάδα
και µε συγκεκριµένα εργαλεία µεσοσταθµικής µείωσης και της
τιµής της ενέργειας κατά 12%. Επί Νέας Δηµοκρατίας αυξάνεται
η ενεργειακή φτώχεια και αυξάνονται οι αποκοπές λόγω της αι-
σχροκέρδειας που εσείς επιτρέπετε στην αγορά ενέργειας. Αφή-
στε και το θέµα της ενεργειακής φτώχειας και το δεύτερο πακέτο
από τα ψεύτικα τα λόγια τα µεγάλα.

Πάµε λιγάκι να συζητήσουµε για τις ενεργειακές κοινότητες.
Στις ενεργειακές κοινότητες µας λέτε ότι ήταν ελλιπές το θε-
σµικό πλαίσιο. Κύριε Σκρέκα, ήσασταν εσείς που ψηφίσατε τον
νόµο για τις ενεργειακές κοινότητες του ΣΥΡΙΖΑ, αυτόν τον πρω-
τοπόρον καινοτόµο ευρωπαϊκό νόµο; Τον ψηφίσατε, κύριε
Σκρέκα, και τώρα λέτε ότι δεν ήταν επαρκής. Ωραία! Είστε δύο
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χρόνια Κυβέρνηση. Γιατί δεν τον έχετε βελτιώσει;
Ο Υφυπουργός κ. Θωµάς εδώ στη Βουλή το 2019 µας είπε ότι

θα φέρετε κάποιες βελτιώσεις για να τρέξουν οι κοινότητες. Αντί
να το κάνετε αυτό, έχετε µειώσει όλα τα οφέλη της σύνδεσης
στο δίκτυο, τις χρηµατοδοτήσεις, δηµιουργήσατε προβλήµατα
στη µετοχική σύνθεση και τώρα τους βάζετε σε ανταγωνιστικές
διαδικασίες, για να έρθουν οι ενεργειακές κοινότητες και ο σύν-
δεσµός τους στην Ευρώπη να πουν ότι οι ενεργειακές κοινότητες
στην Ελλάδα πλέον έχουν λίγους µήνες ζωής. Δεν τα λέει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το «WWF» το λέει, η «GREENPEACE» το λέει, ο συνεταιρι-
σµός REScoop.eu το λέει. 

Άρα κύριε Σκρέκα, ας µιλήσουµε επί του συγκεκριµένου. Ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι µετά την αποκάλυψη του ΣΥΡΙΖΑ ότι στο
Ταµείο Ανάκαµψης είχε µηδέν για κοινότητες, µηδέν για ενεργει-
ακή φτώχεια, µηδέν για κυκλική οικονοµία, κάνατε µία συγκεκρι-
µένη εξαγγελία, η οποία µιλάει για αυτά τα 120 MW στους
δήµους. Η πρόταση που έχουµε εµείς στην ερώτηση είναι συγ-
κεκριµένη. Θα βοηθήσετε να ενεργοποιηθεί η ενεργειακή κοινό-
τητα σε κάθε δήµο µε χρηµατοδότηση η οποία να συνδεθεί µε
τα ευάλωτα νοικοκυριά; Με ποιο θεσµικό πλαίσιο; Με ποιες προ-
τεραιότητες; Και αφού το έχουµε προτείνει και καλά κάνετε και
το ακολουθείτε, γιατί το «WWF» το πρότεινε πρώτο και η
«GREENPEACE» επί τη δικής µας κυβέρνησης, το ερώτηµα είναι
πότε θα το κάνετε αυτό. Διότι ό,τι κάνετε µέχρι στιγµής είναι εις
βάρος των ενεργειακών κοινοτήτων, κύριε Σκρέκα. 

Και µε ρωτάτε τι γίνεται µε την αυτοπαραγωγή, αυτοακατανά-
λωση και τις ενεργειακές κοινότητες, πέρα από το ότι εσείς δεν
διορθώσατε τον νόµο καθόλου δυο χρόνια τώρα. Τόσο ανεπαρ-
κής αυτή η Κυβέρνηση; Δυο χρόνια έχει βρει ένα λάθος και δεν
µπορεί να το διορθώσει σε νόµο που ψήφισε; 

Αλλά εγώ σας ρωτώ το εξής: Η Γερµανία έχει σήµερα στην
ενεργειακή παραγωγή πάνω από 40% -εκτιµώ ότι είναι 42%- αυ-
τοπαραγωγή, αυτοκατανάλωση, αγροτικά και κοινότητες. Εµείς
στην Ελλάδα αντί να προχωράµε µπροστά, γυρνάµε προς τα
πίσω. Μας πάει η Νέα Δηµοκρατία πίσω από την ευρωπαϊκή κα-
νονικότητα. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ στην προγραµµατική συνδιάσκεψη που τε-
λείωσε χθες, καταλήξαµε στην πρόταση το 50% της ενέργειας
να παράγεται από αυτοπαραγωγή, αυτοκατανάλωση, ενεργει-
ακές κοινότητες, ατοµικά συστήµατα και αγροτικά. Θα το ακο-
λουθήσετε και πώς θα το εφαρµόσουµε; Συγκεκριµένη πρόταση,
εφαρµόσιµη, προοδευτική, ευρωπαϊκή και «πράσινη». Έτσι γίνε-
ται η µετάβαση. Όχι µε τις συγκρούσεις που έχουν ανοίξει σε
όλη την Ελλάδα µε την άγρια δύση στα θέµατα των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εµείς, λοιπόν, έχουµε συγκριµένη
πρόταση και στη χρηµατοδότηση και στο θεσµικό πλαίσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με συγχωρείτε, κύριε
Φάµελλε, αλλά δεν µπορείτε να κάνετε την ανάλυση του προ-
γράµµατος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχουµε δεκαέξι επί-

καιρες και δυστυχώς είµαστε ακόµη στη συζήτηση της τρίτης.
Παράκληση θερµή!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η ερώτηση, λοιπόν, κύριε Σκρέκα,
είναι συγκεκριµένη. Τι θα κάνετε και πότε για να στηρίξουµε τις
ενεργειακές κοινότητες. Τον ψηφίσατε το νόµο, το ξέρουµε. Δεν
τον έχετε αλλάξει µέχρι τώρα. Συγκεκριµένα µπορείτε να µου
πείτε τι θα κάνετε; Και την εξαγγελία για τα 120 MW τη διαβά-
σαµε. Εµείς το θεσµικό πλαίσιο θέλουµε να βοηθήσουµε για να
προχωρήσει η µετάβαση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα το κάνω πιο ξεκάθαρο σε ό,τι αφορά τη στήριξη
που θα προσδώσουµε σε ΟΤΑ, σε δήµους και περιφέρειες, ώστε
να µπορέσουν να κατασκευάσουν µε επιδότηση 100% φωτοβολ-
ταϊκά, ώστε αυτά να µπορούν να συµψηφιστούν µε πάνω από

τριάντα χιλιάδες ευάλωτα νοικοκυριά. Είναι κάτι το οποίο το
έχουµε ανακοινώσει, είναι κάτι το οποίο περιλαµβάνεται στο Τα-
µείο Ανάκαµψης.

Λέτε ότι δεν διαβουλευτήκαµε για το Ταµείο Ανάκαµψης και
αναφέρατε ογδόντα τρεις ΜΚΟ, οι οποίες παραπονέθηκαν. Δεν
είδαν ότι βγήκε στη διαβούλευση, ώστε να µπορέσουν να συµ-
µετέχουν; Δεν µπορούσαν να ανταλλάξουν ή να στείλουν µια επι-
στολή στο Υπουργείο να ξεκινήσει µια συνεργασία; Πόσες
χιλιάδες ΜΚΟ υπάρχουν στον κόσµο από τις οποίες µόνο
ογδόντα τρεις έστειλαν µια επιστολή µέσω υµών;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι βέβαια, εγώ από τη δηµοσιό-
τητα το βρήκα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Από τη δηµοσιότητα.

Έστειλαν, λοιπόν, επιστολή ότι δεν διαβουλεύτηκαν. Διότι εδώ
οι µεγάλες, οι σοβαρές ΜΚΟ που πραγµατικά παρέχουν έργο,
όπως είναι για παράδειγµα η WWF, συµµετείχε, όπως και πολλές
άλλες στην Ελλάδα. Ας µας κάνετε, όµως, µια λίστα µε αυτές τις
ογδόντα τρεις να δούµε ποιες είναι και αν είναι άξιες ώστε να τις
αναφέρουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Γιατί υπάρχουν πολλές
ΜΚΟ και δεν ξέρω τελικά ποιες κάνουν δουλειά και ποιες δεν κά-
νουν. Σίγουρα, βέβαια, υπάρχουν πάρα πολλές που κάνουν πολύ
σοβαρή δουλειά και µε αυτές συνεργαζόµαστε και διαβουλευό-
µαστε.

Τώρα σε ό,τι αφορά το κανονιστικό και ρυθµιστικό πλαίσιο που
διέπει τον θεσµό των ενεργειακών κοινοτήτων, κατ’ αρχάς δεν
µου απαντήσατε πόσες ενεργειακές κοινότητες από τις χιλιάδες
που έχουν καταθέσει για να πάρουν άδεια παραγωγής είναι για
συµψηφισµό. Δεν µου απαντήσατε. Και σε πόσες από αυτές συµ-
µετέχουν και οι δήµοι; Ούτε και σε αυτό µου απαντήσατε. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι στο ΥΠΕΝ έχω συστήσει εδώ και περί-
που τρεις µήνες µια οµάδα εργασίας για να έρθει σε άµεση επι-
κοινωνία και να λάβει τις απόψεις τόσο των περιβαλλοντικών
οργανώσεων όσο και της Ευρωπαϊκής Οµοσπονδίας Ενεργει-
ακών Κοινοτήτων και πλέον ετοιµάζεται ένα πλαίσιο για τις ενερ-
γειακές κοινότητες που κινείται σε δυο άξονες. Πρώτον, σε
συµβατότητα του εθνικού πλαισίου µε το ευρωπαϊκό πλαίσιο,
γιατί µεταβάλλεται και το ευρωπαϊκό και πρέπει να το ακολου-
θούµε, όπως πολύ σωστά είπατε. Ο δεύτερος άξονας αφορά την
άρση των εµποδίων για την επίλυση προβληµάτων που προέκυ-
ψαν κατά την εφαρµογή του ν.4513/2018. 

Ποιες ήταν οι αδυναµίες που είχε αυτός ο νόµος; Πρώτον,
αδυναµία συµµετοχής των ενεργειακών κοινοτήτων σε χρηµατο-
δοτικά προγράµµατα λόγω περιορισµού έδρας. Είχαµε πρό-
βληµα µε το ποια θεωρείται έδρα της ενεργειακής κοινότητας
και για αυτόν τον λόγο τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα δεν δα-
νειοδοτούσαν. Δυσκολία πρόσβασης των ενεργειακών κοινοτή-
των σε τραπεζικό δανεισµό δηµιουργούσαν. Και επιπλέον, ειδικές
διατάξεις που ισχύουν για ενεργειακές κοινότητες που έχουν
µέλη ΟΤΑ και δεν ισχύουν για ενεργειακές κοινότητες που έχουν
µέλη επιχειρήσεις ΟΤΑ. Ενεργειακές κοινότητες που έχουν
µέλος ΟΤΑ ακόµη και αν ο ΟΤΑ συµµετέχει στο συνεταιριστικό
κεφάλαιο µε µικρό ποσοστό και δεν µπορούν να προχωρήσουν
σε προµήθεια για παράδειγµα, εξοπλισµού ή οτιδήποτε αν δεν
εφαρµοστεί ο ν.4412, ο νόµος περί δηµοσίων συµβάσεων και
άλλα τέτοια.

Με λίγα λόγια, σήµερα ο ρόλος των ενεργειακών κοινοτήτων
θέλει βελτίωση για να επιτελέσει ακριβώς την αποστολή που
εµείς θέλουµε, γιατί µε αυτό θα στηρίξουµε και την ενεργειακή
φτώχεια, που το κάναµε. Σας το ανακοινώσαµε, έχουµε προσδιο-
ρίσει από πού θα έρθουν τα χρήµατα και θα ξεκινήσουµε το επό-
µενο διάστηµα µε µια πρόσκληση την οποία θα ανακοινώσουµε,
ώστε να έρθουν οι δήµοι και να προστρέξουν για να µπορέσουν
να ενταχθούν σε αυτό το πρόγραµµα.

Να πω ότι, δυστυχώς, αυτή τη στιγµή σε ένα µεγάλο βαθµό οι
ενεργειακές κοινότητες -το καθεστώς που είχαµε- έτυχαν δυστυ-
χώς µιας προσπάθειας εργαλειοποίησης από αυτούς που τελικά
ήταν ανεξάρτητοι επενδυτές και θα µπορούσαν να επενδύσουν
ούτως ή άλλως. Έδωσαν παραπάνω κίνητρα και τελικά αντί να
έρθουν οι ενεργειακές κοινότητες από πολλούς µικρούς, έγιναν
από αυτούς που ούτως ή άλλως θα επένδυαν γιατί είχαν και τα
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κεφάλαια να επενδύσουν. Αυτό θέλουµε να το αλλάξουµε, για να
το κάνουµε ακόµη πιο δίκαιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό

6002/15.4.2021 αναφοράς - ερώτησης του Βουλευτή Β’ Θεσσα-
λονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελ-
λου, προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα
«Ραγδαία υποβάθµιση του Διαχειριστή του ελληνικού δικτύου
διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας ΔΕΔΔΗΕ στο πλαίσιο της ιδιωτι-
κοποίησής του, το µπλακ άουτ χιλιάδων νοικοκυριών στην κακο-
καιρία της Μήδειας και το τραγικό δυστύχηµα στην Εύβοια
αποκαλύπτουν το σχέδιο αποδόµησης του Διαχειριστή».

Ο κ. Φάµελλος έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκρέκα, επειδή εγώ θέλω να είµαι συνεπής, σας ενηµε-

ρώνω ότι οι ογδόντα τρεις φορείς οι οποίοι έστειλαν την επι-
στολή στον Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη, στον κ. Σταϊκούρα και
στον κ. Σκυλακάκη είναι όλοι περιβαλλοντικοί φορείς µε τους
οποίους εσείς συνεργάζεστε, όπως και εµείς συνεργαζόµασταν. 

Είναι το «WWF», είναι η «GREENPEACE». Δυστυχώς, διαψεύ-
δεστε πολύ γρήγορα. Έχω εδώ όλα τα ονόµατα, βλέπω όλες τις
περιβαλλοντικές οργανώσεις. Βλέπω όλους τους φορείς της κοι-
νωνίας από τα «Παιδικά Χωριά SOS» µέχρι την «Action Aid Hel-
las». Βλέπω όλες τις οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών.
Βλέπω το «ECOCITY», τα φόρουµ των µεταναστών ή προσφύ-
γων. Βλέπω την Ένωση Προστασίας Περιβάλλοντος, την
«GREENPEACE», όπως σας είπα, την «ΙΘΑΚΗ», το «ΚΑΛΛΙΣΤΩ»,
τη ΜΕΤΑΣΕΤΕ, την Οικολογική Εταιρεία, το Πανελλήνιο Δίκτυο
Οικολογικών Οργανώσεων, ακόµα και σε πολλούς συλλόγους αν-
θρώπων µε ασθένειες ή µε ειδικές ανάγκες, το «GREEN TANK». 

Άρα, µην ανοίγουµε τέτοια συζήτηση. Αυτοί οι φορείς µίλησαν
για έλλειψη διαβούλευσης και διαφάνειας στη συζήτηση και την
προετοιµασία του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Πάµε λιγάκι στην ερώτηση την οποία έχουµε µπροστά µας. 
Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω την πίεση του χρόνου, όµως

οφείλω να σας πω ότι αυτή είναι µια ερώτηση από τις 15 Απριλίου
σαράντα τεσσάρων Βουλευτών, η οποία είχε µέσα δέκα ερωτή-
µατα που δεν προλαβαίνω ούτε εγώ να τα καταθέσω ούτε ο
Υπουργός θεωρώ ότι είναι εύκολο να τα απαντήσει. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θέλω να µου πείτε και εσείς µια πρόταση
πώς θα το λύσουµε αυτό το πρόβληµα. Όταν δεν έχετε απαντή-
σει γραπτά σε µία ερώτηση που έγινε γραπτά, δεν µπορείτε σε
τρία λεπτά και εσείς και εγώ ούτε να την περιγράψω ούτε να µου
δώσετε απαντήσεις. 

Εδώ, παραδείγµατος χάριν, ζητάµε µαζί µε τους συναδέλφους
µου του ΣΥΡΙΖΑ απαντήσεις σχετικά µε τα σοβαρά επιχειρησιακά
ελλείµµατα του ΔΕΔΔΗΕ στη µεγάλη χιονόπτωση και κακοκαιρία
«Μήδεια». Πώς µπορούµε να πάρουµε εµείς συγκεκριµένες
απαντήσεις όταν εσείς έρχεστε µέσα σε τρία λεπτά να πείτε κάτι
και να φύγετε; Θέλουµε γραπτές απαντήσεις και γι’ αυτό σας
λέω ότι θα επανέλθουµε σ’ αυτήν την ερώτηση αρκετές φορές. 

Η «Μήδεια», εκτός από τα υπόλοιπα ελλείµµατα που είχαµε µε
τους αυτοκινητόδροµους, ανέδειξε και την πολιτική επιλογή της
Νέας Δηµοκρατίας να απαξιώσει το διαχειριστή µέσης τάσης,
δηλαδή το ΔΕΔΔΗΕ, όπου δεν έγιναν προσλήψεις, δεν έγιναν οι
απαραίτητες εργασίες προετοιµασίας ακόµα και τα κλαδέµατα
και ο καθαρισµός των περιοχών του δικτύου, διότι το µόνο που
σας ενδιέφερε στο ΔΕΔΔΗΕ -να το πω απλά- είναι να πουλήσετε
το 49% που ετοιµάζετε τώρα εσείς και να διορίσετε καµµιά δε-
καριά γαλάζια παιδιά σε θέσεις διευθυντών µε πολύ µεγάλες αυ-
ξήσεις στις αµοιβές τους. Αυτό ήταν το µόνο σχέδιο που
υλοποίησε η Κυβέρνησή σας.

Όµως, ήρθε η κακοκαιρία, η «Μήδεια» και απέδειξε την πολύ
µεγάλη επιχειρησιακή ανεπάρκεια της γαλάζιας διοίκησης που
έχετε βάλει στο ΔΕΔΔΗΕ. Κι εµείς αυτό που ρωτάµε σήµερα είναι
να µας πείτε την αξιολόγηση της προετοιµασίας του φορέα για
την κακοκαιρία. Μη µου πείτε τι θα κάνετε από δω και µπρος, που
θέλετε να τον πουλήσετε. 

Να µου πείτε για ποιο λόγο προσλήφθηκαν έντεκα διευθυντές,

οι οποίοι πήραν και πολλαπλάσιες αµοιβές απ’ ό,τι δίνονταν µέχρι
τώρα, χωρίς προσωπικό -δηλαδή διευθυντές χωρίς να έχουν ερ-
γαζόµενους- και αν εφαρµόστηκαν όλα τα πρωτόκολλα ελέγχου
των δικτύων, αν έγιναν οι εργολαβίες κλαδέµατος, σε ποιες πε-
ριοχές πήγαν τα τελευταία δύο χρόνια, µε ποιους επιβλέψατε
αυτές τις εργασίες, για να µη φτάσουν εκατοντάδες χιλιάδες πο-
λίτες -και απ’ ό,τι ξέρω και εσείς µέσα σε αυτούς- να µην έχουν
ρεύµα στη µεγάλη αυτή κακοκαιρία. 

Διότι -αυτό είναι ένα σοβαρότατο πρόβληµα- έχετε απαξιώσει
όλους τους δηµόσιους φορείς και δυστυχώς τους απαξιώνετε,
αφού ταυτόχρονα τρώτε τα σωθικά τους µε τα γαλάζια παιδιά
σε έναν φορέα που έχουµε αποκαλύψει εδώ µέσα στη Βουλή και
αδιαφανείς προµήθειες υγειονοµικού υλικού, αλλά το θέµα είναι
ένα έκαναν τουλάχιστον τη δουλειά τους. Γιατί απ’ ό,τι φαίνεται
εκ του αποτελέσµατος δεν έγινε η δουλειά τους εκεί στην πε-
ριοχή, διότι τα δίκτυα πέσανε και ενώ µιλάγανε για πολύ µεγάλη
προετοιµασία, ενώ οι εργαζόµενοι τους είχαν προειδοποιήσει µε
πολλά έγγραφα για να προετοιµαστούν, φαίνεται ότι οι εργαζό-
µενοι αυτοί δεν ήταν στο πεδίο ούτε τα µηχανήµατα. 

Άρα, κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, βοηθήστε µε να δούµε µε
ποιο τρόπο θα µας δώσετε τις απαντήσεις, διότι κατανοώ ότι σε
τρία λεπτά οι δεκατρείς ερωτήσεις -που είναι µία σελίδα γεµάτη-
δεν µπορούν να απαντηθούν. 

Πείτε µας λοιπόν: Αξιολογήθηκε η επάρκεια της διοίκησης;
Έγιναν όλα αυτά που έπρεπε να γίνουν; Πώς αντιµετώπισε την
προετοιµασία για µία µεγάλη κακοκαιρία και γενικά για τη χειµε-
ρινή περίοδο; Να βρούµε έναν τρόπο να το λύσουµε και να το
συζητήσουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

το λόγο για τη δική σας πρωτολογία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά δεν µπορώ να κατα-
νοήσω πώς κρίνετε αν µια επιχείρηση πάει καλά ή έχει προβλή-
µατα στη λειτουργία της. Ένας τρόπος είναι να δούµε τι
επενδύσεις κάνει αυτή η επιχείρηση. Ένας άλλος τρόπος είναι
να δούµε τι αποτίµηση έχει στο χρηµατιστήριο. 

Ο όµιλος ΔΕΗ όταν τον παραδώσατε εσείς, όπου εκεί συµπε-
ριλαµβάνεται και ο ΔΕΔΔΗΕ, είχε µία αποτίµηση η οποία ήταν
κάτω από µισό δισεκατοµµύριο, κάτω από 500 εκατοµµύρια
ευρώ. Έφτασε κάποιες στιγµές η ΔΕΗ να κοστίζει µαζί µε το
ΔΕΔΔΗΕ, όλα µαζί µαζί, µαζί µε τη ΔΕΗ Ανανεώσιµες, 300 µε 400
εκατοµµύρια, αν θυµάµαι καλά. 

Σήµερα που µιλάµε, η κεφαλαιοποίηση του οµίλου είναι στα 2
δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι τουλάχιστον τέσσερις φορές παρα-
πάνω η χρηµατιστηριακή αξία, που δείχνει πώς αντιλαµβάνονται
οι αγορές, οι επενδυτές που διακινδυνεύουν τα χρήµατά τους
και αγοράζουν µετοχές της εν λόγω εταιρείας και περιµένουν
απόδοση, το αν πηγαίνει καλά ή άσχηµα µια εταιρεία, η οποία
είναι εισηγµένη κιόλας, είναι ένας όµιλος. Γιατί, όπως γνωρίζετε,
στα αποτελέσµατα της ΔΕΗ συµπεριλαµβάνονται, ενσωµατώνον-
ται και τα αποτελέσµατα του ΔΕΔΔΗΕ. Δεν το καταλαβαίνετε
αυτό. Μπορείτε να ρωτήσετε λίγο πραγµατικά πώς µπορεί να
αξιολογηθεί µια εταιρεία.

Εγώ θα σας πω άλλο παράδειγµα. Πάµε να δούµε τι επενδύ-
σεις έκανε ο ΔΕΔΔΗΕ όταν κυβερνούσατε εσείς και είχε τη διοί-
κηση που εσείς είχατε επιλέξει. Εγώ δεν έχω τίποτα µε καµµία
διοίκηση. Εγώ πιστεύω ότι κάθε διοίκηση που επιλέγεται προ-
σπαθεί να κάνει την καλύτερη δουλειά. Όµως, ας δούµε τελικά
τι δουλειά κάνει και πόσο αποτελεσµατική είναι η διοίκηση. Γιατί
κρίνατε αρνητικά τη διοίκηση την τωρινή.

Επενδύσεις 2017: 137 εκατοµµύρια ευρώ επενδύσεις από το
ΔΕΔΔΗΕ σε ανάπτυξη δικτύου, σε συντήρηση δικτύων. Αυτή
είναι η δουλειά του ΔΕΔΔΗΕ. Επενδύσεις 2018: 146 εκατοµµύρια
ευρώ. Επενδύσεις 2019: 151 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ξέρετε ποιο είναι το ελάχιστο όριο το οποίο προσδιορίζεται;
Υπάρχουν κανόνες, υπάρχουν µοντέλα, υπάρχει η εµπειρία που
λέει, ανάλογα µε το µήκος του δικτύου, πόσες επενδύσεις πρέπει
να υλοποιούνται ώστε αυτό να είναι σε καλή κατάσταση και να
µην έχουµε κάθε λίγο και λιγάκι διακοπές ή για να µπορούν να
µπουν περισσότερες ΑΠΕ στο σύστηµα που τώρα δεν µπορούν
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γιατί έχει µπλοκάρει. Είναι κορεσµένο το δίκτυο -το γνωρίζετε-
παντού, από την περιοχή τη δική σας µέχρι τη δική µου τα Τρί-
καλα, στη Θεσσαλία, µέχρι την Πελοπόννησο, µέχρι τη βόρεια
Ελλάδα. 

Επενδύσεις 2020, µε νέα διοίκηση: από 151 εκατοµµύρια, 146
εκατοµµύρια και 137 εκατοµµύρια ευρώ τα προηγούµενα τρία
χρόνια πήγαµε στα 175 εκατοµµύρια επενδύσεις, 20% σχεδόν
αύξηση. 

Επενδύσεις 2021: 211 εκατοµµύρια ευρώ είναι οι επενδύσεις
που εκτιµάµε ότι θα καταλήξουν φέτος, 35% αύξηση. 

Πρόβλεψη για επενδύσεις: 260 εκατοµµύρια το 2022, 337 εκα-
τοµµύρια το 2023 και από το 2024 και µετά θα έχουµε πάνω από
400 εκατοµµύρια επενδύσεις κάθε χρόνο για να µπορέσουµε να
βάλουµε -επειδή ρωτάτε κιόλας- έξυπνους µετρητές. Μα, πώς
θα µπουν έξυπνοι µετρητές; Πέντε χρόνια δεν βάλατε τίποτα, βά-
λατε ελάχιστους. Χωρίς να επενδύετε, πώς θα έµπαιναν οι έξυ-
πνοι µετρητές; 

Έξυπνοι µετρητές, αναβάθµιση δικτύων µέσης τάσης, διανο-
µείς ηλεκτρικής ενέργειας για να µπορέσουν να µπουν περισσό-
τερες ΑΠΕ, να µπορεί να ισχυροποιηθεί, να γίνουν περισσότερα
φωτοβολταϊκά στη στέγη. Πώς θα γίνουν αυτά; Με τα πεπαλαι-
ωµένο δίκτυα τα οποία εσείς είχατε φτάσει από 400 εκατοµµύρια
που πρέπει να είναι η µέση επένδυση, η ετήσια επένδυση για να
κρατούνται σε ένα σοβαρό και σε ένα λειτουργικό επίπεδο, στα
130 εκατοµµύρια ευρώ; 

Και µάλιστα όλα αυτά µε έναν τρόπο που έχει υπολογιστεί
ώστε να µην αυξάνονται -γιατί θα σας βγάλουµε και την καµπύλη
των τιµών χρέωσης δικτύου- οι τιµές χρέωσης δικτύου στους κα-
ταναλωτές. Ισορροπηµένο πρόγραµµα επενδυτικό. Άρα, τελικά
πάει καλά η εταιρεία ή πάει άσχηµα; 

Ως προς το προσωπικό, το 2014 είχε βγει η 3Κ, που αφορούσε
να προσληφθούν τότε πεντακόσια τριάντα τέσσερα άτοµα.  Αυτά
τα πεντακόσια τριάντα τέσσερα άτοµα προσλήφθηκαν σε µια
διάρκεια πέντε ετών, µέχρι το 2019. Η 7Κ που επί δικών σας ηµε-
ρών είχατε ανακοινώσει, αφορούσε εκατόν πενήντα οκτώ άτοµα.
Από το 2015 µέχρι το 2020 έφυγαν χίλια εννιακόσια άτοµα. 

Αυτό παραλάβαµε από το ΔΕΔΔΗΕ. Δεν είχατε κάνει τίποτα
ώστε να έχετε προγραµµατίσει την ενδυνάµωση µε νέο προσω-
πικό, µε δεξιότητες, µε νέο κόσµο του οργανισµού του ΔΕΔΔΗΕ
που έρχεστε τώρα και λέτε πώς κάνει τη δουλειά του, που εσείς
δεν είχατε κάνει τίποτα, όχι εσείς προσωπικά, η διοίκηση του
Υπουργείου και η διοίκηση του ΔΕΔΔΗΕ τότε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας, κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Επτακόσια εβδοµήντα τέσσερα άτοµα προσλαµβάνονται, ήδη
έχει βγει η προκήρυξη στον αέρα, εκατό το Μάιο, εξακόσια
εξήντα τέσσερα τον Ιούνιο και βέβαια έπεται συνέχεια, εφόσον
χρειαστεί, τα επόµενα χρόνια για να πάρει ανάσα ο οργανισµός
και να µπορέσει να επιτελέσει το έργο που χρειάζεται. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω -γιατί έχω πολλά, κύριε Πρόεδρε- στη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
εξαρχής έχω εντοπίσει ότι όταν δεν απαντάτε στις γραπτές ερω-
τήσεις και έρχεστε προφορικά και µας λέτε για άλλα πράγµατα,
δύσκολα παίρνουµε απαντήσεις επί του συγκεκριµένου. 

Για τη «Μήδεια» δεν µας είπατε τίποτα ακόµα. Το σηµειώνω. 
Μας ρωτήσατε πώς αξιολογούµε την επιτυχία ενός φορέα και

αναρωτιέµαι. Έχω πρωτοσέλιδα για πινγκ πονγκ ευθυνών που
έβγαλαν έξω από τα ρούχα του τον κ. Μητσοτάκη και αφορούσε
το Υπουργείο σας το Υπουργείο Εσωτερικών διότι ο ένας έριχνε
τις ευθύνες στον άλλον, όταν είχαν για τέσσερα εικοσιτετράωρα
χωρίς ρεύµα τα βόρεια προάστεια.

Έτσι µετράµε την επιτυχία ενός φορέα, γι’ αυτό σας ρωτάω
συγκεκριµένα.

Οι εργαζόµενοι µιλάνε για διακόσιες χιλιάδες συνδέσεις που
πέσανε. Είστε και εσείς ένα από τα θύµατα. Μέχρι εβδοµήντα
δύο ώρες διακοπή, σε χιλιάδες νοικοκυριά µέχρι εβδοµήντα δύο

ώρες διακοπή. Έτσι µετράµε τα αποτελέσµατα. Μου λέτε πώς
µετράµε αν είναι πετυχηµένος ένας φορέας. Από τη διακοπή πα-
ροχής ρεύµατος στους πελάτες του µετράµε αν είναι πετυχηµέ-
νος. Η διοίκηση, λοιπόν, δεν είναι πετυχηµένη. Απέτυχε. Το
ερώτηµα είναι, η πολιτική ηγεσία την ελέγχει και τι έχει ζητήσει
επί του ελέγχου αυτού;

Εµείς, λοιπόν, σας βοηθάµε. Σας ζητήσαµε τους ελέγχους. Να
µας τους δώσετε. Θα τους διαβάσω µετά, κύριε Υπουργέ. Επί
αυτών θέλω να µας απαντήσετε. Αν τώρα εσείς µετράτε την επι-
τυχία µιας επιχείρησης µε τα κέρδη στο ταµπλό του χρηµατιστη-
ρίου σας λέω ότι κάνετε λάθος. Για µια επιχείρηση ενέργειας που
εξυπηρετεί τα 2/3 των καταναλωτών της χώρας η επιτυχία να εί-
χατε φθηνό ρεύµα. Η πολιτική ηγεσία Σκουρλέτη - Σταθάκη κα-
τέβασε 12% µεσοσταθµικά την τιµή ενέργειας σε καιρό
µνηµονίου. Εσείς την έχετε ανεβάσει. High score Ευρώπης κά-
νατε, 1η Ιουλίου ήµασταν η πιο ακριβή χώρα στη χονδρική τιµή
ηλεκτρικής ενέργειας. Θα τα συζητήσουµε και στο επόµενο ερώ-
τηµα.

Άρα έτσι µετράµε την επιτυχία ενός µάνατζερ και µιας πολιτι-
κής ηγεσίας. Αν είναι να έχετε πανάκριβη την πηγή ενέργειας, να
πληρώνουµε όλοι εδώ πέρα µέσα πανάκριβο ρεύµα για να γρά-
φει κέρδη το ταµπλό µια εταιρεία εκ των οποίων παίρνουν µπό-
νους τα γαλάζια παιδιά της ΔΕΗ και του ΔΕΔΔΗΕ, ε, δεν
προσφέρετε στη χώρα τίποτα, κύριε Υπουργέ. Αφήστε την άγρια
δύση να κυριαρχήσει παντού.

Εµείς, λοιπόν, σας ρωτάµε πολύ συγκεκριµένα. Το αποτέλε-
σµα της κακοκαιρίας «Μήδεια» δείχνει διακόσιες χιλιάδες διακο-
πές µέχρι εβδοµήντα δύο ώρες για χιλιάδες νοικοκυριά. Δείχνει
ότι δεν προετοιµαστήκατε, παρ’ ότι και η ΓΕΝΟΠ που από ό,τι
βλέπω και η ΕΤΕ - ΔΕΗ σας είχαν κάνει προτάσεις στη διοίκηση
των φορέων να φέρουν τα συνεργεία και να ετοιµαστούν και δεί-
χνει ότι είχατε χίλια πεντακόσια δέντρα σε καλώδια. Αυτό είναι
το αποτέλεσµα της δικής σας έλλειψης προετοιµασίας. Έτσι µε-
τράµε την προετοιµασία, κύριε Υπουργέ. Δεν µπορούµε να τη µε-
τρήσουµε αλλιώς. Μηχανικοί είµαστε. Ξέρουµε µε τα πραγµατικά
δεδοµένα µετράµε.

Ρωτάµε, λοιπόν, πάρα πολύ συγκεκριµένα πράγµατα: Ποιος
ήταν ο αριθµός των κλαδεµάτων που έγινε; Έγινε οπτική επιθε-
ώρηση τα τελευταία δύο χρόνια; Βγήκαν συνεργεία του ΔΕΔ-
ΔΗΕ; Διότι εµείς, κύριε Υπουργέ, ξέρουµε ότι δεν βγήκαν, αλλά
θέλουµε να διαψευσθούµε. Φέρτε µας, λοιπόν, τον απολογισµό
πεδίου για τα συνεργεία αυτά. Πόσα χρήµατα δαπανήθηκαν για
κλαδέµατα; Ποιος επέβλεψε τα κλαδέµατα; Διότι εµείς ξέρουµε
ότι το προσωπικό µειώνεται, όσον αφορά αυτές τις κρίσιµες µο-
νάδες µε δική σας ευθύνη.

Επίσης, πείτε µου, σας παρακαλώ πολύ, ποια είναι η στελέ-
χωση των κλιµακίων επίβλεψης; Διότι εµείς ξέρουµε -απ’ ό,τι είδα
από το οργανόγραµµα- ότι µαζί µε τις προµήθειες τις υπερκο-
στολογηµένες που εκκρεµούν εδώ στη Βουλή -και να το πω αυτό,
κύριε Πρόεδρε και σε εσάς για να µπει στα Πρακτικά, έχουµε
κάνει επερώτηση για το θέµα αυτό και δεν έχετε έρθει, κύριε
Υπουργέ, να απαντήσετε και καθυστερεί εδώ και ένα εξάµηνο,
µπορεί να µην την έχετε προσέξει, σας το θυµίζω, για προµήθειες
υγειονοµικού υλικού υπερκοστολογηµένου, υπάρχει επερώτηση
σε εκκρεµότητα, έκανα και έγγραφο στο Προεδρείο για να το θυ-
µίσω πριν από δέκα µέρες, µπορεί να µην έχετε ενηµερωθεί, ήταν
στον προηγούµενο Υπουργό, αλλά είναι περίεργο έξι µήνες να
έχετε αναλάβει και να µην σας ενηµέρωσαν, για τον ΔΕΔΔΗΕ
είναι πάλι, τα γαλάζια παιδιά το έκαναν και αυτό-, έγινε διεύ-
θυνση κρίσεων χωρίς να έχει στελέχη, κύριε Υπουργέ. Σας ρω-
τάµε αυτά τα πράγµατα, να µας τα πείτε εσείς. Μπορεί να
κάνουµε λάθος. Αυτά θέλω να µας απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, ευχαρι-
στούµε, κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το ταµπλό του Χρηµατιστηρίου λέει
κέρδη, αλλά οι πολίτες ξέρουν χίλια πεντακόσια δέντρα έκοψαν
καλώδια και σε διακόσιες χιλίαδες νοικοκυριά κόπηκε το ρεύµα.
Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, µιλάµε. Εγώ δεν σας κάνω άλλη ανά-
λυση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ακούστηκε, ακού-
στηκε.

16102 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για
τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Πάντως κάποιος που σας ακούει, µε όλο τον σεβα-
σµό, κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι πείθεται από τα επιχειρήµατα
σας εναντίον των ερωτήσεων που κάνετε. Οι ερωτήσεις που κά-
νετε απαντήθηκαν από τα επιχειρήµατα τα οποία θέσατε, από
αυτά που είπατε. Είπατε ότι πέσανε χίλια πεντακόσια δέντρα,
πτώσεις δέντρων, όχι κλαδιά απλά.

Κατ’ αρχάς θα σας πω κάτι, δεν παίζει και µεγάλο ρόλο, δεν
έχει µεγάλη σηµασία, αλλά η πραγµατικότητα είναι ότι ήµουν
από το πρωί ως το άλλο πρωί έξω µαζί µε τα στελέχη του ΔΕΔ-
ΔΕΗ. Επαναλαµβάνω, δεν έχει καµµία σηµασία αυτό. Εκείνοι
ήταν που έκαναν τη δουλειά και ήρθαν από όλη την Ελλάδα.
Ήρθαν πάνω από επτακόσια εξειδικευµένα άτοµα από όλη την
Ελλάδα. Έγινε µια τεράστια προσπάθεια. Κανείς δεν µπορεί να
πανηγυρίζει, όταν έστω και ένα σπίτι έχει µείνει πέντε µερόνυχτα
χωρίς ρεύµα. Δεν µπορούµε να πανηγυρίζουµε γι’ αυτό. Αλλά η
πραγµατικότητα είναι ότι καταφέραµε σε ένα δύσκολο περιβάλ-
λον. Ήταν ένα περιβάλλον απόλυτης καταστροφής, µε εκατον-
τάδες χιλιόµετρα καλωδίων στους δρόµους από πτώσεις
δέντρων. Είχαν κοπεί εκατοντάδες κορµοί. Δεν ήταν ότι ακουµ-
πούσαν κάποια κλαδιά, που µόλις έλιωνε το χιόνι σηκώνονταν
αυτά. Είχαν σπάσει κορµοί. Είχαν πέσει τα καλώδια, είχαν σπάσει
σύριζα τσιµεντένιοι στύλοι, κολώνες της ΔΕΔΔΗΕ, της ΔΕΗ. Τσι-
µεντένιοι, όχι απλά ξύλινοι! Είχαν σπάσει! Και υπήρξε ένας τιτά-
νιο αγώνας, µια τεράστια επιχείρηση µε στελέχη από όλη την
Ελλάδα και µε όσα συνεργεία υπήρχαν εξειδικευµένα από όλη
την Ελλάδα, φυσικά για να µην έχουµε και γεγονότα σαν κι αυτό
που δυστυχώς θρηνήσαµε, να µην έχουµε και ατυχήµατα. Προ-
σπάθησαν αυτοί οι άνθρωποι µερόνυχτα, µέσα σε τραγικές πε-
ριβαλλοντικές συνθήκες, µε χιονόπτωση, από το πρωί ως το άλλο
πρωί, όλες τις µέρες, να δώσουν ρεύµα, να συνδέσουν, να ξανα-
φτιάξουµε το δίκτυο το οποίο είχε διαλυθεί. Ουσιαστικά ηλεκτρο-
δοτήσαµε µια τεράστια έκταση του βορείου τοµέα της Αττικής
σχεδόν από το µηδέν, γιατί είχαν όλα καταστραφεί τα καλώδια.
Δεν µπορεί να πανηγυρίζει κανείς.

Και εδώ έχω την έκθεση αξιολόγησης των επιπτώσεων της κα-
κοκαιρίας «Μήδεια» και θα σας το παραδώσω. Είναι πάνω από
διακόσιες δέκα σελίδες. Δείχνει την προσπάθεια που έγινε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κάτι το οποίο δεν θέλω να το πω, θα µπορούσε να ταλαιπω-
ρήσει πολύ περισσότερους πολίτες. Ταλαιπώρησε κάποιος για
πέντε µερόνυχτα, αλλά επαναλαµβάνω ήταν τέτοια η κατάσταση
που ήταν άθλος αυτό που πέτυχαν αυτοί οι άνθρωποι.

Επαναλαµβάνω, πώς λέτε ότι δεν υπάρχει προσωπικό, όταν επί
ηµερών σας έφυγαν χίλιοι εννιακόσιοι άνθρωποι από τον ΔΕΔ-
ΔΗΕ. χίλιοι εννιακόσιοι ! Όχι εκατόν ενενήντα, ούτε δεκαεννέα!
Και λέτε ότι φταίει αυτή η Κυβέρνηση. Αλλά τέλος πάντων δεν
έχει σηµασία ποια κυβέρνηση φταίει. Σηµασία έχει ότι έχουµε µια
κατάσταση. Σηµασία έχει ότι την παραλάβαµε. Έγινε τεράστια
προσπάθεια και έδειξε ότι είναι ο οργανισµός σε δυνατότητα
ακόµα και σε ένα εξαιρετικής σφοδρότητας φυσικό φαινόµενο
να ανταπεξέλθει, έστω και µε αυτές τις καθυστερήσεις, που επα-
ναλαµβάνω ότι κανείς δεν µπορεί να είναι υπερήφανος. Αλλά
τέλος πάντων, ολοκληρώθηκε το έργο και χωρίς ατυχήµατα και
πήρα ρεύµα οι άνθρωποι.

Και θα πω και κάτι τελευταίο. 30% περισσότερα χρήµατα είχαν
δοθεί το 2020 για κλαδέµατα σε σχέση µε το 2019, κύριε συνά-
δελφε. Και εκεί παραπάνω είχαν ξοδευτεί. Είχαν γίνει παραπάνω
επενδύσεις, 30% περισσότερα χρήµατα για να γίνουν τα κλαδέ-
µατα, τα οποία είναι απαραίτητα και φυσικά πολύ περισσότερα
φέτος. Και όπως ξέρετε έχουµε ανακοινώσει -και ήδη έχει ξεκι-
νήσει- ένα πολύ φιλόδοξο πρόγραµµα υπογειώσεων των εναέ-
ριων καλωδίων µεταφοράς µέσης τάσης ηλεκτρικής ενέργειας,
ώστε να αποτρέψουµε, γιατί αυτή είναι η λύση. Δεν είναι το κλά-
δεµα όταν σπάει ο κορµός και πέφτει όλο το δέντρο πάνω στα

σύρµατα. Η λύση είναι η υπογείωση. Δεν έγινε τίποτα -ελάχιστα,
για να είµαι πιο δίκαιος- τα πέντε χρόνια που κυβέρνησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Εµείς ήδη ξεκινήσαµε από τον Απρίλιο, Μάιο -είχα πει ότι θα
γίνει στις αρχές του καλοκαιριού- στο Τατόι, σε άλλες περιοχές,
σε νησιά, σε οικισµούς παραδοσιακούς, σε περιαστικά δάση που
είναι επικίνδυνα και υπάρχει κίνδυνος πυρκαγιάς, ένα πολύ φιλό-
δοξο πρόγραµµα υπογειώσεων. Πάνω από 70 εκατοµµύρια ευρώ
θα δώσουµε από το Ταµείο Ανάκαµψης και πολλά περισσότερα
βέβαια µέσα από τη νέα προγραµµατική περίοδο του ΕΣΠΑ που
έρχεται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

πέµπτη, µε αριθµό 5978/577/14-4-2021 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας σχεδιάζει να επιβαρύνει µε νέο χαράτσι
τους καταναλωτές ηλεκτρισµού και να δηµιουργήσει επενδυτές
δύο ταχυτήτων µε το σχέδιο “Ελλάδα 2.0”». 

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα δω το έγγραφο που έχει καταθέσει για την προηγούµενη

ερώτηση ο κύριος Υπουργός. Επιφυλάσσοµαι γιατί ήταν πολλές
οι ερωτήσεις στο κείµενο. Δεν ξέρουµε αν έχουν απαντηθεί. Θα
δούµε αν θα επανέλθουµε µε την αξιολόγηση του ΔΕΔΔΗΕ στη
«Μήδεια» που δυστυχώς απ’ ό,τι φαίνεται και από το αποτέλε-
σµα, κύριε Υπουργέ, ό,τι και να λέτε εσείς είναι ότι έµειναν τα
νοικοκυριά χωρίς ρεύµα εδώ και πάρα πολύ καιρό διότι δεν έγι-
ναν οι επιθεωρήσεις που έπρεπε να γίνουν. Δεν ήταν µόνο κλα-
δέµατα. Για τις επιθεωρήσεις σας ρωτάω, δεν απαντάτε.

Κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση που έχουµε και αφορά στον ειδικό
λογαριασµό των ΑΠΕ κατατέθηκε στις 14 Απριλίου από σαράντα
έξι Βουλευτές γραπτώς. Και αυτή δεν απαντήθηκε. Μας φέρνετε
σε δύσκολη θέση να πιέσουµε τον χρόνο για να βρούµε δύσκο-
λες απαντήσεις σε κάτι που πρέπει να γίνει και γραπτά για να
µένει και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, κύριε Υπουργέ. 

Παρ’ ότι σας απέδειξα ότι τελικά οι ελληνικές περιβαλλοντικές
οργανώσεις είπαν ότι κρατήσατε κρυφό το Ταµείο Ανάκαµψης
στη συζήτηση -σας το απέδειξα µε ονόµατα-, ένα θέµα το οποίο
προέκυψε και από τη δηµοσιότητα είναι ότι δηµιουργείτε µία
πρόβλεψη του Ταµείου Ανάκαµψης για να δηµιουργηθεί ένας
νέος ειδικός λογαριασµός για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Άρα, πέρα από το οτιδήποτε συζητήσαµε σχετικά µε το πόσο
πρέπει να συζητιούνται αυτά τα θέµατα, προκύπτει ένα ζήτηµα
ότι παραδέχεστε ότι υπάρχει θέµα στον προηγούµενο λογαρια-
σµό των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Αλλιώς πώς δικαιολο-
γείτε ότι φτιάχνετε έναν καινούργιο ειδικό λογαριασµό
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας; Και φυσικά προκύπτει το ερώ-
τηµα πότε θα έρθετε να το συζητήσουµε, ποια είναι η θεσµική
ωρίµανση η οποία έχει δηµιουργηθεί µέχρι τώρα και για ποιο
λόγο είναι ανεπαρκής ο προηγούµενος λογαριασµός τον οποίο
παραλάβατε πλεονασµατικό και τώρα θέλετε να φτιάξετε ακόµα
έναν.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι εµείς είχαµε κρούσει τον κώ-
δωνα του κινδύνου από τον Σεπτέµβρη 2019. Όταν ο κ. Χατζη-
δάκης ήθελε να κρύψει τις πολύ µεγάλες αυξήσεις στη ΔΕΗ, που
οδήγησαν σε υπερµπόνους των γαλάζιων παιδιών -µην το ξε-
χνάµε- εµείς είχαµε πει τότε ότι όταν µειώνετε το ΕΤΜΕΑΡ, δη-
λαδή την τροφοδότηση του ειδικού λογαριασµού των ΑΠΕ, θα
οδηγήσετε σε χρεοκοπία τον ειδικό λογαριασµό των ΑΠΕ. Δεν
µας ακούσατε. Τελικά το αποτέλεσµα είναι να έρθετε εκ των
υστέρων και να βάλετε χαράτσι σε όλες τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Παραλάβατε πλεονασµατικό λογαριασµό και τον χρε-
οκοπήσατε, κύριε Υπουργέ. Βάζετε χαράτσι σε όλες τις ΑΠΕ, βά-
ζετε χαράτσι στο πετρέλαιο κίνησης και τώρα απ’ ό,τι φαίνεται
επιβαρύνετε όλους τους επαγγελµατίες µέσης τάσης. Περίπου
180 εκατοµµύρια ευρώ προκύπτει ότι τους χρεώνετε και έρχεστε
µε ρεκόρ ακρίβειας στην ηλεκτρική ενέργεια να δηµιουργήσετε
νέο λογαριασµό για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Άρα το ερώτηµα είναι ποιες θα είναι οι διαφορές των δύο λο-
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γαριασµών. Θα έχετε έναν κακό, χρεοκοπηµένο, παλιό και έναν
καινούργιο που θα χρηµατοδοτεί τα έργα από εδώ και µπρος;
Για ποιο λόγο δηµιουργούνται δύο ταχύτητες; Αυτό περιγράφει
η ερώτηση. Προσπαθώ να είµαι περιληπτικός. Για ποιο λόγο δη-
µιουργείτε αυτόν τον άνισο ανταγωνισµό, να υπάρχουν δύο λο-
γαριασµοί µε διαφορετικές χρηµατοδοτήσεις και µε κόστος προς
τον καταναλωτή; Αυτά είναι θέµατα τα οποία θα θέλαµε να µας
απαντήσετε στη δευτερολογία σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Φάµελλε. Έγιναν κατανοητά.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, θερµή παρά-
κληση. Έχουµε ξεφύγει αρκετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Φυσικά δεν υπάρχει καλός και
κακός λογαριασµός ΕΛΑΠΕ. Δεύτερον, ο ειδικός λογαριασµός,
ο οποίος πληρώνει, συµµετέχει και καλύπτει τη διαφορά µεταξύ
χονδρεµπορικής τιµής, µεταξύ οριακής τιµής συστήµατος και τις
ταρίφες τις οποίες απολαµβάνουν οι ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Υπάρχει µια διαφορά. Άµα για παράδειγµα, η ταρίφα είναι
100 ευρώ και η χονδρεµπορική αγορά, η µέση οριακή τιµή συ-
στήµατος είναι 70 ευρώ υπάρχει µια διαφορά 30 ευρώ. Έρχεται
αυτός ο λογαριασµός ο οποίος καλύπτει αυτή τη διαφορά, ώστε
να µην υπάρχει κενό σε αυτούς που έχουν προχωρήσει σε επεν-
δύσεις ΑΠΕ. Από πού εισπράττει; Πώς γεµίζει αυτός ο κουµπα-
ράς, αυτός ο λογαριασµός; Φυσικά από το ΕΤΜΕΑΡ που
πληρώνουν οι καταναλωτές ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα, από
τις δηµοπρασίες των ρύπων διοξειδίου του άνθρακα στα διεθνή
χρηµατιστήρια και το χρηµατιστήριο της Ευρώπης και από
αλλού. Αυτοί είναι οι δύο βασικοί τροφοδότες του λογαριασµού
αυτού. Ο λογαριασµός αυτός φέτος θα είναι πλεονασµατικός
σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις του πρώτου τριµήνου του ΔΑΠΕΕΠ
που τον διαχειρίζεται. Είναι γύρω στα 160-170 εκατοµµύρια
ευρώ, αν θυµάµαι καλά. Σύµφωνα µε τις τελευταίες αναθεωρή-
σεις εκτιµάται ότι µπορεί να είναι και πάνω από 200 εκατοµµύρια
ευρώ. Ο λογαριασµός έτσι όπως είναι σήµερα µε τις ΑΠΕ που
έχουν συνδεθεί και εγχύουν ηλεκτρική ενέργεια στο σύστηµα θα
έχει πλεόνασµα περίπου 200 εκατοµµύρια ευρώ φέτος. 

Τι κάναµε όµως στο Ταµείο Ανάκαµψης; Είναι µία πάρα πολύ
σηµαντική παρέµβαση. Τι είπαµε; Από δω και πέρα θα µπαίνουν
κι άλλες ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Και πιθανότατα -δεν το
ξέρουµε- να χρειαστεί ακόµα να συµµετέχουµε κατά ένα ποσο-
στό στηρίζοντας µια διαφορά µεταξύ των ταριφών που απολαµ-
βάνουν και της οριακής τιµής συστήµατος. 

Υπάρχει η θέληση και η ανάγκη να υπάρξουν νέα προϊόντα. Για
παράδειγµα υπάρχουν τα πιστοποιητικά πράσινης ενέργειας.
Έρχεται µία τεράστια εταιρεία, η «GOOGLE» και αγοράζει πρά-
σινη ενέργεια. Την αγοράζει πιο ακριβά από ό,τι τη συµβατική
ενέργεια γιατί θέλει να προέρχεται 100% από ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας και να έχει ένα πιστοποιητικό που να πιστοποιεί
ότι όντως η ενέργεια που έχει αγοράσει είναι πράσινη. Είναι τα
λεγόµενα πιστοποιητικά, τα green certificates, τα πράσινα πιστο-
ποιητικά. Ερχόµαστε και λέµε, λοιπόν, ότι πάµε να δηµιουργή-
σουµε αυτό το προϊόν. Ειρήσθω εν παρόδω είχε νοµοθετηθεί επί
ηµερών σας, συγκεκριµένα από τον κ. Σκουρλέτη. Το θυµάµαι
πολύ καλά. Βέβαια είχα πει τότε ότι δεν θα δουλέψει έτσι όπως
το κάνετε. Και δεν δούλεψε. Υπάρχει αυτή η ανάγκη κάποιες εται-
ρείες που παρέχουν υπηρεσίες ή κάποιες εταιρείες που παρά-
γουν προϊόντα να επικοινωνούν στους καταναλωτές και στους
δέκτες των υπηρεσιών ότι αυτή η ενέργεια που καταναλώνουν
είναι 100% πράσινη και δεν επιβαρύνει καθόλου. Αυτό το πράγµα
για τη µεταβατική περίοδο εµείς θέλουµε να έρθουµε και να το
χρηµατοδοτήσουµε κατά ένα τρόπο για να στηρίξουµε νέες ΑΠΕ
µε κάποια χρήµατα µέσα από αυτό το Ταµείο Ανάκαµψης. Με
αυτό τον τρόπο να δώσουµε τη δυνατότητα να υπάρχει µεγαλύ-
τερη διείσδυση των ΑΠΕ στο σύστηµα χωρίς να επιβαρυνθεί ο
λογαριασµός. Είναι πάρα πολύ απλό. Δεν είναι πυρηνική φυσική.
Δεν είναι κάτι περίεργο, ούτε νοµίζω ότι είναι άξιο κακής κριτικής.
Νοµίζω ότι θα πρέπει ίσως να σας το εξηγήσουµε καλύτερα, να
το συζητήσουµε. Είναι για να µπορέσουµε να εισάγουµε νέες
ΑΠΕ όλο αυτό το διάστηµα που τελικά η ταρίφα τους είναι µεγα-
λύτερη από την οριακή τιµή συστήµατος.

Βέβαια να πω ότι σύµφωνα µε τις τελευταίες δηµοπρασίες οι
οποίες έλαβαν χώρα είδατε ότι η τιµή αποζηµίωσης των φωτο-
βολταϊκών έφτασε να είναι κάτω από 40 ευρώ όταν η µέση
οριακή τιµή συστήµατος όπως βλέπετε σε πανευρωπαϊκό επί-
πεδο βέβαια -θα τα πούµε αυτά σε κάποια άλλη στιγµή- έχει φτά-
σει να είναι κοντά στα 100 ευρώ, 90 ευρώ, 80 ευρώ. Ο µέσος
όρος είναι γύρω στα 80 ευρώ. Είναι η µέση οριακή τιµή συστή-
µατος, η µέση χονδρεµπορική τιµή τον µήνα. Δεν είναι ελληνικό
φαινόµενο φυσικά. Είµαστε, όπως ξέρετε συνδεδεµένοι και δια-
συνδεδεµένοι πλήρως µε τη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε
Υπουργέ. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας. Έχετε υπερβεί
τον χρόνο αρκετά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Αυτός είναι ο σκοπός και τίποτα δεν εξυπηρετεί. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας στα τρία λεπτά αλλά να είστε
ακριβής στα τρία. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Θα προ-
σπαθήσω. 

Κύριε Υπουργέ, ας τα βάλουµε σε µια σειρά. 
Πρώτον, αν το απαντούσατε γραπτά και αν προκαλούσατε µία

συζήτηση κοινοβουλευτική για το τι είναι αυτός ο νέος ΕΛΑΠΕ
πιθανά θα ήµασταν πολύ πιο αντιληπτοί και από τον κόσµο που
µας παρακολουθεί σχετικά µε την απάντησή σας διότι δεν είναι
αντιληπτό ακόµα γιατί κάνετε άλλον λογαριασµό. Η ουσία είναι
ότι πράγµατι πέφτει η τιµή ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Για ποιο λόγο πέφτει, κύριε Υπουργέ; Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ
έκανε το πλαίσιο ανταγωνιστικών διαδικασιών. Διότι εσείς ήσα-
σταν µόνο µε καπέλα και δουλεύατε µε χαράτσια και εµείς κά-
ναµε ανταγωνιστικές διαδικασίες για τις ΑΠΕ. Τώρα πέφτει η
τιµή, όπως είπατε και εσείς και έχουµε φθηνότερη πράσινη ενέρ-
γεια. 

Δεύτερον, για ποιο λόγο θα είναι πλεονασµατικός φέτος ο λο-
γαριασµός ΑΠΕ, κύριε Υπουργέ; Γιατί βάλατε χαράτσι σε οτιδή-
ποτε κινείται στην αγορά ενέργειας, από το πετρέλαιο κίνησης
µέχρι τους παραγωγούς πράσινης ενέργειας. Δεν αφήσατε κα-
νέναν να µη χαρατσώσετε. Και έχετε αφήσει ανοικτό ένα ερώ-
τηµα, αν θα µειώσετε και τα οφέλη των καταναλωτών από τις
ΥΚΩ που θα κοπούν από τα νησιά. Δεν το απαντήσατε. Ο κ. Χα-
τζηδάκης ήθελε να τα κόψει. Περιµένουµε να δούµε τη δική σας
νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία χρεοκόπησε ξανά τον
λογαριασµό των ΑΠΕ. Αυτό έχει γράψει ιστορία. Τον χρεοκοπή-
σατε το 2014. Σας θυµίζω ότι τον πήραµε µε 800 εκατοµµύρια
έλλειµµα. Μέσα στο µνηµόνιο τον κάναµε θετικό. Θεσµοθετή-
σαµε εργαλεία ώστε να έχει πάντα πλεόνασµα. Και ήρθατε τέλος
του 2020 µετά τις φοβερές εξαγγελίες του κ. Χατζηδάκη και εί-
πατε δυστυχώς χρεοκόπησε ο ΕΛΑΠΕ και βάλαµε χαράτσι παν-
τού. Δεν κόπηκε το ένα µηνιάτικο από όλους τους παραγωγούς
ΑΠΕ; Από όλους. Δεν τους ρωτήσατε αν είχαν να πληρώσουν ή
όχι. Τους τα πήρατε όλα. Και τα δάνεια που είχαν πάρει οι άν-
θρωποι, τα πάντα. Δεν βάλατε χαράτσι στο πετρέλαιο κίνησης;
Βάλατε. Γιατί τα κρύβετε όλα αυτά; Έτσι θα βγει πλεονασµατικός
για φέτος. Τώρα όµως έρχεστε και µας λέτε ότι παρ’ ότι εισπράτ-
τουµε από τους καταναλωτές, θα δηµιουργήσουµε κι άλλο λο-
γαριασµό. Κι εγώ σας λέω πολύ απλά, τι βάρη θα µεταφέρει
στους καταναλωτές; 

Για ποιον λόγο δεν κρατάτε τον προηγούµενο, αφού τώρα
είναι πλεονασµατικός, µετά τα νέα χαράτσια αλά Νέα Δηµοκρα-
τία; Διότι τελικά αποδείχθηκε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έβαλε κανένα και
εσείς βάλατε πολλά. Δύο φορές χρεοκοπήσατε τον λογαριασµό,
το 2014 και το 2020.

Τα λέω αυτά, κύριε Υπουργέ, διότι έχουµε το εξής πρόβληµα:
Έχουµε φοβερή αισχροκέρδεια και αύξηση των τιµών ενέργειας.
Και όλα αυτά µπαίνουν πάνω στην τιµή ενέργειας. Το ξέρετε,
είναι συµπληρωµατικά κοστολόγια. 

Μελέτη της «ΕΚΠΟΙΖΩ» λέει ότι το 1/3 των καταναλωτών δυ-
σκολεύονται πλέον να πληρώσουν τον λογαριασµό ενέργειας,

16104 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πέρα από το ότι έχουµε διάφορα επιπλέον κοστολόγια που µπαί-
νουν µε βάση τις ρήτρες της οριακής τιµής συστήµατος. Το ξέ-
ρετε αυτό. Και η ΔΕΗ θα βάλει από τον Σεπτέµβριο καπέλο,
καινούργια αύξηση.

Ταυτόχρονα, από ό,τι βλέπω από τη βιοµηχανία της χώρας µας,
υπάρχουν πλέον επίσηµες καταγγελίες που λένε -θα το διαβάσω-
τα εξής: «Μη ανταγωνιστικό το κόστος λειτουργικής ενέργειας,
40% µεγαλύτερο κόστος από τον ευρωπαϊκό ανταγωνισµό, εδραι-
ωµένο ολιγοπώλιο, δεν διαµορφώνονται ανταγωνιστικές τιµές».
Άρα, κύριε Υπουργέ, έχετε επιτρέψει ένα καρτέλ στην ενέργεια.
Έτσι λέγεται.

Ρωτώ, λοιπόν: Φτιάχνετε δεύτερο λογαριασµό. Κάνετε δύο τα-
χύτητες ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, χωρίς να είναι αναγκαίο.
Ξεχάστε τα πράσινα πιστοποιητικά, δεν συνδέονται µε το νέο λο-
γαριασµό, είναι άλλο εργαλείο. 

Για ποιον λόγο κάνετε καλές και κακές ΑΠΕ, δύο λογαρια-
σµούς-χαράτσια προς τους καταναλωτές, ενώ ταυτόχρονα και
οι καταναλωτές «σπίτια» και οι καταναλωτές «βιοµηχανία» σας
λένε ότι δεν πάει άλλο «µε σας που µπλέξαµε».

Αυτό σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Συνδέονται, κύριε συνάδελφε, και πρέπει να το κα-
ταλάβετε αυτό.

Έστω ότι δεν είχαµε το ταµείο ανάκαµψης. Εµείς θέλουµε να
καλύψουµε τον νέο λογαριασµό µέσα από αυτά τα πράσινα πι-
στοποιητικά. Θέλουµε να δηµιουργήσουµε έναν νέο «τροφο-
δότη» λογαριασµό, ο οποίος θα γεµίζει από αυτούς που θέλουν
εθελοντικά -δεν είναι υποχρεωτικό-, να αγοράζουν λίγο παρα-
πάνω ενέργεια για να έχουν πράσινο πιστοποιητικό. Από αυτό το
κοµµάτι θα έρχεται να γεµίζει αυτό το δεύτερο κοµµάτι του λο-
γαριασµού, που αρχικά θα γεµίσει µε τα χρήµατα του ταµείου
ανάκαµψης. Πιστεύω να έγινε κατανοητό.

Δηλαδή, στην αρχή αυτό το επιπλέον κοµµάτι µπορεί τελικά
να βοηθήσει στο να µειώνεται το υφιστάµενο κοµµάτι του
ΕΛΑΠΕ. Δηλαδή αν έρχονται παραπάνω αγοραστές και αγορά-
ζουν πράσινα πιστοποιητικά και έτσι µπαίνουν περισσότερα χρή-
µατα στο δεύτερο κοµµάτι του λογαριασµού, θα µειώνεται το
πρώτο φυσικά. Είναι συγκοινωνούντα δοχεία αυτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα έλθει µε νοµοθέτηση αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πρώτα θα πάρουµε έγκριση από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή Ανταγωνισµού και Ενέργειας για το σχήµα. Μετά θα
γίνει κανονισµός είτε µέσα από τη ΡΑΕ είτε µέσα από νοµοθετική
πρωτοβουλία. Φυσικά αυτό δεν θα το κάνουµε εµείς ως χώρα,
χωρίς να έχουµε την έγκριση των αρµοδίων.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άρα δεν µπορείτε να µου δώσετε το
έγγραφο της Γενικής Διεύθυνσης που ζητάω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ακόµα δεν υπάρχει.

Δεύτερον, γι’ αυτό που είπατε για τις ανατιµήσεις, για τον
ΛΑΠΕ και για την οριακή τιµή συστήµατος, αυτή τη στιγµή γνω-
ρίζετε ότι έχουµε ανατιµήσεις στην ενέργεια. Το γνωρίζετε ότι
υπάρχει ανατίµηση στην ενέργεια σε ευρωπαϊκό επίπεδο;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι 20 ευρώ παραπάνω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δηλαδή πόσο ήταν η χονδρεµπορική τιµή στη Βουλ-
γαρία πέρυσι και πόσο είναι φέτος; Είναι 40% αυξηµένη φέτος
όσο είναι και στην Ελλάδα. Επειδή έχουµε το λεγόµενο coupling,
δηλαδή έχουµε τη σύζευξη ελληνικής και βουλγαρικής αγοράς,
πάρα πολλές µέρες έχουµε ακριβώς την ίδια τιµή. Θα σας δείξω
κάποιες µέρες, στις οποίες αν δεν έχουµε την ίδια τιµή, έχουµε
3, 4 ευρώ διαφορά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι 20 ευρώ παραπάνω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν τα έχετε δει καλά. Δείτε µέρα-µέρα. Δεν είναι
κρυφά άλλωστε.

Αυτή τη στιγµή έχουµε χονδρεµπορική τιµή 90, 95, 100 ευρώ
και υπάρχουν τιµολόγια 50 ευρώ. Βγαίνει να τα πουλήσει κά-
ποιος; Μπαίνει 50 ευρώ µέσα η κάθε µεγαβατώρα.

Μη λέµε πράγµατα τα οποία είναι αφύσικα και εξωπραγµατικά.
Τι θέλετε να κάνετε; Εσείς τι θα κάνατε; Αυτή τη διαφορά πώς
θέλετε να τη χρηµατοδοτήσουµε; Για πείτε µας, ποιος θα την
πληρώσει;

Η ΡΑΕ έχει ζητήσει από όλους τους προµηθευτές αναλυτική
κατάσταση, τη δοµή του κόστους της ενέργειας για να αποτρέ-
ψουµε τα φαινόµενα της αισχροκέρδειας. Αν πιστεύετε ότι υπάρ-
χει αισχροκέρδεια, ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδηµα. Πείτε µας
ποιος αισχροκερδεί.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πείτε µας, να το κοιτάξουµε! Πείτε µας ένα όνοµα!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, 72 η Βουλγαρία, 96

εµείς. Πώς γίνεται αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, ολο-

κληρώσατε. Δεν υπάρχει άλλη διαδικασία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εγώ θα σας δείξω τη µέση οριακή τιµή συστήµατος
Βουλγαρίας και τη µέση οριακή τιµή συστήµατος της Ελλάδας
σε επίπεδο µήνα και όχι µέρα, µέρα -διότι υπάρχουν µέρες που
εµείς έχουµε φθηνότερη τιµή από τη Βουλγαρία- και ελάτε να
δούµε µετά αν τελικά κάτι γίνεται παραπάνω στην Ελλάδα από
την Βουλγαρία. Η Βουλγαρία έχει πυρηνικά εργοστάσια, εµείς
δεν έχουµε πυρηνικό εργοστάσιο. 

Επαναλαµβάνω ελάτε να τα δούµε. Και αν υπάρχει αισχροκέρ-
δεια, παρακαλώ να κάνετε καταγγελία. Ποιος αισχροκερδεί;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μα σας το λέω!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ποιος; Τι µας λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, δεν

προβλέπονται τέτοιες εκατέρωθεν συζητήσεις.
Σας ευχαριστούµε.
Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 901/28-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Αδικαιολόγητος ο απο-
κλεισµός δήµων κάτω των είκοσι χιλιάδων κατοίκων από την πρό-
σκληση του Πράσινου Ταµείου».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Πράσινο Ταµείο έχει ένα κρίσιµο ρόλο,

έχοντας συγκεκριµένες χρηµατοδοτήσεις αλλά και πόρους που
προέρχονται από όλη την επικράτεια. Έχει επεξεργαστεί δράσεις
και προγράµµατα που µπορούν να δώσουν, όπως λέει και ο τίτ-
λος του συγκεκριµένου προγράµµατος, αναζωογόνηση στις πό-
λεις και βέβαια, θα υπάρξουν δράσεις που θα αποκαθιστούν το
περιβαλλοντικό ισοζύγιο.

Δεδοµένου ότι τα µέτρα του προγράµµατος που πρόσφατα
δηµοσιοποιήθηκε συµπεριλαµβάνουν ιδιαίτερα αναγκαίες για
κάθε µεγέθους ΟΤΑ δράσεις, που αφορούν σύνθετες αστικές
αναπλάσεις, παρεµβάσεις στον σύγχρονο αστικό ιστό, όπως ενί-
σχυση του πράσινου, φυτεύσεις, παιδικές χαρές, αναβάθµιση πε-
ζοδροµίων, πεζοδρόµων, γενικότερα ανακαίνιση κτηρίων
ιδιοκτησίας των ΟΤΑ και αναβάθµιση χώρων που έχουν να κά-
νουν µε σχολεία ή άλλες δράσεις, µας έκανε εντύπωση το γεγο-
νός ότι από αυτή τη σηµαντική πρόσκληση δεν είχαν δικαίωµα
να υποβάλλουν, εξαιρούνταν, οι δήµοι κάτω από είκοσι χιλιάδες
κατοίκους.

Επειδή παρόµοιο γεγονός είχε συµβεί και το 2017 και είχε αν-
τιδράσει η ΚΕΔΕ τότε σε αυτή την επιλογή, υπήρξε δεύτερη πρό-
σκληση η οποία αποκατέστησε τα πράγµατα. Γίνεται αναφορά
στην αρχική πρόσκληση για δεύτερη, πλην όµως δεν αναφέρεται
εάν θα είναι αποκλειστικά για τους δήµους κάτω από είκοσι χι-
λιάδες κατοίκους, ούτως ώστε να αποκατασταθεί αυτή η αδικία.

Το ερώτηµα και ο στόχος της ερώτησης είναι ακριβώς να ενη-
µερωθούν οι δήµοι, όπου δεν γίνεται σαφές, τι πρόκειται να γίνει
µε τους µικρότερους δήµους και τις ανάγκες που έχουν για την
ανάπλαση και την αναζωογόνηση του αστικού ιστού που υπάρχει
και στις µικρότερες πόλεις, καθώς δεν υπάρχει µόνο στις µεγά-
λες.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Κεγκέρογλου για την τήρηση του χρόνου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα είµαι απόλυτα σύντοµος.
Πρόκειται περί παρεξηγήσεως, κύριε συνάδελφε.
Ήδη το Πράσινο Ταµείο -αν δεν ανακοίνωσε- θα ανακοινώσει

ότι ανοίγει και η δεύτερη πρόσκληση από 26 Ιουλίου µέχρι το
τέλος του χρόνου για τους δήµους κάτω των είκοσι χιλιάδων κα-
τοίκων. Εγώ στα Τρίκαλα τρεις από τους τέσσερις δήµους που
έχω, είναι κάτω των είκοσι χιλιάδων κατοίκων. Άρα ήταν παρεξή-
γηση και δεν είχε συµπεριληφθεί στην πρώτη ανακοίνωση του
Πράσινου Ταµείου η δεύτερη χρονική περίοδος κατά την οποία
θα µπορούν αποκλειστικά οι µικροί δήµοι να καταθέσουν τις αι-
τήσεις των έργων προς υπαγωγή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υπήρξε µια δεύτερη πρόσκληση η οποία

αφορά βεβαίως άλλες δράσεις και η οποία περιλαµβάνει όλους
τους δήµους. Αυτή η πρόσκληση, η οποία βγήκε 28 Ιουνίου, είναι
χαρακτηριστική και αναφέρεται -θα σας διαβάσω τον τίτλο- στο
«επιχειρησιακό σχέδιο για την εξασφάλιση κοινόχρηστων χώρων
και κοινωφελών χώρων». Αυτό λοιπόν, περιλαµβάνει όλους τους
δήµους.

Θα µπορούσε κάλλιστα η πρώτη πρόσκληση να το περιλαµβά-
νει ή να το αναφέρει. Από τη στιγµή που υπάρχει η βούληση, θα
µπορούσε να το αναφέρει η πρόσκληση η αρχική. Δεν το ανέ-
φερε όµως.

Θα σας επισηµάνω, όµως, ότι ο κ. Σταθόπουλος δεν µπορεί να
µας στέλνει χαρτί και να µας κάνει «ντα», γιατί δεν είναι αυτός ο
ρόλος του. Και µας λέει: «Πληροφορήθηκα από το Τύπο έτσι. Θα
υποβάλλω την ενηµέρωση µέσω κοινοβουλευτικού ελέγχου». Θα
σας το καταθέσω για να το δείτε. Εδώ, είναι θεσµική διαδικασία.
Δεν δικαιούται να µας µαλώνει. Διότι µπορούµε και εµείς να πρά-
ξουµε µε τον ίδιο τρόπο και να µην κάνουµε ερώτηση στον
Υπουργό και να κάνουµε αντίστοιχα πράγµατα. Θα παρακα-
λούσα, να ενηµερωθεί ο κ. Σταθόπουλος, για το ποια είναι η κοι-
νοβουλευτική διαδικασία. 

Σας ευχαριστώ για τη δέσµευση ότι οι δήµοι, κάτω από είκοσι
χιλιάδες, θα είναι στην επόµενη πρόσκληση ως αποκλειστικοί
αποδέκτες. Αν µπορείτε να µας πείτε και τον προϋπολογισµό του
έργου, θα ήταν πάρα πολύ καλό για τους δήµους που περιµέ-
νουν αυτή την ανακοίνωση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεγκέρογλου. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για ν’ απαντήσει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι καλύφθηκε η ερώτηση του συναδέλφου. Να πω ότι

θα υπάρξει συγκεκριµένος προϋπολογισµός. Από εκεί και πέρα,
να πω ότι είναι βασική προτεραιότητα της Κυβέρνησης να βοη-
θήσουµε και τους µικρούς δήµους, οι οποίοι είναι πολυπληθέ-
στεροι φυσικά των µεγάλων. Εµείς θέλουµε να συγκρατήσουµε
τους πολίτες να παραµείνουν στα χωριά και στις κωµοπόλεις,
γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό, πέρα από την περιφερειακή
ανάπτυξη, για την συνολική ανάπτυξη της χώρας. Δεν νοείται
ανάπτυξη και δεν µπορούµε να πετύχουµε ισχυρή και βιώσιµη
ανάπτυξη αν δεν στηρίξουµε την ελληνική περιφέρεια και φυ-
σικά, τους Έλληνες, οι οποίοι διαβιούν και παλεύουν εκεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ, γιατί σας ταλαιπωρήσαµε επί δίωρο, για
ν’ απαντήσετε σε επτά επίκαιρες ερωτήσεις. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εγώ λιγότερο τον ταλαιπώρησα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πραγµατικά, ήταν

στο πλαίσιο, κύριε Κεγκέρογλου, αυτού που ονοµάζεται «επί-
καιρη ερώτηση». Εγώ δεν θέλω να κάνω σχολιασµό, γιατί πολλές
φορές ξεφεύγουµε από την επίκαιρη ερώτηση ή γενικεύουµε,
πράγµα το οποίο αφορά επερώτηση. Διότι τα δύο λεπτά πρωτο-
λογία και τα τρία δευτερολογία, πράγµατι, δεν επαρκούν όταν
γενικεύονται θέµατα.

Οι δύο επόµενες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, τον κ. Ιωάννη Οικο-
νόµου. 

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 894/25-6-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Διαδικασία και
χρόνος καταβολής προκαταβολών 40% στους δενδροκαλλιερ-
γητές που επλήγησαν από τους ανοιξιάτικους παγετούς του
Μαρτίου και Απριλίου 2021».

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για δύο
λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως θα θυµόσαστε, σε µία αντίστοιχη επί-

καιρη ερώτηση που συζητήθηκε τον Μάιο συζητήσαµε τότε για
τους ανοιξιάτικους παγετούς και τις µεγάλες ζηµιές που προκά-
λεσαν στις τεράστιας οικονοµικής σηµασίας δεντροκαλλιέργειες
της Πέλλας και της Ηµαθίας. Μάλιστα, να πω εδώ ότι οτιδήποτε
απέµεινε από τους καταστροφικούς παγετούς καταστράφηκε
στη συνέχεια ολοσχερώς από τα αλλεπάλληλα εξίσου καταστρο-
φικά κύµατα χαλαζοπτώσεων, που έπληξαν σχεδόν το σύνολο
της Περιφερειακής Ενότητας Πέλλας, ίσως την πιο καταστρο-
φική χρονιά από άποψη θεοµηνιών και καιρικών συνθηκών της
τελευταίας εικοσαετίας.

Θυµάστε τότε, κύριε Υπουργέ, σας είπα για το µέγεθος των
ζηµιών στα ροδάκινα, επιτραπέζια και συµπύρηνα, στα νεκταρί-
νια, στα µήλα, στ’ ακτινίδια, στα δαµάσκηνα, στα βερίκοκα, στα
κεράσια σε κάποιες περιοχές. Μιλάµε, λοιπόν, για το σύνολο της
αγροτικής παραγωγής, η οποία αγροτική παραγωγή συνεισφέρει
–θα έλεγα- αποκλειστικά στη διαµόρφωση της τοπικής οικονο-
µίας και αποτελεί και την κινητήρια δύναµη και για κάποιες άλλες
–θα έλεγα- συναφείς οικονοµικές δραστηριότητες, που στο
τέλος της ηµέρας συναπαρτίζουν –αν θέλετε- το τοπικό ΑΕΠ.
Αναφέροµαι σε µεταποιητικές επιχειρήσεις, εµπορικές επιχειρή-
σεις, εµπορίας εισροών και εφοδίων, επιχειρήσεις µεταφορικές,
επιχειρήσεις που έχουν σχέση µε τα φυτώρια, καθώς το µεγαλύ-
τερο ποσοστό του τζίρου τους διαµορφώνεται από την αγροτική
παραγωγή. Οπότε αντιλαµβανόµαστε όλοι το διακύβευµα για το
οποίο συζητούµε σήµερα.

Σας είχα µιλήσει τότε για την απόγνωση που αισθάνονται οι
παραγωγοί, οι αγρότες και οι οικογένειές τους, οι οποίες αναµέ-
νοντας µια οικονοµική ανάσα από την εµπορεία της παραγωγής
τους βρέθηκαν στην κυριολεξία στο απόλυτο µηδέν, κύριε
Υπουργέ, γιατί αυτό δεν πραγµατοποιήθηκε ποτέ, µε αποτέλε-
σµα σήµερα ν’ αντιµετωπίζουν πρόβληµα επιβίωσης, καθώς επί-
σης και πολύ σηµαντικό πρόβληµα ρευστότητας που θέτει σε
κίνδυνο ακόµα και τη συνέχεια των καλλιεργειών τους.

Υπήρξε, τότε, ένα δελτίο Τύπου που βγήκε πριν από περίπου
δεκαπέντε µέρες µε τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, τον κ.
Λιβανό, ο οποίος λέει ότι το σύνολο των ζηµιών που καλύπτονται
από τον κανονισµό θα καλυφθούν στο 100% της ασφαλιζόµενης
αξίας, ότι οι συνολικές αποζηµιώσεις θα καταβληθούν µετά την
ολοκλήρωση των εκτιµήσεων, οι οποίες θα είναι εξατοµικευµέ-
νες, ακέραιες και αντικειµενικές, ότι οι αποζηµιώσεις θα είναι δί-
καιες και θα δοθούν από τη βάση της διαπιστωθείσας ζηµίας και
το κυριότερο, για το οποίο βρισκόµαστε σήµερα εδώ, ότι θα
δοθεί στο τέλος του Ιούλη προκαταβολή 40% επί των εκτιµήσεων
στο συνολικό ποσό των 150 εκατοµµυρίων ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Όπως αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, δηµιουργήθηκαν υψη-
λές προσδοκίες στους αγρότες της Πέλλας. Επειδή, όµως, είµα-
στε στα µέσα Ιουλίου, αυτό που θέλω σήµερα να σας ρωτήσω,
για να συζητήσουµε λεπτοµέρειες, είναι, πρώτον, αν το ορόσηµο
τέλος του Ιούλη εξακολουθεί να υφίσταται µέχρι σήµερα, σε ό,τι
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αφορά την καταβολή των προκαταβολών του ύψους 40%, όπως
είπα προηγουµένως. Να σας ρωτήσω, βεβαίως, αν µέχρι τότε θα
έχουν ολοκληρωθεί οι εξατοµικευµένες εκτιµήσεις, όπως είπατε.
Ποιο θα είναι το ύψος της αποζηµίωσης ανά καλλιέργεια; Κυ-
ρίως, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω εάν αυτές οι προκα-
ταβολές θα αφορούν εκτός από τους αγρότες που έχουν
υποστεί ζηµιές από τον παγετό και τους χαλαζόπληκτους αγρό-
τες, δεδοµένου ότι κι εκεί οι ζηµιές είναι µεγάλες και, εν πάση
περιπτώσει, έχουν καταβάλει ήδη οι άνθρωποι πολύ µεγάλη προ-
σπάθεια, για να διατηρήσουν την ποιότητα της παραγωγής τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Τζάκρη. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Όπως αντιλαµβάνεστε, εκεί, είναι ζητού-
µενο και γι’ αυτούς η καταβολή των προκαταβολών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας, για τρία λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία. Το είπατε κι εσείς, κυρία Τζάκρη, στην
ερώτησή σας στην οµιλία σας. Ζούµε τη χειρότερη χρονιά από
καταστροφές των τελευταίων δεκαπέντε, είκοσι ετών. Αυτός ο
παγετός ήταν ο χειρότερος της τελευταίας δεκαπενταετίας, Οι
ζηµιές που έχουν προκληθεί σε εκτεταµένες περιφέρειες της
χώρας είναι πρωτόγνωρες και, προφανώς, οι συνέπειές τους στο
εισόδηµα και των παραγωγών αλλά και των υπόλοιπων κλάδων
που στηρίζουν ή συντηρούνται στον πρωτογενή τοµέα, σε όλη
την αλυσίδα του αγροτοκτηνοτροφικού κλάδου έχουν υποστεί
σηµαντική ζηµιά.

Από την πρώτη στιγµή, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε τη δυνα-
τότητα να διαπιστώσει το µέγεθος των καταστροφών. Όπου και
αν βρεθούµε, ο Υπουργός κ. Λιβανός, η συνάδελφος κ. Αραµπα-
τζή κι εγώ κάνουµε αυτή τη συζήτηση µε τους ανθρώπους που
ζουν µε την αγωνία, πώς θα αποζηµιωθούν και πώς θα µπορέ-
σουν από τη ζηµιά -γιατί, όπως είναι γνωστό, από τη ζηµιά κέρ-
δος δεν βγαίνει- να έχουν ένα εισόδηµα, για να αντεπεξέλθουν
στις υποχρεώσεις τους. Διότι µπορεί η σοδειά να καταστράφηκε,
όµως, οι καλλιεργητικές φροντίδες είναι εκεί και απαιτούν ενέρ-
γεια και χρήµατα για να γίνουν. 

Δεν µείναµε, λοιπόν, µε σταυρωµένα τα χέρια. Πήραµε συγκε-
κριµένες πρωτοβουλίες. Πρώτα από όλα, ο ίδιος ο Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έκανε το θέµα από ελληνικό
ευρωπαϊκό, αν µου επιτρέπεται η διαπίστωση αυτή, ο ισχυρισµός
αυτός. Μαζί µε τους Γάλλους και τους Ιταλούς που είχαν αντί-
στοιχα προβλήµατα φέραµε το θέµα στο Συµβούλιο των Υπουρ-
γών και ζητάµε επιπλέον κονδύλια. Επίσης, ζητήσαµε την άδεια
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, προκειµένου να χρησιµοποιήσουµε
πόρους, έτσι ώστε να αποζηµιωθούν δίκαια και έγκαιρα όλοι οι
παραγωγοί που επλήγησαν. 

Δεύτερον, βγάλαµε την ανακοίνωση που βγάλαµε, το δελτίο
Τύπου, κατόπιν συνεννόησης και µε τα υπόλοιπα συναρµόδια
Υπουργεία, προφανώς και µε τον ΕΛΓΑ, στον οποίον είπαµε ότι θα
αποζηµιωθούν στο 100% της αξίας της ασφαλιστικής εισφοράς
που πληρώνουν οι παραγωγοί, όσοι εντάσσονται στον Κανονισµό
του ΕΛΓΑ και ότι θα αποζηµιωθούν από άλλο χρηµατοδοτικό ερ-
γαλείο όσοι δεν εντάσσονται στον Κανονισµό του ΕΛΓΑ. Θα φέ-
ρουµε στη Βουλή τις απαραίτητες νοµοθετικές ρυθµίσεις για να
γίνει αυτό. Θα δώσουµε προκαταβολές στο 40% στο τέλος του
Ιούλη και θα εκκαθαρίσουµε την αποζηµίωση µέσα στον χρόνο.
Άλλωστε, είναι η πρώτη φορά που ο ΕΛΓΑ αποζηµιώνει, όπως
έδειξε και σε άλλες περιπτώσεις την περασµένη περίοδο, όσον
αφορά τις ζηµιές, σε πολύ κοντινό χρονικό διάστηµα και στον
χρόνο που υπάρχει η καταστροφή. 

Για να είµαστε συνεπείς προς τις εξαγγελίες αυτές, κάναµε τις
απαραίτητες κινήσεις που έπρεπε να κάνουµε, ώστε να έχουµε
τις εκτιµήσεις και τα πορίσµατα. Έχουµε τριπλασιάσει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Τζάκρη, το προσωπικό για το εκτι-
µητικό έργο στο Γραφείο της Βέροιας, για παράδειγµα, που έχει
την ευθύνη των εκτιµήσεων στην Περιφέρειάς σας και στον Νοµό
της Πέλλας, όπου η ζηµιά πράγµατι στις δενδρώδεις καλλιέρ-
γειες ήταν εκτεταµένη. Αυτή την ώρα διενεργείται εκτιµητικός
έλεγχος από εκατόν δεκαπέντε περίπου γεωτεχνικούς. Δου-

λεύουµε µε τρόπο τέτοιον, έτσι ώστε να είµαστε έτοιµοι στην
ώρα µας -είναι αρχές Ιουλίου, δεν είναι µέσα Ιουλίου- για να µπο-
ρούµε να αντεπεξέλθουµε στη δέσµευση που έχουµε πει.
Έχουµε φροντίσει να καλύπτουµε την υπερωριακή απασχόληση,
όπως χρειάζεται, για να δουλέψουν όσες ώρες χρειαστεί οι άν-
θρωποι, προκειµένου να έχουµε τα πορίσµατα στην ώρα τους.
Έχουµε εξασφαλίσει τη χρηµατοδότηση µε 3,5 εκατοµµύρια
ευρώ του ΕΛΓΑ, προκειµένου να µπορέσει να καλύψει το κόστος
της εργασίας που απαιτείται από τους έµπειρους γεωτεχνικούς,
για να προχωρήσουµε προς την κατεύθυνση αυτή.

Και, βεβαίως, µε βάση τα πορίσµατα και τις εκτιµήσεις που θα
έχουµε στην ώρα τους θα προχωρήσουµε στην καταβολή των
αποζηµιώσεων του 40%, έχοντας ως βασική προτεραιότητα οι
παραγωγοί µας να πάρουν χρήµατα στα χέρια τους περίπου την
ίδια χρονική στιγµή που θα έπαιρναν χρήµατα στα χέρια τους και
από τη διάθεσή της σοδειάς τους. 

Περισσότερα θα σας πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Τζάκρη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας, για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, όπως σας είπα, έχετε

καλλιεργήσει υψηλές προσδοκίες στους παραγωγούς της Πέλ-
λας και της Ηµαθίας ότι θα αποζηµιωθούν, δηλαδή θα πάρουν
προκαταβολή -αυτό το οποίο ζητάµε σήµερα- το 40% των εκτι-
µήσεών τους στο τέλος του Ιουλίου. Και αυτό ξέρετε είναι µονό-
δροµος για να µπορέσουν να επιβιώσουν, όπως και εσείς
οµολογήσατε και παραδεχθήκατε εδώ. 

Φοβάµαι, όµως, ότι από αυτά που µου είπατε ήδη και από την
πραγµατικότητα, όπως διαµορφώνεται, ότι δυστυχώς θα περά-
σετε για µια ακόµη φορά κάτω από τον πήχη και θα επιβεβαι-
ωθούν και οι χειρότεροι φόβοι τους.

Να σας πω γιατί, κύριε Υπουργέ; Γιατί σύµφωνα µε τα στοιχεία
της τοπικής υπηρεσίας του ΕΛΓΑ σήµερα είναι µέσα του Ιούλη -
αντιλαµβάνεστε- και έχει προχωρήσει µόνο το 25% µε 30% των
εκτιµήσεων επί των δηλωθέντων εκτάσεων, κύριε Υπουργέ. Και
αυτό γιατί παρά το γεγονός ότι λέτε ότι πήρατε εκατόν δεκα-
πέντε άτοµα, το ανθρώπινο αυτό δυναµικό -οι γεωπόνοι και οι
εκτιµητές εννοούµε πάντα- δεν είναι το απαιτούµενο, αυτό που
χρειαζόταν για να προχωρήσουν οι εκτιµήσεις σε σηµαντικό
βαθµό. 

Να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι οι ζηµιές είναι τεράστιες. Στα
ροδάκινα οι ζηµιές είναι περισσότερο από 60%. Κοιτάξτε. Μιλάµε
για µια περιοχή την Πέλλα και την Ηµαθία, όπου τα προηγούµενα
χρόνια δεν ξέραµε τι να κάνουµε την παραγωγή από τα ροδάκινα
και τώρα φέτος γίνονται εισαγωγές.

Επίσης, η ζηµιά στα δαµάσκηνα, για παράδειγµα, είναι περισ-
σότερη από 90%. Αυτή περίπου είναι η εικόνα και για τα βερί-
κοκα. Αυτή είναι η εικόνα και για τα ακτινίδια. Αυτή είναι η εικόνα
και για τα µήλα. Πολλώ δε µάλλον υπήρξαν και χαλαζοπτώσεις,
οι οποίες έχουν οδηγήσει σε συντριπτική καταστροφή.

Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα πάντα µε τις εκτιµήσεις της υπηρε-
σίας του τοπικού ΕΛΓΑ, του καταστήµατος του ΕΛΓΑ της Βέ-
ροιας, οι εξατοµικευµένες εκτιµήσεις θα έχουν ολοκληρωθεί τον
Οκτώβριο για τους παγετούς και µετά τα Χριστούγεννα, µετά το
καινούργιο έτος σε ότι αφορά τις χαλαζοπτώσεις. 

Αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, ότι αν πάτε να δώσετε εσείς
προκαταβολές τον Οκτώβριο ή µετά τα Χριστούγεννα για τα χα-
λαζόπληκτα αν δώσετε και γι’ αυτούς αυτός είναι ο χρόνος όπου
θα έπρεπε να είχατε προβεί σε ολοσχερή εξόφληση, σε πλήρη
εξόφληση. 

Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι αν θέλετε να είστε συνεπής στη
δέσµευσή σας που είναι έγγραφη, όπως αναπαράχθηκε µάλιστα
τα µάλα και από τους τοπικούς Βουλευτές µε τοπικές τους ανα-
κοινώσεις, ότι θα γίνει η καταβολή προκαταβολών µε ορόσηµο
το τέλος του Ιουλίου, θα πρέπει να προβείτε στην καταβολή
αυτών των προκαταβολών µε βάση τις δηλώσεις των παραγωγών
και όχι τις εξατοµικευµένες εκτιµήσεις, οι οποίες σας είπα πότε
θα ολοκληρωθούν.

Διαφορετικά, κύριε Υπουργέ, θα έχετε αφήσει αυτή την κρί-
σιµη συγκυρία, την πιο καταστροφική χρονιά της εικοσαετίας
που σας είπα, τους αγρότες της Πέλλας και της Ηµαθίας και
άλλων περιοχών, που υπέστησαν τέτοιες ζηµίες, στο έλεός τους,
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να αντιµετωπίζουν πρόβληµα επιβίωσης και πρόβληµα συνέχισης
και διατήρησης των ίδιων των καλλιεργειών τους, όπως αντιλη-
φθήκατε.

Να µη σας θυµίσω, βέβαια, ότι εσείς κάνετε λόγο για αποζη-
µιώσεις τύπου «Ιανού», δηλαδή αποζηµιώσεις το ταχύτερο δυ-
νατόν στο 100% της ασφαλιζόµενης αξίας και αποζηµιώσεις
µέχρι το τελευταίο ευρώ. Τι βλέπουµε; Μια συνήθη διαδικασία
αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ που πηγαίνει µε τον αραµπά, όπως πή-
γαινε τα προηγούµενα χρόνια, για να πάρουν στους δεδοµένους
χρόνους αυτά που έπαιρναν και τις προηγούµενες χρονιές. Ου-
δόλως έχετε συµπεριλάβει και έχετε λάβει υπ’ όψιν σας την έκτα-
κτη συγκυρία τη φετινή και τα προβλήµατα που δηµιουργεί στην
επιβίωση του λαού των αγροτών και σε συνέχιση των καλλιερ-
γειών τους. 

Για να µην πω, βεβαίως, για τις δεσµεύσεις σας µε σωρεία κυ-
βερνητικών παραγόντων που επισκέφθηκαν την Πέλλα. Δόξα τω
Θεώ, από επισκέψεις χορτάσαµε. Και ποιος δεν ήρθε; Πρόεδρος
του ΕΛΓΑ, Αντιπρόεδρος του ΕΛΓΑ, Υπουργός, Υφυπουργός. Και
τι µας έλεγαν; Μας έλεγαν ότι θα σας απαλλάξουµε από τα εκτι-
µητικά τέλη, γιατί καταλαβαίνουµε ότι δεν έχετε ρευστότητα
φέτος -και τα εκτιµητικά τέλη τα πλήρωσαν τελικά οι αγρότες-
και ότι θα κάνουµε συµψηφισµό των ασφαλιστικών σας εισφο-
ρών. Ούτε και αυτό συνέβη βεβαίως και το έχετε ξεχάσει, το
έχετε βάλει στο χρονοντούλαπο της ιστορίας.

Για να µη σας πω ότι χρειάζεται και ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
και για τις µεταποιητικές επιχειρήσεις, τις εµπορικές επιχειρή-
σεις, που κι αυτές -όπως σας είπα- επηρεάζονται από τους πα-
γετούς που συνέβησαν φέτος στις δεντροκαλλιέργειες της
Πέλλας, όπου έπρεπε να υπάρχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
µέσω των ΛΑΕΚ -δεν ξέρω πώς λέγονται- επαγγελµατικής επι-
µόρφωσης των στελεχών που απασχολούνται στον αγροτικό
τοµέα µε µόνιµο τρόπο, γιατί δεν µπορούν να πληρωθούν από
τους συνεταιρισµούς. Στήριξη των συνεταιρισµών, πρόγραµµα
ενίσχυσης τραπεζικών ρυθµίσεων, µείωση των επιτοκίων για να
µπορέσετε να κάνετε µια συνολική παρέµβαση στο σύνολο της
τοπικής οικονοµίας που πλήττεται. Τίποτα και γι’ αυτό, µηδέν εις
το πηλίκο. 

Και το ξαναλέω. Ο πήχης ανέβηκε ψηλά από εσάς τους ίδιους.
Αυτές είναι εξαγγελίες και αυτές είναι κουβέντες που ειπώθηκαν
από εσάς, από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, όπως αναπαράχθηκαν από τους τοπικούς Βουλευτές
και όλα τα άλλα στελέχη του κυβερνητικού µηχανισµού που
έχουν σχέση µε την αγροτική παραγωγή. Δυστυχώς, όµως,
βλέπω ότι όχι δεν φτάνετε καν τον πήχη, αλλά θα είσαστε πολύ
κάτω από αυτόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Τζάκρη.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας
για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία συνάδελφε, είναι ένα πράγµα να εκφράζει κάποιος την
αγωνία του για τον τρόπο µε τον οποίο θα αποζηµιωθούν οι άν-
θρωποι που υπέστησαν αυτό το βαρύ πλήγµα από αυτή την πρω-
τοφανή κακοκαιρία του παγετού και είναι ένα δεύτερο πράγµα
να εγκαλείται η Κυβέρνηση για τον τρόπο µε τον οποίο διαχειρί-
ζεται συνολικά τις αποζηµιώσεις στις δύσκολες στιγµές των πα-
ραγωγών ή στέκεται στο πλευρό του πρωτογενούς τοµέα, όπως
έχει αποδείξει πολλές φορές.

Σε ό,τι αφορά στο πρώτο σκέλος σάς απάντησα. Προφανώς
και το ενδιαφέρον σας δεν µπορεί παρά να είναι και αυθεντικό,
άνθρωποι της περιοχής σας έχουν πληγεί. Και σας είπαµε συγ-
κεκριµένα πράγµατα τι κάνουµε, τι δροµολογήσαµε και εντός και
εκτός Ελλάδας, πώς το προσεγγίζουµε και πώς µε µια διαδικασία
που θα εξασφαλίζει την ταχύτητα, τη δικαιοσύνη και την αποτε-
λεσµατικότητα θα σταθούµε στο πλευρό όλων όσοι επλήγησαν
και δουλεύουµε γι’ αυτόν τον τρόπο για να είµαστε συνεπείς,
όπως είπαµε εντός του θέρους.

Σε ό,τι αφορά στο δεύτερο όµως, κυρία συνάδελφε, όταν µπαί-
νει κάποιος σε αυτή την κριτική και σε αυτή την κουβέντα, θα
πρέπει να αναλογίζεται τι έχει συµβεί σε αντίστοιχες περιπτώσεις

στο παρελθόν, πώς έχει συµπεριφερθεί ο ασφαλιστικός οργανι-
σµός και όχι για κανέναν άλλο λόγο, διότι αυτοί που µας ακούν
το ξέρουν, το έχουν βιώσει, το έχουν νιώσει. Ξέρουν οι παραγω-
γοί ότι ποτέ δεν έχει ξαναδοθεί προκαταβολή για τον παγετό. 

Ξέρουν οι παραγωγοί, κυρία συνάδελφε, ότι ποτέ ο ΕΛΓΑ δεν
έχει αποζηµιώσει τόσο έγκαιρα και τόσο γρήγορα όσο τα τελευ-
ταία δύο χρόνια. Ξέρουν οι παραγωγοί ότι κατά τη διάρκεια της
περασµένης περιόδου δεν έγινε ούτε µία προσπάθεια νοµοθετι-
κής βελτίωσης για να υπάρχει µεγαλύτερη ευελιξία στη συµπε-
ριφορά του οργανισµού, όπως θα κάνουµε εµείς τώρα.

Ξέρουν οι παραγωγοί ότι επί τεσσεράµισι χρόνια δεν έγινε
ούτε µία αναλογιστική µελέτη και παραδόθηκε ένας ελλειµµατι-
κός ασφαλιστικός οργανισµός που θα έπρεπε να έχει γίνει για
να προετοιµαστεί και να θωρακιστεί καλύτερα εν όψει της κλιµα-
τικής αλλαγής, εν όψει των καινούργιων περιστατικών που αντι-
µετωπίζουµε, της πραγµατικότητας της δυσµενούς την οποία
καλούνται να αντιµετωπίσουν οι παραγωγοί µας σε µια συγκυρία
που δεν είναι ευχάριστη εξαιτίας και της πανδηµίας του κορω-
νοϊού. 

Συνεπώς, όταν συζητάµε για ευρύτερα ζητήµατα, πρέπει αυτά
να τα έχουµε πολύ καλά στο µυαλό µας, για εκείνο όµως που
αφορά στον κόσµο, γιατί στο τέλος της ηµέρας όλα τα υπόλοιπα
είναι ένα θέµα πολιτικής αντιπαράθεσης που πρέπει να τερµατί-
ζεται όταν εκείνος που έπαθε ζηµιά αγωνιά για το πώς θα συνε-
χίσει την καλλιεργητική του φροντίδα και πώς θα εξακολουθεί να
έχει ένα εισόδηµα τις επόµενες χρονιές. 

Η δουλειά που γίνεται αυτή την ώρα είναι να έχουµε τα πορί-
σµατα στην ώρα τους και να έχουµε, εν πάση περιπτώσει, εκείνη
την εικόνα που θα µας επιτρέψει να αρχίσουµε να δίνουµε στον
κόσµο τις προκαταβολές µέσα στο θέρος στα χρονικά όρια που
έχουµε πει και τον Οκτώβριο, Νοέµβριο, το φθινόπωρο, θα προ-
χωρήσουµε στην εξόφληση των αποζηµιώσεων µε τρόπο, ο
οποίος θα είναι επιστηµονικά τεκµηριωµένος, θα είναι ουσιαστικά
δίκαιος, δεν θα αφήνει κανέναν µόνο του και κυρίως δεν θα δη-
µιουργεί και φαινόµενα, δεν θα δηµιουργεί και περιπτώσεις στις
οποίες η αδικία θα είναι κατάφωρη και τελικώς χαµένοι θα είναι
όλοι οι παραγωγοί.

Αυτή είναι η φιλοσοφία που διέπει τη λειτουργία του ΕΛΓΑ από
την πρώτη στιγµή αυτής της διακυβέρνησης. Αυτή τη φιλοσοφία
θα υπηρετήσουν οι θεσµικές παρεµβάσεις που θα έρθουν πολύ
γρήγορα στη Βουλή και που φαντάζοµαι ότι και εσείς, όπως και
το σύνολο του ελληνικού Κοινοβουλίου, θα ψηφίσει. Και πάντα
σε αυτή τη λογική λέγοντας αλήθεια, όχι λέγοντας πράγµατα
υπερβολικά για να γίνουµε αρεστοί, αλλά µε ειλικρίνεια, γιατί η
σχέση εµπιστοσύνης που έχουµε χτίσει µε τους Έλληνες παρα-
γωγούς είναι για εµάς υπερβολικά ακριβή και σε αυτή την Κυ-
βέρνηση, ο ΕΛΓΑ δεν πρόκειται να εκδώσει υποσχέσεις
ακάλυπτων επιταγών, θα στεκόµαστε στο πλευρό τους οποτεδή-
ποτε µας έχουν ανάγκη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την εντέκατη µε αριθµό 907/28-6-2021 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αύξηση του προϋπολογισµού των
προγραµµάτων νέων αγροτών και σχεδίων βελτίωσης».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας
για δύο λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι έχετε δεχθεί την αγανάκτηση των
αγροτών. Πρέπει να έρθετε στη θέση τους, που ενώ είναι επιτυ-
χόντες ουσιαστικά στην αξιολόγηση των προγραµµάτων ταυτό-
χρονα σήµερα µετά από πέντε χρόνια γραφειοκρατικών
διαδικασιών παίρνουν την απάντηση ότι τελικά δεν µπορούν να
ενταχθούν στο πρόγραµµα και θεωρούνται επιλαχόντες.

Ενώ είναι, λοιπόν, επιτυχόντες αντιλαµβάνονται την ίδια ώρα
ότι η µακρόσυρτη διαδικασία που ακολουθήθηκε τόσο από την
προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ όσο και στο διάστηµα που
είστε εσείς Κυβέρνηση οδήγησε στη σταδιακή µείωση του προ-
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ϋπολογισµού, προκειµένου να καλυφθεί ο κανόνας ν+2 ή ν+3,
γιατί η καθυστέρηση αξιολόγησης το επέβαλε µε βάση τους γε-
νικότερους κανόνες. Όταν έφτασε, όµως, η ώρα να χρηµατοδο-
τηθεί, πέρα από την καθυστέρηση των επιπλέον έξι µηνών µέχρι
να βγουν οι αποφάσεις, του λέµε «δεν πρόλαβες, έχασες». 

Το δεύτερο στοιχείο που τον κάνει να είναι περισσότερο αγα-
νακτισµένος, είναι ότι την ίδια ώρα η Κυβέρνηση -και όχι µόνο η
Κυβέρνηση και όλα τα πολιτικά κόµµατα σχεδόν- λέµε ότι πρέπει
να υπάρξει επανεκκίνηση, επενδύσεις, γρήγορη ανάκαµψη, προ-
κειµένου να δούµε την οικονοµική και κοινωνική δραστηριότητα
να µπαίνει ξανά σε τροχιά, για να µην έχουµε περισσότερα προ-
βλήµατα από αυτά που η πανδηµία ήδη προκάλεσε. 

Ενώ, λοιπόν, υπάρχουν αυτά τα δύο στοιχεία, και µε προηγού-
µενη συζήτησή µας φαίνεται ότι δεν έχετε τη βούληση να χρη-
µατοδοτήσετε νοµίµως -και σε σχέση µε το Εθνικό Δίκαιο και σε
σχέση µε το Ευρωπαϊκό, κανονικά- τη διαδικασία ολοκλήρωσης
αυτού του προγράµµατος των σχεδίων βελτίωσης, µιας και είναι
γνωστό ότι και η Ευρωπαϊκή Ένωση µας έδωσε την ευκαιρία χα-
λαρότερων κανόνων για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης,
αλλά και το Ταµείο Ανάκαµψης έδωσε αυτή τη δυνατότητα. 

Ενώ, λοιπόν, υπάρχει αυτή η ανάγκη, ενώ έχει ταλαιπωρηθεί ο
αγρότης, θέλουµε σήµερα να δούµε πώς θα µπορέσουµε πολύ
γρηγορότερα από τα τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια που θα χρει-
αστεί να ξαναϋποβάλει, να ξαναµελετήσει, να ξανααξιολογηθεί,
να έρθει η ώρα να του πούµε «είσαι επιτυχών», ενώ είναι σήµερα.
Γιατί να πάει µετά από τρία και τέσσερα χρόνια; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο πρωτογενής τοµέας σε όλη την αλυσίδα αξίας του είναι,

χωρίς αµφιβολία, θεµέλιος λίθος της ελληνικής κοινωνίας και ο
στόχος είναι πώς θα γίνει αυτός ο θεµέλιος λίθος αναπτυξιακό
θεµέλιο για το νέο παραγωγικό µοντέλο της χώρας, πολύ περισ-
σότερο δε που πριν από λίγες µέρες ολοκληρώθηκε η συµφωνία
για την αλλαγή της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, τη µεγα-
λύτερη αλλαγή από τη δεκαετία του ’90, µία Κοινή Αγροτική Πο-
λιτική, που παρά το γεγονός ότι ο προϋπολογισµός της µειώθηκε
αισθητά σε σχέση µε τις προηγούµενες περιόδους, η χώρα κα-
τάφερε, κυρίως χάρη στις παρεµβάσεις του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, τον περασµένο Οκτώβρη,
να εξασφαλίσει τα ίδια περίπου χρήµατα µε την προηγούµενη
προγραµµατική περίοδο, περίπου 19,2 δισεκατοµµύρια που θα
είναι διαθέσιµα για ενισχύσεις και για επενδύσεις στον πρωτο-
γενή τοµέα της χώρας µας σε µια περίοδο που συνολικά η ΚΑΠ
για τα υπόλοιπα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης σηµείωσε
µεγάλες µειώσεις. 

Για να πετύχουµε αυτό που θέλουµε, να κάνουµε τον πρωτο-
γενή τοµέα θεµέλιο αναπτυξιακό λίθο, προφανώς και πρέπει να
δώσουµε έµφαση σε µια σειρά από πράγµατα που επιβάλλουν
τον εξοπλισµό των αγροτών µας, την ενίσχυσή τους, τη θωρά-
κισή τους µε εκείνα τα µέσα που θα τους επιτρέψει να γίνουν πιο
ανταγωνιστικοί, πιο ανθεκτικοί, πιο εξωστρεφείς και, κυρίως, που
θα βοηθήσουν και στη δηµογραφική ανανέωση, δηλαδή θα δώ-
σουν τη δυνατότητα και σε νέους ανθρώπους να συνδέσουν τη
ζωή τους µε την ύπαιθρο, να συνδέσουν τη ζωή τους µε την πρω-
τογενή παραγωγή. 

Και προς τις δύο αυτές κατευθύνσεις έχουµε πάρει συγκεκρι-
µένα µέτρα, πάντα µε ειλικρίνεια και πάντα προσανατολιζόµενοι
πώς τα µέτρα που θα πάρουµε θα είναι σε συµφωνία µε τις επι-
ταγές της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, που διαφέρει σε αρ-
κετά σηµεία από τα όσα ξέραµε µέχρι σήµερα και πώς θα
οδηγήσει τους παραγωγούς µας, έτσι ώστε όχι µόνο να µη χά-
σουν ενισχύσεις, αλλά να µπορέσουν, όντας πολύ πιο ανταγωνι-
στικοί, να κερδίσουν ακόµα περισσότερες. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα των σχεδίων βελτίωσης -τα οποία
έχουµε απαντήσει αρκετές φορές και εδώ στην Αίθουσα, σε επί-
καιρες ερωτήσεις και σε γραπτές ερωτήσεις, τα έχουµε εξηγήσει
και στους ίδιους τους παραγωγούς στις περιοδείες µας ανά την
Ελλάδα- η πραγµατικότητα έχει ως εξής. 

Τα προηγούµενα σχέδια βελτίωσης προκηρύχθηκαν τον Νο-
έµβριο του 2017, µετά από πάρα πολλά χρόνια που είχαν να προ-
κηρυχθούν και έληξε η προκήρυξη τον Οκτώβριο του 2018,
πρωτοφανές χρονικό διάστηµα ισχύος. Ο προϋπολογισµός του
µέτρου ήταν 317.000.000 και το σύνολο των προτάσεων που
είχαν υποβληθεί ήταν 1.116.000.000 ή, εν πάση περιπτώσει,
αυτής της τάξης µεγέθους.

Βλέποντας την αυξηµένη ζήτηση και προκειµένου να διαµορ-
φωθούν οι προϋποθέσεις για να µπορέσουν όσο το δυνατόν πε-
ρισσότεροι, αυξήθηκε ο προϋπολογισµός από 417.000.000 στα
600.000.000 και µέσα σε αυτά τα 600.000.000 µπήκαν -γιατί το
πρόγραµµα είναι ανταγωνιστικό, δηλαδή παίρνεις βαθµολογία
εφόσον πληροίς τα κριτήρια και ανάλογα µε τη βαθµολογία είσαι
επιλέξιµος ή µη επιλέξιµος, πράγµα που το ξέρει ο οποιοσδή-
ποτε- οι άνθρωποι εκείνοι των οποίων η βαθµολογία τους επέ-
τρεπε να είναι σε αυτή την κατηγορία και να υλοποιήσουν. 

Πόσοι έµειναν απ’ έξω; Έµειναν απ’ έξω περίπου τρεις χιλιά-
δες οκτακόσιοι αιτούντες, που η συνολική δαπάνη για να µπο-
ρούσαν να καλυφθούν και αυτοί είναι άλλα 215.000.000. Έπρεπε
να βρεθούν, δηλαδή, πέραν του διπλασιασµού του κονδυλίου,
άλλα 215.000.000 για να µπουν οι άνθρωποι αυτοί µέσα. 

Τι κάναµε εµείς, όταν βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε αυτή την
ιστορία; Πρώτα απ’ όλα ρωτήσαµε αν έχουµε θεσµικά τη δυνα-
τότητα να βρούµε έναν τρόπο να τους εντάξουµε και η απάντηση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή -την έχουµε καταθέσει στα Πρα-
κτικά, µπορώ να σας την ξαναδώσω- ήταν απολύτως αρνητική.
Γιατί ήταν απολύτως αρνητική; Για δύο λόγους. Διότι είχε λήξει
η προγραµµατική περίοδος στην οποία υπήρχε σηµείο αναφο-
ράς του µέτρου. Ήταν η περίοδος 2014 - 2020. Βρισκόµαστε ήδη
στο 2021, στη µεταβατική περίοδο. Δεύτερον, όχι απλώς είχαν
εξαντληθεί, αλλά είχαν υπερδιπλασιαστεί τα χρήµατα στο συγ-
κεκριµένο µέτρο. 

Ακόµα και αν η απάντηση ήταν θετική, θα µπορούσαµε να
βρούµε πόρους για να στηρίξουµε αυτή την απαίτηση, αυτή την
ανάγκη των ανθρώπων, που ευλόγως ήθελαν να ευνοηθούν και
να ενισχυθούν και να µπουν στο συγκεκριµένο µέτρο; Η απάν-
τηση είναι όχι, διότι δεν υπήρχαν χρηµατικά τα αντίστοιχα υπό-
λοιπα σε µέτρα του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Δύο πράγµατα είχαµε εκεί, στα οποία θα αναφερθώ πιο ανα-
λυτικά στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. Θα έπρεπε να µη
βγάλουµε µέτρα εξόχως ανταγωνιστικά, σηµαντικά, ουσιαστικά
για τους παραγωγούς µας, εν όψει µάλιστα και της νέας προ-
γραµµατικής περιόδου, αλλά ακόµα και αν δεν τα βγάζαµε -που
θα ήταν σε βάρος, επαναλαµβάνω και του πρωτογενούς τοµέα
και της ανταγωνιστικότητάς τους- τα χρήµατα δεν θα επαρκού-
σαν. Θα αναφερθώ αναλυτικά στη δευτερολογία γιατί κάνουµε
τα µέτρα αυτά και για τη θωράκιση και για τη δυνατότητα επεν-
δύσεων των παραγωγών στη νέα προγραµµατική περίοδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, να δούµε λίγο την απορροφητικότητα του

προγράµµατος. Είναι 67,85%. Να δούµε το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα. Το συγκεκριµένο πρόγραµµα έχει απορροφήσει
387.000.000. Να δούµε εάν πράγµατι οι ανταγωνιστικοί τοµείς
έχουν χρηµατοδοτηθεί. Θα σας καταθέσω αυτό εδώ το διά-
γραµµα που δείχνει ότι αυτό το πρόγραµµα που είχε υπεραπό-
δοση ήταν το πρόγραµµα της εξισωτικής αποζηµίωσης, της
απευθείας ενίσχυσης.

Άρα το παραγωγικό κριτήριο και το ανταγωνιστικό κριτήριο
πρέπει να το αναζητήσουµε και στα άλλα προγράµµατα, που
είναι πολύ πίσω και συγκεκριµένα στα σχέδια βελτίωσης. Τα σχέ-
δια βελτίωσης είναι ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο αποδεδειγµένα
αποτελεσµατικό για την αγροτική ανάπτυξη. Και γι’ αυτό εξάλ-
λου, όπως είπατε κι εσείς, υπήρχε τέτοιο µεγάλο ενδιαφέρον, τέ-
τοια µεγάλη προσφορά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Εµείς πιστεύουµε ότι µπορεί -µπορούσε και µπορεί- να υπάρξει
πρόγραµµα-γέφυρα, το οποίο να χρηµατοδοτηθεί, εάν λέτε ότι
δεν υπάρχουν πόροι. Εµείς λέµε ότι υπάρχουν από την ανακατα-
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νοµή. Αν δεν επιτρέπεται τώρα η ανακατανοµή, επιτρεπόταν το
προηγούµενο διάστηµα. Δεν αναφερόµαστε στη σηµερινή ηµε-
ροµηνία µόνο. Το προηγούµενο διάστηµα µπορούσε να έχει γίνει
ανακατανοµή. Δεν έγινε. 

Σήµερα που µιλάµε θα µπορούσε να γίνει η χρηµατοδότηση
του προγράµµατος είτε από εθνικούς πόρους είτε από το Ταµείο
Ανάκαµψης είτε µε άλλον τρόπο, εάν λέτε ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν επιτρέπει την ανακατανοµή για την εκπλήρωση
αυτών των προγραµµάτων. Και εφόσον χρηµατοδοτηθεί το πρό-
γραµµα, όλοι οι επιτυχόντες να προχωρήσουν στην υλοποίηση,
µια αναγκαία πράξη για την ανάκαµψη στον αγροτικό τοµέα, να
έρθει αυτό και να γίνει η γέφυρα µε τη νέα ΚΑΠ που είπατε, η
οποία κάλλιστα προβλέπει αυτή τη διαδικασία των σχεδίων βελ-
τίωσης. Πολύ καλά την προβλέπει και κάλλιστα θα µπορούσε να
γίνει και η σύνδεση µε ένα πρόγραµµα-γέφυρα. 

Αυτή είναι η άποψή µας, ότι µπορούσε και µπορεί να γίνει αυτή
η διαδικασία. Γιατί; Γιατί είναι ανάγκη για τη χώρα. Πολύ σωστά
είπατε ότι το 2017 προκηρύχθηκε το πρόγραµµα. Να σας πω
πότε λήφθηκε η αντίστοιχη απόφαση που πήρατε αυτές τις
µέρες; Το 2014. Το 2014 είχαµε έγκριση της ΚΑΠ. Από το 2014,
λοιπόν, πέρασαν τρία χρόνια. Το 2017 είναι η προκήρυξη. Άρα
να βάλω κι εγώ από τώρα άλλα τρία χρόνια να γίνει η προκήρυξη
και άλλα τρία για να υλοποιηθεί. «Ζήσε Μάη µου», µετά από
πέντε έξι χρόνια να δούµε σχέδια βελτίωσης ξανά. 

Όχι, εγώ νοµίζω ότι πρέπει να το κάνετε µε αυτό τον τρόπο,
ακόµα και µε δανειοδοτικό πρόγραµµα από το σκέλος του Τα-
µείου Ανάκαµψης που προβλέπει δάνεια, να χρηµατοδοτηθεί
αυτό το πρόγραµµα-γέφυρα και να έρθει στη συνέχεια απολογι-
στικά από τη νέα ΚΑΠ ή σε κάθε περίπτωση ας ζητηθεί από την
Ευρωπαϊκή Ένωση µια έγκριση για να µπορεί από το Ταµείο Ανά-
καµψης ή άλλους πόρους να γίνει, όχι µόνο από ανακατανοµή
που λέτε ότι δεν τη δέχτηκαν.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Είναι αλήθεια ότι έχουµε στη διάθεσή µας για την επόµενη πε-

ρίοδο χρηµατοδοτικά εργαλεία, έτσι ώστε να στηρίξουµε πολύ
ουσιαστικά τον εκσυγχρονισµό, την ανάπτυξη, και σε επίπεδο
επενδύσεων και σε επίπεδο άλλων παρεµβάσεων, του πρωτογε-
νούς τοµέα. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι όλα τα χρήµατα µπο-
ρούν να µεταφέρονται σε όλες τις δράσεις ή να συµπληρώνουν
αδυναµίες και ελλείµµατα άλλων προγραµµάτων. Κανονιστικά,
θεσµικά δεν γίνεται. Είναι άλλα λεφτά, άλλοι κανόνες. Με κοινή
στόχευση, αλλά µε διαφορετικό τρόπο. 

Είναι άλλο πράγµα τα χρήµατα που έχουµε στη διάθεσή µας
για τον πρωτογενή τοµέα από το Ταµείο Ανάκαµψης, που θα τα
αξιοποιήσουµε για ευρύτατες υποδοµές, για εγγειοβελτιωτικά
έργα, για αναδιάρθρωση καλλιεργειών, για παρεµβάσεις στη µε-
ταποίηση, για σύνδεση πρωτογενούς, δευτερογενούς, τριτογε-
νούς τοµέα, για οµάδες και οργανώσεις παραγωγών, για
µεµονωµένους παραγωγούς, έτσι ώστε να γίνουν πιο ανταγωνι-
στικοί και να αυξήσουν την παρέµβαση και την εµβέλεια της γε-
ωργικής τους εκµετάλλευσης και άλλο πράγµα τα χρήµατα του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης της περιόδου που τρέ-
χουµε. Δεν µπορούν να µεταφέρονται λεφτά σε διαφορετικά
πράγµατα, σε άλλες προγραµµατικές περιόδους, σε µέτρα δια-
φορετικής φιλοσοφίας. 

Είπα στην πρωτολογία µου ότι ακόµα κι αν υπήρχε η δυνατό-
τητα, θα βρισκόµασταν απέναντι στη δυσάρεστη επιλογή να µη
βγάλουµε προγράµµατα που έχουν να κάνουν µε τους γεωργι-
κούς συµβούλους, 80 εκατοµµύρια που αφορά τη δωρεάν πρό-
σβαση των αγροτών µας σε ένα εκτεταµένο δίκτυο παροχής
συµβουλών, που θα τους βοηθήσει να γίνουν πιο αποτελεσµατι-
κοί στη γεωργική τους εκµετάλλευση για όλο το φάσµα των καλ-
λιεργητικών δραστηριοτήτων. Να µη βγάλουµε το δεύτερο
σκέλος του προγράµµατος Έρευνα και Καινοτοµία, συνδυα-
σµούς δηλαδή οµάδων παραγωγών ερευνητικών ιδρυµάτων και
πανεπιστηµίων, προϋπολογισµού της τάξεως των 65 εκατοµµυ-

ρίων ευρώ. Να µη βγάλουµε µικρά αρδευτικά που δίνουν τη δυ-
νατότητα και µε χρήση φωτοβολταϊκών και ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας να πέσει το κόστος στην άρδευση, περίπου 37 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Και όλα αυτά µαζί δεν θα έφταναν για να καλύ-
ψουµε το ύψος των χρηµάτων που απαιτούνται για να βάζαµε
µέσα και τους επιλαχόντες. 

Κύριε Κεγκέρογλου -το λέω και σε εσάς που προέρχεστε από
έναν αγροτικό νοµό και πολλές φορές έµπρακτα έχετε δείξει το
ενδιαφέρον σας για τους παραγωγούς του Ηρακλείου και της
Κρήτης και ευρύτερα, αλλά και στους παραγωγούς που µας
ακούν- δεν καθόµαστε µε σταυρωµένα τα χέρια. Αναµένεται τον
Σεπτέµβριο προκήρυξη για τους νέους αγρότες τετρακοσίων εί-
κοσι εκατοµµυρίων ευρώ, µε το µεγαλύτερο πριµ εισόδου εγκα-
τάστασης από όλα τα αντίστοιχα προγράµµατα στο παρελθόν.
Αναµένονται καινούργια σχέδια βελτίωσης 180-200 εκατοµµυρίων,
στα οποία θα έχουν το δικαίωµα να υποβάλουν αίτηση και οι νέοι
αγρότες της περιόδου ’16 - ‘18 που κόπηκαν και οι επιλαχόντες
που τώρα δεν µπορούν να κάνουν χρήση των πόρων και οι και-
νούργιοι –προφανώς όλοι οι παραγωγοί- που θα κάνουν αίτηση
και θα ενταχθούν και στο καινούργιο πρόγραµµα νέων αγροτών.
Η προκήρυξη θα βγει τον Οκτώβριο. Οι διαδικασίες και τα µέτρα
θα είναι ταχύτερα, πιο ουσιαστικά, πιο γρήγορα -µαθαίνουµε από
το παρελθόν- απ’ ό,τι ήτανε στις προηγούµενες περιόδους, για να
έχουµε αποτελέσµατα γρήγορα και έγκαιρα. 

Και δίπλα σε αυτά έχουµε και τους πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης για αντίστοιχου χαρακτήρα παρεµβάσεις, που θα δώσουν
τη δυνατότητα στους Έλληνες παραγωγούς, αγρότες, καλλιερ-
γητές, συνεταιρισµούς, οµάδες παραγωγών, να γίνουν πιο αντα-
γωνιστικοί για να µπορέσουν να διαδραµατίσουν τον ρόλο που
θέλουµε στον µετασχηµατισµό του παραγωγικού µας µοντέλου. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-

σεων καταθέτει τις εκθέσεις της επί των σχεδίων νόµων του
Υπουργείου Οικονοµικών:

Πρώτον. «Κύρωση της Συµφωνίας για την τροποποίηση της
Συµφωνίας για τη µεταφορά και την αµοιβαιοποίηση των εισφο-
ρών στο Ενιαίο Ταµείο Εξυγίανσης µεταξύ του Βασιλείου του Βελ-
γίου, της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, της Τσεχικής Δηµο-
κρατίας, του Βασιλείου της Δανίας, της Οµοσπονδιακής Δηµοκρα-
τίας της Γερµανίας, της Δηµοκρατίας της Εσθονίας, της Ιρλαν-
δίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου της Ισπανίας, της
Γαλλικής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Κροατίας, της Ιτα-
λικής Δηµοκρατίας, της Κυπριακής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρα-
τίας της Λετονίας, της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας, του Μεγάλου
Δουκάτου του Λουξεµβούργου, της Ουγγαρίας, της Δηµοκρατίας
της Μάλτας, του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, της Δηµοκρατίας
της Αυστρίας, της Δηµοκρατίας της Πολωνίας, της Πορτογαλικής
Δηµοκρατίας, της Ρουµανίας, της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας,
της Σλοβακικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Φινλαν-
δίας». 

Δεύτερον. «Κύρωση της Συµφωνίας για την τροποποίηση της
Συνθήκης για την θέσπιση του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθε-
ρότητας µεταξύ του Βασιλείου του Βελγίου, της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Γερµανίας, της Δηµοκρατίας της Εσθονίας, της
Ιρλανδίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου της Ισπα-
νίας, της Γαλλικής Δηµοκρατίας, της Ιταλικής Δηµοκρατίας, της
Κυπριακής Δηµοκρατίας, της Δηµοκρατίας της Λετονίας, της Δη-
µοκρατίας της Λιθουανίας, του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεµ-
βούργου, της Δηµοκρατίας της Μάλτας, του Βασιλείου των Κάτω
Χωρών, της Δηµοκρατίας της Αυστρίας, της Πορτογαλικής Δηµο-
κρατίας, της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας, της Σλοβακικής Δηµο-
κρατίας και της Δηµοκρατίας της Φινλανδίας».

Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 2730/14-5-2021 αναφορά
του κύκλου αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Κατασκευή κάτω διάβασης
στο δηµοτικό δρόµο Αρκαλοχώρι - Αυλή».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Ιωάννης Κεφαλογιάννης. 
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Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά τα ζητήµατα του αεροδροµίου µε

τα οποία ασχολείστε, πράγµατι, σε ορισµένα δίδονται λύσεις
έστω και καθυστερηµένα, γιατί το έργο προχωρά µε βάση τις
προµελέτες και εκ των πραγµάτων αναδεικνύονται πολλά θέµατα
εκ των υστέρων. 

Τούτη την περίοδο επικεντρωνόµαστε στον δρόµο που έχει να
κάνει µε την εξυπηρέτηση του αεροδροµίου και στα προβλήµατα
που αυτός προκαλεί, µιας και µετά την ολοκλήρωσή του θα είναι
δύσκολο να αντιµετωπιστούν, ακόµα και αν είναι εύκολα αντιµε-
τωπίσιµα σήµερα. 

Τι εννοώ; Δώσατε λύση µετά την πρόταση και του δήµου για
την κάτω διάβαση στο χωριό Αρχάγγελος, που υπήρχε ένα θέµα
σηµαντικό και είχε και ηθική διάσταση, και έχουµε να συζητή-
σουµε σήµερα τον δηµοτικό δρόµο Αρκαλοχώρι - Αυλή. Είναι
ασφαλτοστρωµένος δρόµος και το τονίζω, γιατί µου είπαν από
τις υπηρεσίες ότι στα χαρτιά φαινόταν χωµατόδροµος, αλλά
ήταν προφανώς παλιότερη αποτύπωση. 

Τι ζητάµε για τον δρόµο αυτό, που είναι δηµοτικός δρόµος; Ζη-
τάµε να υπάρξει τεχνικό έργο, κάτω διάβαση -είναι το πιο εφικτό-
ούτως ώστε να µη διακοπεί η κυκλοφορία και να µη χρειάζεται να
κάνουν δύο χιλιόµετρα ή ένα χιλιόµετρο παραπάνω, ανάλογα µε
την επιλογή τους, οι κάτοικοι. 

Το Σάββατο είχε µια κινητοποίηση, την είχε καλέσει ο σύλλογος
αντιµετώπισης των προβληµάτων από την κατασκευή του αερο-
δροµίου. Πήγαµε εκεί και εκτός από τις γενικότερες συζητήσεις,
έγινε και µια επιτόπια επίσκεψη µαζί µε τεχνικούς. Πράγµατι, στο
σηµείο τοµής δεν υπάρχει µεγάλη υψοµετρική διαφορά για να
µπορεί εύκολα να γίνει τεχνικά το έργο. Χρειάζεται ταπείνωση του
δηµοτικού δρόµου και πιθανόν σχετική ανύψωση του δρόµου του
αεροδροµίου που κατασκευάζεται ή πολύ µεγάλη ταπείνωση του
άλλου δρόµου. Δεν µιλάµε, βέβαια, για κάτω διάβαση πέντε µέ-
τρων ή οτιδήποτε άλλο. Μιλάµε για διάβαση η οποία να εξυπηρετεί
µικρά οχήµατα, πεζούς κ.λπ..

Σε απόσταση εβδοµήντα περίπου µέτρων, όµως, από εκεί υπάρ-
χει µεγάλη υψοµετρική διαφορά και θα µπορούσε εναλλακτικά, αν
θεωρείτε ότι είναι κοστοβόρο και τεχνικά δύσκολο, να υπάρξει. 

Τα λέω αυτά εναλλακτικά, αλλά υπάρχει η ρήτρα µέσα στη σύµ-
βαση παραχώρησης ότι για ό,τι δεν έχει προβλεφθεί και θεωρείται
αναγκαίο και διαπιστώνεται αυτή η ανάγκη, όχι µόνο από τους το-
πικούς φορείς και τον δήµο, όπως είναι εν προκειµένω τα Κοινο-
τικά Συµβούλια Αρκαλοχωρίου και Κασσάνου που έχουν κάνει το
σχετικό έγγραφο αλλά και από τις τεχνικές υπηρεσίες, ότι καλό
είναι να υπάρξει αυτή η διάβαση να µην ταλαιπωρούνται οι κάτοι-
κοι της περιοχής, υπάρχει η δυνατότητα από την πλευράς σας να
ανατεθεί στην «ΤΕΡΝΑ», σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης,
δηλαδή στην ανάδοχο εταιρεία, η κατασκευή αυτού του έργου.
Και αυτό αν γίνει, θα πρέπει να γίνει τώρα που είναι ακόµα υπό κα-
τασκευή ο δρόµος. Αργότερα θα είναι δώρο άδωρο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω µε την παρατήρηση την οποία

κάνατε. Έχει δείξει η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών µία ευελιξία στο ζήτηµα διόρθωσης κάποιων προδήλων
ζητηµάτων τα οποία είχαν προκύψει κατά τη διάρκεια της προµε-
λέτης. Αναφερθήκατε και εσείς προηγουµένως στο ζήτηµα της πε-
ριοχής Αρχάγγελου και Σκλαβεροχωρίου. Το είχαµε, πράγµατι,
συζητήσει σε αυτή την Αίθουσα µετά από τη συζήτηση την οποία
είχαµε µε την επίκαιρη ερώτηση που είχατε προκαλέσει. Κάναµε
τις απαραίτητες ενέργειες και αυτή τη στιγµή ο σχεδιασµός είναι
για τη δηµιουργία υπόγειας διάβασης πεζών. 

Άρα, κρατήστε ότι όπου µπορούµε τεχνικά να προχωρήσουµε
σε ενέργειες οι οποίες πραγµατικά είναι πρακτικές, είναι ανα-
γκαίες δεν υπάρχει καµµία, αν θέλετε, βούληση να µη το πρά-
ξουµε αυτό. 

Όσον αφορά τώρα την τοπική οδό Αρκαλοχωρίου – Αυλής, η

οποία εξυπηρετεί παρόδιες αγροτικές εκµεταλλεύσεις, πράγ-
µατι, είναι γεγονός ότι διακόπτεται από τον οδικό άξονα που θα
συνδέει το νέο αεροδρόµιο στο Καστέλι µε την οδό Ηρακλείου -
Βιάννου. 

Είναι δεδοµένο ότι αυτή η πρόβλεψη δηµιουργεί ορισµένες δυ-
σκολίες στους αγρότες της περιοχής, καθότι η πρόσβαση στα
κτήµατα εκατέρωθεν της συνδετήριας οδού απαιτεί πλέον µία
µικρή περιπορεία στο παράπλευρο δίκτυο. Θα εξηγήσω στη συ-
νέχεια γιατί αναφέροµαι σε µικρή περιπορεία. Θα γνωρίζετε, πι-
θανώς, ότι σύµφωνα µε την εγκεκριµένη µελέτη, δεν προβλέ-
πεται η κατασκευή της κάτω διάβασης στο σηµείο τοµής. Και
εγώ, πράγµατι, απευθύνθηκα στους υπηρεσιακούς του Υπουρ-
γείου και για ορισµένους τεχνικούς λόγους δεν προβλέφθηκε η
κάτω διάβαση µε τον πιο σοβαρό από όλους να είναι ο εξής: Ναι,
πράγµατι, αυτή τη στιγµή µπορεί να είναι ασφαλτοστρωµένος ο
δρόµος, αλλά την περίοδο που έγινε η προµελέτη, ο δρόµος
αυτός ήταν αγροτικός, ήταν χωµατόδροµος περιορισµένου πλά-
τους και ως εκ τούτου µε βάση τις συνθήκες εκείνης της εποχής,
δεν δικαιολογούνταν η δηµιουργία κάτω διάβασης στο συγκεκρι-
µένο σηµείο. 

Αυτό το οποίο, όµως, θα ήθελα να κρατήσετε, χωρίς να υπει-
σέλθω σε ακόµα τεχνικές λεπτοµέρειες για να µην καταχραστώ
και το χρόνο, είναι ότι αν κάνουµε τώρα αυτή την παρέµβαση,
αυτό, ενδεχοµένως, να οδηγούσε σε σηµαντικές καθυστερήσεις
στο χρονοδιάγραµµα του έργου λόγω ανάγκης τροποποίησης
της γεωµετρίας της συνδετήριας οδού επιπρόσθετου κόστους
πέραν του συµβατικού τµήµατος µελετών κατασκευών, νέων
απαλλοτριώσεων, αλλά και τροποποίησης των περιβαλλοντικών
όρων. 

Θα πω παραπάνω στη δευτερολογία µου, κύριε συνάδελφε,
αφού ακούσω τις παρατηρήσεις σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Επειδή, λοιπόν, κύριε Υπουργέ,

είχαµε την πληροφόρηση σε σχέση µε το δρόµο ότι δεν ήταν
ασφαλτοστρωµένος, ψάξαµε να δούµε πότε ασφαλτοστρώθηκε
ο δρόµος. Ασφαλτοστρώθηκε το 2008. Η σύµβαση παραχώρη-
σης υπογράφηκε το 2018, δέκα χρόνια µετά. Αλίµονο, έκαναν
προµελέτη µε προ δεκαπενταετίας σχέδια; Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, δεν είναι δρόµος που εξυπηρετεί αγροτικές εκτά-
σεις. Είναι λάθος η πληροφόρηση. Είναι δηµοτικός δρόµος, που
ενώνει την κοινότητα Αρκαλοχωρίου µε την Αυλή, Κασσάνους,
Καραβάδο και, βεβαίως, περιοχές που έχουν µε τον Νιπιδιτό και
άλλες κοινότητες. Είναι, όµως, δρόµος πάρα πολύ βασικός. 

Η κυκλοφορία αυτή εξυπηρετεί την αποσυµφόρηση της επαρ-
χιακής οδού και αν διακοπεί, πράγµατι, θα πρέπει να πάνε από
τον ισόπεδο κόµβο που έχει ήδη προβλεφθεί στο δρόµο του αε-
ροδροµίου µε τον επαρχιακό δρόµο Αρκαλοχώρι -  Γαζέπι -
Μύλος - Βιάννος, που σηµαίνει τι; Ότι από έναν ισόπεδο κόµβο
θα περνούν σκαπτικά οχήµατα, τρακτέρ, µοτοποδήλατα και
άλλα, τα οποία συνήθως για την επικοινωνία µε τα χωράφια που
θέλετε ή και µε τους οικισµούς είναι οχήµατα τα οποία δεν κι-
νούνται σε δρόµους ταχείας κυκλοφορίας και θα έχουµε µείωση
της ασφάλειας. Για να µην πω ότι θα είναι πάρα πολύ επικίνδυνο
να οδηγήσουµε όλη αυτή την κίνηση των αγροτικών, σκαπτικών
µηχανηµάτων από τον δρόµο του αεροδροµίου. Είναι λάθος,
διότι δεν είναι ανισόπεδος ο κόµβος, είναι ισόπεδος, που σηµαί-
νει κυκλικός κόµβος µέσα από τον οποίο θα περνάνε. 

Εποµένως, επειδή υπάρχει η δυσκολία, χωρίς να αλλάξει η µε-
λέτη του δρόµου και χωρίς να χρειάζονται απαλλοτριώσεις η τα-
πείνωση του δηµοτικού δρόµου σήµερα -που έχει τη δυνατότητα-
µπορεί να µας δώσει τη λύση. Εγώ δεν θέλω να αποκλείσω και
δεν απορρίπτω αυτά τα οποία λέγονται περί τεχνικών δυσκολιών.
Όµως, θα έλεγα να γίνει άλλη µία προσπάθεια από την υπηρεσία
σε συνεργασία µε την εταιρεία και αν κρίνει ότι στο σηµείο εκείνο
δεν γίνεται, ακριβώς εβδοµήντα πέντε µέτρα νοτιότερα έχει επί-
χωση που είναι τρία µέτρα. Η επίχωση τρία µέτρα µας δίνει τη
δυνατότητα για την κατασκευή του τεχνικού έργου κάτω διά-
βαση. Και δεν µιλάµε για κάτω διάβαση πέντε µέτρων ύψους. Μι-
λάµε για κάτω διάβαση τουλάχιστον δυόµισι µέτρων, όπως
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προβλέπουν οι τεχνικές προδιαγραφές, πεζών και µοτοποδηλά-
των που θα εξυπηρετεί και τα µικρά οχήµατα, τα σκαπτικά και τα
τρακτέρ, τα αγροτικά οχήµατα τα οποία δεν είναι δόκιµο να τα
πάµε στο δρόµο του αεροδροµίου. Είναι λάθος αυτό. Δεν µπο-
ρούν να το κατανοήσουν; Θα έχουµε ατυχήµατα εκ του µη όντος.
Εκατό χιλιάρικα κάνει η κάτω διάβαση; Ας µας πουν πόσο είναι η
κατασκευή. Εκατόν είκοσι χιλιάρικα; Τόσα είναι. Δεν αξίζει τον
κόπο για ένα έργο δισεκατοµµυρίου να γίνει αυτή η παρέµβαση;
Εγώ πιστεύω πως κι εσείς εκτιµάτε ότι πρέπει να γίνει. 

Άρα, εγώ δεν θέλω σήµερα να επιµείνω σε µια απάντηση η
οποία θα κλείνει το θέµα έτσι ή αλλιώς, γιατί χρειάζεται, πράγ-
µατι, οι τεχνικοί να µας πουν, αλλά θα ήθελα το ενδιαφέρον σας
για να το διερευνήσουν περαιτέρω -ακόµα και το κοντινό σηµείο
που σας αντιπροτείνω να το δουν- και αν γίνεται, χωρίς να αλλά-
ξει η οριζοντιογεωγραφία του δρόµου -γιατί περί αυτού πρόκει-
ται, αυτό δεν θέλουµε να αλλάξει για να µην καθυστερήσει- να
µπορέσει να «περπατήσει» µια κάτω διάβαση στη συγκεκριµένη
περίπτωση. Και δεν χρειάζεται διαφορετική µελέτη, γιατί ό,τι
γίνει, θα γίνει µαζί µε ό,τι έγινε και στον Αρχάγγελο, το οποίο θα
πάει ταυτόχρονα. Στην αντίθετη περίπτωση το πρόβληµα θα είναι
στο διηνεκές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, θα επαναλάβω αυτά που είπα
και στην πρωτολογία µου, ότι στο Υπουργείο Υποδοµών και Με-
ταφορών προσπαθούµε, στο µέτρο του εφικτού, όπου υπάρχει
ευελιξία να διορθώσουµε κάποια ζητήµατα τα οποία δεν είχαν
τεθεί στο στάδιο της προµελέτης. Και, πράγµατι, όταν έγινε η
προµελέτη, ο δρόµος αυτός -θα σας το πω για ακόµη µία φορά-
φαινόταν αγροτικός, φαινόταν χωµατόδροµος, ασχέτως αν στη
συνέχεια έγινε άσφαλτος. Θα προχωρήσουµε στις απαραίτητες
κυκλοφοριακές προσβάσεις.

Καλό, όµως, είναι, επειδή µας ακούνε και οι συντοπίτες µας
κάτω, να θέσω κάποια συγκεκριµένα ζητήµατα. Αναφέρθηκα
στην αρχή της πρωτολογίας µου σε µια µικρή περιπορεία. Αυτή
τη στιγµή η υφιστάµενη διαδροµή την οποία καλούνται να κάνουν
οι κάτοικοι προκειµένου να έχουν πρόσβαση στις αγροτικές τους
περιουσίες, είναι περίπου στα χίλια µέτρα. Η περιπορεία συνο-
λικά είναι χίλια τετρακόσια µέτρα. Δηλαδή, η ιστορία γίνεται για
αυτά τα τετρακόσια µέτρα. Άρα, δεν τίθεται ζήτηµα µεγάλης
απόκλισης αν πάµε σε αυτή τη λογική. Επίσης, θα είναι και µία
διαδροµή που ξέρετε πολύ καλά ότι θα έχει καλύτερα γεωµε-
τρικά χαρακτηριστικά, άρα και ζητήµατα καλύτερης οδικής
ασφάλειας. 

Υπάρχει, επίσης, το επιχείρηµα ότι τα αγροτικά οχήµατα -νο-
µίζω ότι το είπατε και στη δευτερολογία σας- θα αναγκάζονται
να εισέλθουν σε οδό µεγάλης ταχύτητας. Η οδός, όµως, µεγάλης
ταχύτητας, κύριε συνάδελφε, στην οποία αναφέρεστε, είναι το
παράπλευρο δίκτυο του αυτοκινητοδρόµου και όχι ο ίδιος ο αυ-
τοκινητόδροµος, που κατασκευάζεται ακριβώς για να εξυπηρετεί
τις παρόδιες ιδιοκτησίες. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Έχω και το χάρτη, κύριε συνάδελφε. Στο τέλος θα
σας τον δείξω. Αφήστε µε να ολοκληρώσω.

Δεν απαγορεύει, λοιπόν, τη χρήση αγροτικών οχηµάτων σε
αυτό το ζήτηµα, κάτι που, εξάλλου, συµβαίνει στην Ελλάδα σε
όλους τους αυτοκινητοδρόµους.

Άκουσα, επίσης, το επιχείρηµα για µια µικρή επίχωση δυόµισι,
τριών µέτρων. Νοµίζω, όµως, -και εσείς το υπονοήσατε- ότι το
σηµείο αυτό, δυστυχώς, δεν είναι δυόµισι, τρία µέτρα. Σύµφωνα
µε τις τεχνικές προδιαγραφές θα χρειαστεί µία επίχωση γύρω
στα πεντέµισι µέτρα, κάτι το οποίο τεχνικά οδηγεί σε ένα πολύ
µεγάλο κόστος. Επίσης, δηµιουργεί κάποιες περιπέτειες, ενδε-
χοµένως, για περαιτέρω απαλλοτριώσεις. Σε κάθε περίπτωση,
αυτό µπορεί να µας οδηγήσει σε περαιτέρω καθυστερήσεις πε-
ριβαλλοντικών όρων. 

Εγώ σε κάθε περίπτωση, κύριε συνάδελφε -και νοµίζω ότι θα

σας καλύψει αυτό- θα λάβω υπ’ όψιν αυτές τις παρατηρήσεις.
Πάντως, όπως είναι τώρα το σηµείο το οποίο υποδεικνύεται, δεν
είναι το πιο εύκολο για να γίνουν αυτές οι διαδικασίες γρήγορα,
χωρίς περαιτέρω κόστος και χωρίς τον κίνδυνο περαιτέρω απαλ-
λοτριώσεων, άρα και καθυστερήσεων. Σε κάθε περίπτωση, αν
υπάρχει κάποια άλλη εναλλακτική, θα το εξετάσουµε. Όµως,
όπως είναι τώρα το ζήτηµα, θα είναι δύσκολο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να κάνουµε µία συνάντηση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Με µεγάλη χαρά. Πάντα είµαι στη διάθεσή σας και
το ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Προχωράµε τώρα στην τέταρτη µε αριθµό 6353/28-4-2021
ερώτηση του κύκλου αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Απαραίτητα
µέτρα για τη στήριξη των ιδιοκτητών επιβατικών δηµόσιας χρή-
σης (Ε.Δ.Χ.) αυτοκινήτων ΤΑΞΙ».

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει, επίσης,
ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κεφαλογιάννης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Τα ταξί είναι ένας κλάδος που, µαζί µε τους υπόλοιπους, επλή-

γησαν από την πανδηµία. Ταυτόχρονα, όµως, υπήρχαν ήδη προ-
βλήµατα τα οποία έπρεπε να αντιµετωπιστούν. Η πολιτεία, όµως,
έχει καθυστερήσει να δώσει λύσεις. Επειδή η ερώτηση την οποία
υπέβαλα σε πολλά Υπουργεία, έχει πάρα πολλά ερωτήµατα, θα
περιοριστώ σε ορισµένα που αφορούν το Υπουργείο σας και τις
αρµοδιότητές σας.

Το κύριο ερώτηµα το οποίο σας θέτω, είναι αν υπάρξει πρό-
γραµµα για την ανανέωση του στόλου των αυτοκινήτων των ταξί,
βεβαίως, αντιρρυπαντικής τεχνολογίας είτε ηλεκτρικά είτε υβρι-
δικά είτε EURO 6, και εάν παράλληλα µε το πρόγραµµα αυτό που
θα δώσετε τη δυνατότητα για την ανανέωση του στόλου, δείτε
το θέµα της µέχρι τότε παράτασης λόγω αδυναµίας αντικατά-
στασης των παλαιών οχηµάτων. Ξέρετε ότι µέχρι 31 Δεκεµβρίου
2021, λήγει για έξι χιλιάδες περίπου αυτοκίνητα -µπορεί και πα-
ραπάνω να είναι, δεν είµαι σίγουρος για το νούµερο- η δυνατό-
τητα να κυκλοφορούν. Εάν προκηρυχθεί, λοιπόν, ένα τέτοιο
πρόγραµµα να δοθεί η δυνατότητα παράτασης για ένα µικρό διά-
στηµα, προκειµένου να συµµετάσχουν και αυτοί στο πρόγραµµα.
Έχουµε το θέµα µε τα εννιαθέσια. Είναι ένα πάγιο αίτηµα να
υπάρξει η δυνατότητα για εννιαθέσια ταξί. Με ταξίµετρο, έτσι;
Μιλάω γι’ αυτά. 

Θα ήθελα να ξέρουµε τις προθέσεις του Υπουργείου, για να
υλοποιηθεί ένα πρόγραµµα. Ένα θέµα το οποίο στην Ευρώπη
έχει προχωρήσει. Με ποιον τρόπο; Αν είστε σε θέση να µας πείτε
τα κριτήρια µε τα οποία θα µπορούσε να γίνει αυτή η µετατροπή
και η αδειοδότηση σε εννιαθέσια ταξί. 

Έχουµε και το θέµα που έχει να κάνει µε τους ελέγχους και
την απρόσκοπτη λειτουργία της ειδικής ψηφιακής πλατφόρµας
του Υπουργείου Υποδοµών που σχετίζεται µε τα εκµισθωµένα
ΕΙΧ µε οδηγό, για να υπάρξει διαφύλαξη του έργου. Να µην
υπάρξει, δηλαδή, υποκλοπή και αντιδικία µεταξύ των κοινωνικών
οµάδων. Κυρίως, αυτό αφορά τις πύλες εισόδου και επικοινωνίας
σε αεροδρόµια, λιµάνια, όπου υπάρχει αυτή η δυνατότητα λει-
τουργίας. Σε αυτά, κύριε Υπουργέ, θέλουµε απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι ο κλάδος των

ιδιοκτητών και οδηγών ταξί πέρασε και συνεχίζει να περνά µια
δύσκολη περίοδο, λόγω της πανδηµίας. Είναι δε βέβαιον ότι η
κατάσταση αυτή ανέδειξε µε έντονο τρόπο δοµικά προβλήµατα,
καθώς και πολλές από τις παθογένειες της λειτουργίας των ταξί,
τα οποία θα έπρεπε να έχουν αντιµετωπιστεί εδώ και πάρα πολύ
καιρό ανεξαρτήτως της πανδηµίας. Και, βεβαίως, θα πρέπει και
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οι αυτοκινητιστές να προσαρµοστούν έτσι, ώστε η λειτουργία
τους να είναι σε ένα νέο περιβάλλον όπως διαµορφώνεται διε-
θνώς στις επιβατικές µεταφορές. 

Καλό, όµως, είναι, κύριε συνάδελφε, σε αυτή την Αίθουσα να
λέγονται κάποιες αλήθειες και να µεταδίδονται συγκεκριµένα
αριθµητικά δεδοµένα, γιατί πολλές φορές ίσως και εν είδει, θα
έλεγα, αντιπολιτευτικής διάθεσης καλού, πολλές φορές παρα-
συρόµαστε ή πληροφορούµαστε σχετικά µε κάποια συγκεκρι-
µένα δεδοµένα του κλάδου. 

Η αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνηση συµπαραστάθηκε στον
κλάδο, όπως και στους υπόλοιπους κλάδους της οικονοµίας που
δοκιµάστηκαν από την πανδηµία. Συγκεκριµένα διατέθηκαν πάνω
από 100 εκατοµµύρια για την στήριξη του κλάδου των ταξί. Συγ-
κεκριµένα, 72 εκατοµµύρια έχουν δοθεί σε χιλιάδες επαγγελµα-
τίες και επιχειρήσεις µέσω της επιστρεπτέας προκαταβολής. Για
την ακρίβεια άνω των 2/3 των επιχειρηµατιών και οδηγών του
κλάδου έλαβαν την επιστρεπτέα. Όσοι δεν την έλαβαν, ήταν εκεί-
νοι οι οποίοι δεν µπορούσαν να δικαιολογήσουν τη µείωση στο
τζίρο τους. Άλλα 15 εκατοµµύρια δόθηκαν ως αποζηµίωση ειδι-
κού σκοπού και 22 εκατοµµύρια δόθηκαν σε έναν πολύ σηµαν-
τικό αριθµό οδηγών. Για την ακρίβεια, σε οχτώ χιλιάδες
διακόσιους ογδόντα ένα. Αυτά, κύριε συνάδελφε, άµα τα αθροί-
σετε µας κάνουν περίπου 110 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία δια-
τέθηκαν ακριβώς για να ενισχυθεί ο κλάδος µέσα στο τελευταίο
οκτάµηνο. 

Υπήρξαν, όµως, και θεσµικές παρεµβάσεις από πλευράς του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Πιο σηµαντική –το εί-
πατε και στην πρωτολογία σας- είναι ότι δόθηκε παράταση έως
το τέλος του χρόνου για την υποχρέωση απόσυρσης των οχηµά-
των λόγω τέλους του ορίου ηλικίας. Πολλά από αυτά έληγαν
τους πρώτους µήνες του 2021. Άρα, µε αυτόν τον τρόπο δόθηκε
και µία έµµεση ενίσχυση στους ιδιοκτήτες οι οποίοι είχαν πληγεί.
Παρατάθηκε, επίσης, η ισχύς των αδειών οδήγησης, για να µην
µπαίνουν οι άνθρωποι στον κόπο, εν µέσω πανδηµίας ,να πηγαί-
νουν να συνωστίζονται ή να µπαίνουν στη διαδικασία ανανέωσης. 

Επειδή στην ερώτηση σας κάνατε λόγο για την ειδική επιδό-
τηση στα πρότυπα της ΤΡΕΝΟΣΕ και των ΚΤΕΛ να σας πω, κύριε
συνάδελφε, ότι είναι αυτονόητο ότι ο λόγος που έγινε αυτό σε
αυτούς τους µεταφορείς, είναι ότι επιβλήθηκε λόγω της πανδη-
µίας περιορισµός στις θέσεις. Ξέρετε πολύ καλά ότι ανεξαρτή-
τως των ατόµων τα οποία µπαίνουν σε ένα ταξί, σε εισαγωγικά η
ταρίφα είναι µία. Εποµένως, εκεί δεν µπορεί να µιλήσει κανείς
για περιορισµό των θέσεων. Και αυτός ήταν και ο µοναδικός
λόγος που δεν δόθηκε αυτή η ειδική αποζηµίωση που δόθηκε
στους άλλους µεταφορείς. Σε κάθε περίπτωση πάντως νοµίζω
ότι και αυτός ο κλάδος ενισχύθηκε επαρκώς µέσα στην κρίση.
Από εκεί και πέρα στη δευτερολογία µου, για να µην καταχρώµαι
και τον χρόνο σας, θα σας πω και τις άλλες θεσµικές ενέργειες
τις οποίες θα λάβουµε άµεσα, προκειµένου να βοηθήσουµε τον
κλάδο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ο κύριος συνάδελφος έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν θέλω να επεκταθώ, πάντως,

όπως έχω πει και άλλη φορά, ευτυχώς υπήρξε επιστρεπτέα και
όλα τα Υπουργεία έχετε να λέτε για την επιστρεπτέα. Αυτό είναι
γεγονός, ανεξαρτήτως κλάδου και τοµέα. Μιας και ήρθε και ο κ.
Σκυλακάκης, το έχω πει και στον ίδιο ότι υπήρξε αυτό το µέτρο,
για να καλύψει κενά που υπάρχουν σε πολιτικές και, κυρίως, στο
τραπεζικό σύστηµα και αναφέροµαι γενικότερα στην οικονοµία. 

Θα επικεντρωθώ, όµως -δεν θέλω να αναφερθώ γενικότερα
γιατί εξαιρέθηκαν τα ταξί από το πρόγραµµα σε σχέση µε τον
αριθµό επιβατών, τα σχολικά που είχαν σύµβαση και λόγω της
διακοπής δεν πληρώθηκαν αυτές οι συµβάσεις, ήταν µια απώλεια
εισοδήµατος πάρα πολύ σηµαντική- σε αυτό που σας είπα για το
πρόγραµµα ανανέωσης του στόλου, είτε µε ηλεκτροκίνητα είτε
µε υβριδικά είτε µε αντιρρυπαντικής τεχνολογίας EURO 6, για να
δούµε τι πρόκειται το Υπουργείο να προωθήσει το επόµενο διά-
στηµα –είναι πολύ σηµαντικό αυτό- σε συνδυασµό µε µια µικρή
παράταση ακόµα που ίσως χρειαστεί πέραν της παράτασης που

ήδη δώσατε και αναφερθήκατε, και, βεβαίως, να µας πείτε και
για την επιδότηση των ΑΔΗΜΕ ταξιµέτρων, λόγω προσαρµογής
τους στη νέα τεχνολογία που είναι κάτι σηµαντικό. Από την
πλευρά των ιδιοκτητών ταξί είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό,
καθώς επίσης και µε το θέµα που έχει να κάνει µε τα εννιαθέσια.
Τα επτά έως εννέα θέσεων ταξί µε ταξίµετρο είναι πάρα πολύ
σηµαντικό να ξέρουµε εάν είναι στις προθέσεις σας και τι προτί-
θεστε να κάνετε µε αυτά το επόµενο διάστηµα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς κύριε συνά-

δελφε.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών

έχει ξεκινήσει εδώ και αρκετό καιρό έναν εποικοδοµητικό διά-
λογο µε τον κλάδο, και προτιθέµεθα τις επόµενες εβδοµάδες
που θα καταθέσουµε και το νέο σχέδιο νόµου για τις άδειες οδή-
γησης, να περιλαµβάνονται αρκετές ρυθµίσεις θεσµικού χαρα-
κτήρα που αντιµετωπίζουν χρονίζοντα ζητήµατα του κλάδου. 

Πριν υπεισέλθω, όµως, σε αυτά θα σας απαντήσω σε αυτό το
οποίο είπατε για τα ταξίµετρα. Ναι, έχουµε ήδη δεσµευθεί κατά
50% να υπάρχει επιδότηση του κόστους σε µια σειρά οδηγών, οι
οποίοι είχαν εγκαταστήσει ή θέλουν να εγκαταστήσουν το συγ-
κεκριµένο χρήσιµο εργαλείο της δουλειάς τους.  

Όσον αφορά στα αιτήµατα του κλάδου, να σας πω µόνο ότι στο
σχέδιο νόµου το οποίο θα καταθέσουµε τις επόµενες βδοµάδες,
όπως είπα, στη Βουλή µέχρι τέλους του µήνα αρχές του εποµέ-
νου, το αίτηµα του κλάδου να επιτραπεί για παράδειγµα υπό συγ-
κεκριµένες προϋποθέσεις η θέση σε κυκλοφορία µεταχειρισµένων
ταξί οχηµάτων για τα οποία δεν ακολουθήθηκε λόγω της πανδη-
µίας εγκαίρως η διαδικασία του κανονισµού, αυτό θα είναι µέσα
σαν διάταξη. Επίσης, η πρόταση του κλάδου για τροποποίηση των
προϋποθέσεων για ανανέωση της ειδικής άδειας οδήγησης ταξί
οχήµατος, προκειµένου να διασταυρώνεται πέραν του σταδίου
της αρχικής χορήγησης άδειας η πλήρωση των προσόντων οδή-
γησης ταξί. Αυτό στην ουσία είναι και ένα µέρος της οδικής ασφά-
λειας. Θα περιλαµβάνεται, επίσης, η ανάγκη µιας ρύθµισης
θεµάτων που παραµένουν µετέωρα µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο,
σχετικά µε την παραχώρηση δικαιώµατος ιδανικού µεριδίου, δη-
λαδή συνιδιοκτησία επί της άδειας κυκλοφορίας του επιβατικού
δηµοσίας χρήσεως αυτοκινήτου, για παράδειγµα στις περιπτώσεις
παραχώρησης δικαιώµατος ιδανικού µεριδίου λόγω µη αποδοχής
κληρονοµιάς ή παραχώρησης ιδανικού µεριδίου ποσοστού µικρό-
τερου του 50% λόγω απώλειας ή αµετάκλητης ανάκλησης του δι-
καιώµατος κυκλοφορίας, που είναι επίσης ένα αίτηµα πάγιο του
κλάδου. Θα περιλαµβάνεται διάταξη, για τα θέµατα σύστασης πει-
θαρχικών συµβουλίων των ταξί στις περιφέρειες οι οποίες διαθέ-
τουν περισσότερες από µια διευθύνσεις µεταφορών και
επικοινωνιών, έτσι ώστε να διασφαλίζεται το εύρυθµο της λειτουρ-
γίας των εν λόγω συµβουλίων, όσο και η έγκαιρη εξέταση επιβο-
λής των προβλεπόµενων ποινών στους παραβάτες. Θα
περιλαµβάνεται διάταξη, επίσης, για την αντικατάσταση των υφι-
στάµενων ειδικών αδειών οδήγησης ταξί αυτοκινήτου µε νέας µορ-
φής άδεια πλαστική µε αυξηµένες προδιαγραφές ασφάλειας κατά
τα πρότυπα των αδειών οδήγησης συµβατικών οχηµάτων, έτσι
ώστε να αντιµετωπίσουµε το φαινόµενο οδήγησης ταξί µε πλαστά
έντυπα ειδικών αδειών οδήγησης. 

Όσον αφορά το ζήτηµα των πενταθέσεων, εννιαθέσεων επίσης
είναι σε έναν εποικοδοµητικό διάλογο µε τον κλάδο µε κριτήριο
αφ’ ενός να εξυπηρετήσουµε την ανάγκη πράγµατι αυτή που
υπάρχει για τα εννιαθέσια ιδιαίτερα στις τουριστικές περιοχές,
αλλά αφ’ ετέρου να γίνει µε συγκεκριµένους όρους λειτουργίας
οι οποίοι δεν θα δηµιουργήσουν συνθήκες αθέµιτου ανταγωνι-
σµού τόσο σε σχέση µε άλλα µέσα µεταφοράς, αλλά ακόµα θα
έλεγα και µεταξύ των ιδιοκτητών ταξί οι οποίοι θα παραµείνουν
µε µία άδεια πενταθέσιου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Όσον αφορά τώρα –και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε- την
επιδότηση για την αγορά νέου οχήµατος, θα πρέπει να γίνει
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σαφές σε όσους µας ακούνε ότι οι επιδοτήσεις που προέρχονται
από τα ευρωπαϊκά ταµεία έχουν ως πρώτη αν όχι µοναδική προ-
ϋπόθεση την µείωση των εκποµπών ρύπων. Συνεπώς οχήµατα –
γιατί άκουσα κάτι για Euro 6 για παράδειγµα- που δεν
συµβάλλουν σε αυτήν την κατεύθυνση, δεν µπορούν να τύχουν
χρηµατοδότησης από ευρωπαϊκά κονδύλια. Και αυτό πρέπει να
το αντιληφθεί και ο κλάδος και όσοι µας ακούνε ότι είναι κάτι το
οποίο µε βάση το ευρωπαϊκό θεσµικό πλαίσιο δεν µπορεί να γίνει.
Άρα επιδότηση στον χώρο των ταξί για παράδειγµα για µια τε-
χνολογία Euro 6 diesel δεν µπορεί να είναι εφικτή. 

Θυµίζω όµως ότι η Κυβέρνηση ήδη από πέρσι έχει εφαρµόσει
ένα –θα έλεγα- γενναίο πρόγραµµα κινητροδότησης κυρίως για
τα ηλεκτρικά οχήµατα µέσω του «Κινούµαι Ηλεκτρικά» και αυτό
έχει ήδη επεκταθεί και φέτος µε ακόµα περισσότερα κίνητρα. Εί-
µαστε επίσης σε µία διαδικασία συζήτησης µε τον κλάδο και αν
χρειαστεί να αυξήσουµε και τα ποσά εκεί πέρα, προκειµένου
αυτό το οποίο βλέπουµε στα συµβατικά οχήµατα που έχει διπλα-
σιαστεί ο στόλος από πέρσι σε ηλεκτρικά να αρχίσει να γίνεται
και στον χώρο των ταξί. Και σε κάθε περίπτωση τέτοιου είδους
τεχνολογίες είµαστε από αυτούς που θα υποστηρίξουµε και µε
το να δώσουµε συγκεκριµένα οικονοµικά κίνητρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, η ένατη µε αριθµό 904/28-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Λύση για αναγνώ-
ριση των κληροτεµαχίων από το Κτηµατολόγιο», δεν συζητείται
κατόπιν συνεννόησης .

Επίσης η δέκατη µε αριθµό 906/28-6-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, µε θέµα: «Λύση για αναγνώριση των κληροτεµαχίων
από το Κτηµατολόγιο», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η δεύτερη µε αριθµό 890/23-6-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αναγκαία η νοµοθετική παρέµ-
βαση για την προστασία του δηµόσιου-δασικού χαρακτήρα του
Ποικίλου Όρους», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βου-
λευτή. 

Επίσης, δεν συζητούνται λόγω αναρµοδιότητας: Η πέµπτη µε
αριθµό 899/28-6-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της
Βουλευτού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λια-
κούλη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Αδικαιολόγητος
ο αποκλεισµός δήµων κάτω των είκοσι χιλιάδων κατοίκων από
την πρόσκληση του Πράσινου Ταµείου» και η δεύτερη µε αριθµό
898/28-6-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευ-
τού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Απινιδωτές τώρα, παν-
τού!». 

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 891/25-6-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Χρήστου Γιαννούλη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Αποδυνάµωση της
αστυνοµικής δύναµης της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσ-
σαλονίκης από εκτεταµένες αποσπάσεις». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας Πο-
λίτη, κ. Ελευθέριος Οικονόµου.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Γιαννούλης για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Θα ακολουθήσω τη συµβουλή του κατερχόµενου λίγο πριν εκ

του Προεδρείου κ. Μπούρα για να µείνουµε στο αντικείµενο της
επίκαιρης ερώτησης, κύριε Υπουργέ, γιατί πολύ φοβάµαι πως
καθώς η αντιµετώπιση της ανοµίας, όπως λέγατε πριν από δύο
χρόνια, αποτελούσε τον έναν από τους τρεις πυλώνες της εξα-
πάτησης των Ελλήνων πολιτών, βρισκόµαστε στη δυσάρεστη
θέση δύο χρόνια µετά περίπου –αύριο, µεθαύριο συµπληρώνετε
δύο χρόνια κυβερνητικής θητείας- να αναπαράγεται η τακτική

Μητσοτάκη και στην περίπτωση της λογικής διαχείρισης του
προσωπικού στις αστυνοµικές δυνάµεις. Δηλαδή φταίνε πάντα
όλοι οι άλλοι, δεν υπάρχει καµµία γενναιότητα για ανάληψη ευ-
θύνης και όποιες πρακτικές χρησιµοποιήθηκαν και στο παρελθόν
-να το οµολογήσω- διευρύνονται, επιδεινώνονται νούµερα και γί-
νονται εργαλείο αναποτελεσµατικότητας για την Ελληνική Αστυ-
νοµία.

Και εξηγούµαι: Δεν θα µείνω σε περισσότερες λεπτοµέρειες,
αναπτύσσεται και µέσα στην επίκαιρη ερώτηση το πώς και γιατί
έχει δηµιουργηθεί σοβαρό πρόβληµα στελέχωσης και επάρκειας
στη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Θεσσαλονίκης. Το εξωφρενικό
είναι το πώς. Την ίδια ώρα που γίνονται αποσπάσεις από διάφορα
σηµεία της χώρας προς τη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Θεσ-
σαλονίκης, φυλλοροούν ταυτόχρονα η Γενική Αστυνοµική Διεύ-
θυνση Θεσσαλονίκης προς άλλες περιοχές της χώρας. Με
συγχωρείτε πάρα πολύ αλλά µε την κοινή λογική αυτό κάπου δεν
στέκει. 

Και εάν στο παρελθόν συνέβαινε -είναι η άµεση απάντηση, αν
έχετε την ευγένεια και την καλοσύνη να συµπεριλάβετε και πα-
λαιότερες κυβερνήσεις και να µην τα αποδώσετε όλα πάλι στον
ΣΥΡΙΖΑ- στον βαθµό που γίνεται τώρα είναι προκλητικό. Είναι σε
σηµείο κωµικοτραγικής εξέλιξης. Δείτε το ότι ένα µικρό παιδί µε
τη χρήση κοινής λογικής δεν θα µπορούσε να καταλάβει γιατί
πρέπει να αποσπαστούν εκατό αστυνοµικοί υπάλληλοι για τη στε-
λέχωση των τµηµάτων που και των οµάδων που έχετε εισάγει
πλέον στη λειτουργία της Ελληνικής Αστυνοµίας, γιατί θα πρέπει
να αποσπαστούν εκατό από τη Θεσσαλονίκη για να έρθουν εκατό
αποσπασµένοι από άλλες γωνιές της χώρας και να αποδυναµώ-
νονται και οι δύο γεωγραφικές περιοχές ταυτόχρονα. Αυτό ειλι-
κρινά µε ξεπερνά.

Έχω πλέον την πεποίθηση που ίσως έχει και η κοινή γνώµη ότι
µπορείτε να βαφτίζετε το άσπρο, µαύρο. Δεν το αποδίδω σε
εσάς προσωπικά γιατί έχετε και την πολύτιµη ιδιότητα να είστε
και εξωκοινοβουλευτικός. Αλλά κάπου υπάρχει ένα όριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές η ουσιαστική αναβάθµιση της ποιοτικής

αστυνόµευσης σε όλη την επικράτεια συνιστά αντικείµενο καθη-
µερινών προσπαθειών της πολιτικής και φυσικής ηγεσίας του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Παραµένουµε πιστοί στην
επιδίωξή µας. Πολύ συνοπτικά την αναφέρω. Κάνουµε πράξη την
προσδοκία των πολιτών να διαβιούν και να ευηµερούν µέσα σε
ένα περιβάλλον ασφάλειας το οποίο συνιστά αναγκαία προϋπό-
θεση για την πρόοδο κάθε σύγχρονης κοινωνίας. 

Το ζήτηµα που ανακύπτει µέσα από τη µελέτη της υπό συζή-
τηση επίκαιρης ερώτησης αποτελεί επακόλουθο της έλλειψης
επαρκούς ανθρώπινου δυναµικού που χαρακτηρίζει το σύνολο
των υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας. Πρόκειται για ένα ζή-
τηµα το οποίο απασχολεί την ηγεσία του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη αλλά και τη φυσική ηγεσία της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Οι λόγοι που έχουν οδηγήσει στο γεγονός να παρα-
τηρείται µειωµένη στελέχωση των αστυνοµικών υπηρεσιών έχουν
πλειστάκις αναδειχθεί και αναλυθεί διεξοδικά στην Αίθουσα
αυτή. Κατά συνέπεια για την οικονοµία του περιορισµένου χρό-
νου που έχω στη διάθεσή µου, δεν θα τους επαναλάβω. 

Θα σταθώ ωστόσο σε ένα στοιχείο το οποίο καλό είναι να ανα-
καλούµε στη µνήµη µας όταν διαχειριζόµαστε ζητήµατα ανθρώ-
πινου δυναµικού της Ελληνικής Αστυνοµίας στη σφαίρα του
δηµόσιου διαλόγου. Το στοιχείο αυτό συνίσταται στο γεγονός
ότι το ένστολο αστυνοµικό προσωπικό της χώρας µας είναι επι-
φορτισµένο να εκτελεί πλήθος καθηκόντων, όπως για παρά-
δειγµα την επίδοση των διαφόρων δικαστικών δικογράφων και
ουσιαστικά δηλαδή να ασχολείται εν πολλοίς µε έργα ξένα προς
τα αµιγώς -θα έλεγα- αστυνοµικά του καθήκοντα, κάτι το οποίο
δεν συµβαίνει σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες όπου το αστυνοµικό
προσωπικό ασχολείται αποκλειστικά και µόνο µε τα καθήκοντα
τα οποία η πολιτεία του έχει επιφορτίσει ως προς την ασφάλεια
των πολιτών. 
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Η παράµετρος αυτή αξίζει να παραµένει στο προσκήνιο όποτε
αναφερόµαστε στην ανθρώπινη δύναµη υπηρεσιών του σώµα-
τος, στις αρµοδιότητες, καθώς και στα καθήκοντα που η ΕΛΑΣ
καλείται να ασκήσει δεδοµένου ότι και αυτή η παράµετρος επη-
ρεάζει σηµαντικά το θέµα στο οποίο αναφερθήκατε προηγουµέ-
νως για τις αποσπάσεις. 

Έχοντας κάνει αυτές τις γενικές επισηµάνσεις. Θα ήθελα να
δούµε µαζί τα ειδικότερα στοιχεία στελέχωσης που αφορούν τη
Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Θεσσαλονίκης. Κατ’ αρχάς από το
2019 έως και σήµερα έχουν προκηρυχθεί για πλήρωση στο πλαί-
σιο των ετήσιων τακτικών και έκτακτων µεταθέσεων πλέον των
διακοσίων κενών οργανικών θέσεων οι οποίες καλύφθηκαν στο
σύνολό τους. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει το ποσοστό πλη-
ρότητας της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης και
των υφιστάµενων αυτής υπηρεσιών, εάν εξεταστεί από το 2018
έως και σήµερα.

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής σχετικούς πίνακες, οι
οποίοι απεικονίζουν µια αρκετά διαφορετική πραγµατικότητα απ’
αυτήν που περιγράφεται µέσα από το περιεχόµενο της υπό συ-
ζήτησης επίκαιρης ερώτησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τους προανα-
φερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Θα ήθελα, λοιπόν, να υπογραµµίσω ότι παρά τις ελλείψεις έν-
στολου προσωπικού που παρατηρούνται στο σύνολο των υπη-
ρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας, η Γενική Αστυνοµική
Διεύθυνση Θεσσαλονίκης, καθώς και οι υφιστάµενες αυτής υπη-
ρεσίες, διατηρούν και κατά περίπτωση παρουσιάζουν ενίσχυση
της δύναµης του υπηρετούντος προσωπικού σε αυτές. Τούτο
αφορά και τις ειδικότερες υπηρεσίες, στις οποίες αναφέρεστε
στην επίκαιρη ερώτηση, την Υποδιεύθυνση Μέτρων Τάξης και
την Υποδιεύθυνση Αποκατάστασης Τάξης, που, όπως διαπιστώ-
νεται, δεν παρουσιάζουν εικόνα αποδυνάµωσης, αλλά αντιθέτως
έχουν ενισχυθεί από το 2019 έως σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνοντας την αρχική µου τοποθέτηση, θα ήθελα να
επισηµάνω και ορισµένα επιµέρους σηµεία. Η Οµάδα Διαχείρι-
σης Οριοθέτησης Συναθροίσεων, όπως και η Οµάδα Άµεσης Αν-
τιµετώπισης Συµβάντων, δεν αποτελούν αυτοτελείς υπηρεσίες
της Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά επιχειρησιακές οµάδες που
συγκροτούνται βάσει του άρθρου 56 του προεδρικού διατάγµα-
τος 178/2014 µε στόχο την ειδική υποστήριξη υφισταµένων υπη-
ρεσιών στην αποτελεσµατική εκπλήρωση της αποστολής τους
και ενίσχυση του αισθήµατος ασφάλειας των πολιτών. 

Ειδικότερα για τις οµάδες ΟΔΟΣ, βρισκόµαστε την περίοδο
αυτή στη φάση µελέτης προεδρικού διατάγµατος, το οποίο θα
προβλέπει τη διοικητική υπαγωγή τους στις Διευθύνσεις Αστυνο-
µικών Επιχειρήσεων Αττικής και Θεσσαλονίκης για την καλύτερη
και εύρυθµη λειτουργία τους και τον καλύτερο συντονισµό τους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά δεν σας

καταλογίζω προσωπικό δόλο ή πολιτική ευθύνη. Όµως αν κατά-
λαβα καλά, µου είπατε ότι γι’ αυτό που σας περιέγραψα ευθύνε-
ται η επίδοση δικογράφων ή υπηρεσιακών εγγράφων από την
Αστυνοµία, που παραµείνει δύο χρόνια και µετά τη διακυβέρνηση
σας το βασικό πρόβληµα που οδηγεί στην υποστελέχωση ή την
υπολειτουργία αστυνοµικών υπηρεσιών; Αυτό µου λέτε; Και µου
λέτε ότι πρέπει να είναι ο προάγγελος αυτή η περιγραφή και
νέων, ίσως χιλιάδων, προσλήψεων στην Αστυνοµία;

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, κύριε Οικονόµου, καταλαβαίνω και
από τον τρόπο που εκφέρετε την απάντηση, ότι προφανώς αυτός
που συνέβαλε στο να συνταχθεί δεν ξέρει πού είναι η Θεσσαλο-
νίκη και δεν γνωρίζει πώς λειτουργεί η Γενική Αστυνοµική Διεύ-
θυνση Θεσσαλονίκης. Λυπάµαι που σας το λέω, αλλά όταν µου
λέτε και µου περιγράφετε µια ιδανική ονειροκατάσταση, όπως

ζούµε αυτά τα τελευταία δύο χρόνια, εξηγήστε µου γιατί το
τµήµα του Λευκού Πύργου, που έπρεπε να έχει τριακόσιους εί-
κοσι αστυνοµικούς βάσει οργανογράµµατος, έχει διακόσιους σα-
ράντα, εκ των οποίων οι σαράντα είναι αποσπασµένοι από άλλες
πόλεις; Πού είναι η πλήρης κάλυψη των οργανικών θέσεων, που
µόλις πριν από λίγα λεπτά περιγράψατε;

Να σας ρωτήσω και κάτι άλλο. Η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλλή-
λων Θεσσαλονίκης, η οποία µέσω της ΠΟΑΣΥ µε θάρρος και παρ-
ρησία περιγράφει σε ανακοίνωσή της, της 3ης Ιουνίου του 2021,
κάποια πράγµατα, σας διαψεύδει πλήρως ακόµα και ως προς
αυτόν τον πίνακα που προφανώς καταθέτετε ίσως µε την ίδια λο-
γική -και επιτρέψτε µου να το πω- που είχατε, µε το πολιτικό θρά-
σος -όχι εσείς προσωπικά, ο Υπουργός Δηµόσιας Τάξης- να
ανεχθείτε την προκλητική έφεση για την περίπτωση Κυπραίου;
Είναι άλλο θέµα, αλλά µπορεί να δει κανείς την ίδια αντίληψη, την
ίδια φιλοσοφία. Δεν σας ενδιαφέρει η αλήθεια, δεν σας ενδιαφέ-
ρουν η δεοντολογία, η ηθική ή το δίκαιο, σας ενδιαφέρει η εντύ-
πωση. 

Στην περίπτωση της Θεσσαλονίκης, για να επανέλθω, λυπάµαι
πάρα πολύ, αν εσείς ή όποιος µας ακούει βρίσκει λογική στο γε-
γονός ότι έχουν αποσπαστεί εκατό αστυνοµικοί υπάλληλοι, κύριε
Οικονόµου. Σας το λέω µε παράκληση να θεραπευτεί το πρό-
βληµα και όχι να αντιδικήσουµε πολιτικά. Έχουν αποσπαστεί
εκατό αστυνοµικοί από τη Θεσσαλονίκη σε άλλες διευθύνσεις
και για να καλύψει τα κενά, έχει δεχτεί εξήντα αποσπασµένους
από άλλους νοµούς. Ξαναρωτώ πολύ απλά, το θεωρείτε λογικό
αυτό; Το οικονοµικό κόστος διπλασιάζεται, επιβαρύνονται τα δη-
µόσια οικονοµικά για έναν παραλογισµό, που πιστεύω ότι και ένα
παιδί, ένας µαθητής δηµοτικού, θα µπορούσε να το λύσει. 

Να σας πω παραδείγµατα, για να µην νοµίζετε ότι όλα βρίσκον-
ται µόνο στην επικοινωνία ή στις εντυπώσεις. Δεκαοκτώ αστυνο-
µικοί από την Αστυνοµική Διεύθυνση Θεσσαλονίκης ενίσχυσαν
τη Ζάκυνθο, είκοσι την Κρήτη και δεκατρείς την ΟΠΙΕ Αθήνας,
όταν η ΟΠΙΕ της Θεσσαλονίκης χρειάστηκε να ενισχυθεί µε εί-
κοσι τέσσερις αστυνοµικούς υπαλλήλους από άλλες πόλεις. Πι-
στεύω ότι είναι απόλυτα κατανοητή η παραλογική διάσταση
αυτού που σας περιγράφω.

Και κάτι τελευταίο. Μην υποτιµάτε τόσο πολύ τη φωνή των
συνδικαλιστών της Αστυνοµίας και κυρίως αυτών που δεν έχουν
την πάλαι ποτέ Ρηγίλλης ως σπίτι τους, αλλά έχουν το κάθε σπίτι
του κάθε Έλληνα πολίτη. Η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλλήλων
Θεσσαλονίκης µε µεγάλη γενναιότητα, στο πλαίσιο της συνερ-
γασίας της µε την ΠΟΑΣΥ, σας χτυπάει το καµπανάκι της ευθύ-
νης. Φροντίστε να το ακούσετε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Το θέµα που θίξατε, των αποσπάσεων του προσωπικού
της Ελληνικής Αστυνοµίας, είναι όντως ένα σοβαρό θέµα το οποίο
έχει ταλαιπωρήσει την Ελληνική Αστυνοµία και τις υπηρεσίες της,
θα έλεγα, αρκετά χρόνια στο παρελθόν. Είναι όµως ένα θέµα το
οποίο είναι πολυσύνθετο και έχει σχέση µε µια σειρά προβληµά-
των τα οποία πολλές φορές εκτάκτως προκύπτουν και καλείται η
Ελληνική Αστυνοµία να τα αντιµετωπίσει, δεδοµένου ότι όπως
προανέφερα και πριν, υπάρχει µία πληθώρα καθηκόντων τα οποία
είναι ανατεθειµένα στην Ελληνική Αστυνοµία και τα οποία ξεφεύ-
γουν πολλές φορές από τα αµιγώς αστυνοµικά της καθήκοντα. 

Σε ό,τι δε αναφερθήκατε και είναι απόλυτα ακριβές, για τις
αποσπάσεις που έγιναν από τη Θεσσαλονίκη στη Ζάκυνθο και σε
κάποιες άλλες περιοχές, αρκούµαι µόνο να σας πω, διότι δεν
µπορώ να είµαι πιο λεπτοµερής αυτήν τη στιγµή σε µια δηµόσια
εκφορά του λόγου, ότι υπάρχουν συγκεκριµένοι επιχειρησιακοί
λόγοι στη Ζάκυνθο, που πήγαν δυνάµεις από τη Θεσσαλονίκη και
ειδικά µε δυνάµεις που έχουν επιφορτιστεί µε την επιτέλεση κα-
θηκόντων ασφαλείας στην περιοχή, δεδοµένου ότι ένα µεγάλο
µέρος των υπηρετούντων στη Ζάκυνθο και ειδικότερα στις υπη-
ρεσίες ασφαλείας για λόγους ιδιαίτερα σοβαρούς και υπηρεσια-
κούς κρίθηκε ότι θα έπρεπε να αποσπαστούν από την Υπηρεσία
Ασφαλείας Ζακύνθου στην οποία υπηρετούσαν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στις άλλες πόλεις;
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ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Σε ό,τι αφορά τις αναφορές των συνδικαλιστών της
Θεσσαλονίκης, έχω πλήρη γνώση. Την προηγούµενη εβδοµάδα
µάλιστα είχα και συνάντηση µαζί τους. Έχει υπάρξει µία ευρεία
ανταλλαγή απόψεων γύρω από αυτά τα θέµατα. Θα ήθελα όµως
σε κάθε περίπτωση να σας πω ότι η Γενική Αστυνοµική Διεύ-
θυνση Θεσσαλονίκης από πλευράς στελέχωσης είναι σε αρκετά
καλύτερη θέση από αρκετές περιφερειακές υπηρεσίες, πολύ δε
περισσότερο από τη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής. Λέω,
από πλευράς στελέχωσης και συγκρατήστε τον αριθµό που σας
είπα πριν, ότι τα δύο τελευταία χρόνια έχει ενισχυθεί µε περισ-
σότερους από διακόσιους αστυνοµικούς και τα αποτελέσµατα
αυτών των δράσεων και των ειδικότερων σχεδιασµών για την κα-
ταπολέµηση της εγκληµατικότητας στη Θεσσαλονίκη φαίνονται,
τα βιώνουν οι πολίτες, διότι µπορώ να σας πω πολύ περιληπτικά
και πολύ συνοπτικά ότι παρατηρείται µία σηµαντική µείωση στις
ανθρωποκτονίες της τάξης του 75%, στις κλοπές-διαρρήξεις
έχουµε µία µείωση της τάξης του 21,12%, στις κλοπές τροχοφό-
ρων µείωση της τάξης του 15,64% και στις ληστείες µείωση της
τάξης του 15,19%. 

Φυσικά, η προσπάθειά µας για την αρτιότερη στελέχωση της
Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης και τις όποιες
µεταβολές χρειάζεται να γίνουν και για την καλύτερη διαχείριση
του εκεί υπηρετούντος προσωπικού, στο πλαίσιο των σχεδια-
σµών που γίνονται αυτή τη στιγµή, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι
µας απασχολεί και σύντοµα θα υπάρξουν και σε αυτόν τον τοµέα
κάποια αποτελέσµατα. 

Γενικότερα όµως η διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού της
Ελληνικής Αστυνοµίας εντάσσεται στη σφαίρα των πλέον απαι-
τητικών ζητηµάτων για κάθε πολιτική και φυσική ηγεσία του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, ειδικότερα κατά την τρέ-
χουσα περίοδο, οπότε και διανύουµε τα πρώτα χρόνια ύστερα
από µια µακρά περίοδο δηµοσιονοµικής στενότητας. Διότι θα
πρέπει πάντα να έχετε στον νου σας ότι τα µνηµονιακά χρόνια,
από πλευράς στελέχωσης της Ελληνικής Αστυνοµίας, υπήρξε,
θα έλεγα, µια υπερβολικά αυστηρή λιτότητα µε το αποτέλεσµα
να είναι εµφανή από πλευράς στελέχωσης και των αναγκών, οι
οποίες προκύπτουν σε σχέση και µε τα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζει η Ελληνική Αστυνοµία για την κάλυψη και των καθηκόν-
των γύρω από τα θέµατα της αντιµετώπισης της παράνοµης
µετανάστευσης και µιας σειράς άλλων θεµάτων που και µε αυτόν
τον τοµέα αναδεικνύονται. 

Το ενδιαφέρον µας ειδικότερα για τα ζητήµατα του ανθρώπι-
νου δυναµικού και της ενίσχυσης αυτού είναι ειλικρινές και προς
τούτο εργαζόµαστε καθηµερινά παραµένοντας ταυτόχρονα στη
διάθεση όλων εκείνων που διαθέτουν ρεαλιστικές προτάσεις
στην κατεύθυνση αναβάθµισης των παρεχόµενων αστυνοµικών
υπηρεσιών στον πολίτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 897/28-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Πράσινη µετάβαση στο Ελλη-
νικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών κ. Σκυλακάκης. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε βάση το Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-

τητας που πρόσφατα παρουσίασε η Κυβέρνηση στη Βουλή, οι
πόροι του πρώτου πυλώνα για την πράσινη µετάβαση παρουσιά-
στηκαν ως ποσοστό 38%, δηλαδή υπερκαλύπτουν την προϋπό-
θεση του 37% για την έγκριση του προγράµµατος από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το ποσοστό αυτό όµως δεν επιβεβαιώνε-
ται από το σχέδιο, γιατί απουσιάζει η προβλεπόµενη από τον κα-
νονισµό 2021/241 τεκµηρίωση. Οι πόροι για την πράσινη
µετάβαση είναι 6 δισεκατοµµύρια 26 εκατοµµύρια ευρώ και µε
τη µόχλευση φτάνουν τα 10 δισεκατοµµύρια περίπου, δηλαδή
18% του συνολικού προϋπολογισµού. Αυτή η ανακρίβεια ενισχύε-

ται και από το κενό που υπάρχει σε ό,τι αφορά τα 12 δισεκατοµ-
µύρια 728 εκατοµµύρια δάνεια, τα οποία µε τη µόχλευση θα φτά-
σουν τα 31 δισεκατοµµύρια 819 εκατοµµύρια, για τα οποία δεν
υπάρχει καµµία αναφορά για τους πυλώνες-άξονες-δράσεις που
κατανέµονται και βεβαίως για τα κριτήρια βάσει των οποίων θα
δοθούν. 

Η άποψή µας είναι ότι η πράσινη µετάβαση εκτός από τον πυ-
λώνα 1 πρέπει να ενσωµατωθεί οριζόντια στο να οδηγήσει στον
µετασχηµατισµό όλων των κλάδων της οικονοµίας για να επι-
τευχθεί τελικά η κλιµατική ουδετερότητα το 2050. Πρέπει επο-
µένως το σχέδιο να παρουσιάζει σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή αναλυτικά ποιοι άξονες και επιµέρους παρεµβάσεις
συνεισφέρουν στην επίτευξη των περιβαλλοντικών κλιµατικών
στόχων, αλλά και συγχρόνως δεν προκαλούν σηµαντική βλάβη. 

Είδαµε για τις περιοχές υπό µετάβαση µόνο 242 εκατοµµύρια
για την αποκατάσταση µόνο εξήντα χιλιάδων στρεµµάτων στη
Δυτική Μακεδονία. Τη Μεγαλόπολη την ξεχάσατε, αλλά και αυτά
είναι πολύ λίγα. Δεύτερον, µέρος των δράσεων για τη µεταρρύθ-
µιση των ενεργητικών πολιτικών απασχόλησης, ένα µέρος. Δεν
εξηγείται πού και πώς. Στη δράση για τη δηµιουργία συστηµάτων
αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας υπάρχουν µεν 450 εκατοµ-
µύρια, αλλά καµµία πρόταση ή πρόβλεψη για το πώς θα γίνει
αυτή η αποθήκευση. Και βεβαίως εντυπωσιακά απουσιάζει η
οποιαδήποτε αναφορά για τις ενεργειακές κοινότητες. 

Με βάση λοιπόν τα παραπάνω, σας ρωτάµε αν θα παρατεθεί
στο ελληνικό σχέδιο για την ανάκαµψη και ανθεκτικότητα η επε-
ξήγηση και η αναλυτική παρουσίαση σχετικά, πρώτον, µε τη δια-
σφάλιση της αρχής της µη πρόκλησης σηµαντικής βλάβης και,
δεύτερον, του τρόπου συνεισφοράς όλων των µέτρων στην επί-
τευξη των στόχων ώστε να τεκµηριωθεί ότι το σχέδιο πληροί
πράγµατι τον στόχο του 37%. 

Επίσης, πότε θα δηµοσιοποιηθεί αυτή η τεκµηρίωση, σε ποι-
ους πυλώνες-άξονες δράσης, µε ποια κριτήρια θα κατανεµηθούν
αυτά τα δώδεκα δισεκατοµµύρια που προβλέπονται ως δάνεια.

Επίσης, πόσοι του σχεδίου ανάκαµψης και ανθεκτικότητας θα
κατανεµηθούν στις υπό µετάβαση περιοχές –Κοζάνη, Φλώρινα,
Μεγαλόπολη, Κρήτη, νησιά Βορείου και Νοτίου Αιγαίου- ανά πυ-
λώνα, ανά άξονα και ανά δράση. 

Ποιες δράσεις εν τέλει συνδέονται µε την απολιγνιτοποίηση;
Ποιος είναι ο σχεδιασµός για την αποθήκευση ενέργειας και τις
ενεργειακές κοινότητες στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας
και στη Μεγαλόπολη; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ την αξιότιµη Βουλευτή για την ερώτηση.
Είναι ευκαιρία να διευκρινίσουµε µερικά πράγµατα. 

Το πρώτο πράγµα που πρέπει να διευκρινίσουµε είναι ότι ο κα-
νονισµός δεν δουλεύει µε βάση τη µόχλευση, που δεν είναι νο-
µική έννοια, δουλεύει µε βάση είτε τα δάνεια είτε τις επιδοτήσεις.
Δηλαδή το ποσοστό κατ’ ελάχιστον 37% για το οποίο έχουµε δε-
σµευτεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή αφορά τις επιδοτήσεις, όπου
επιτυγχάνουµε ένα ποσοστό 37,5% µετά την αξιολόγηση από την
επιτροπή. Δηλαδή η επιτροπή, µετά από αρκετές συζητήσεις και
διαπραγµατεύσεις και αφού εξέτασε όλες τις εκθέσεις για την
κλιµατική αξιολόγηση, την πράσινη αξιολόγηση των έργων και
δράσεων του υποβάλαµε και τις εκθέσεις για το «do no signifi-
cant harm», να µην υπάρχει σηµαντική βλάβη, κατέληξε, πρώτον,
ότι δεν υπάρχει πουθενά πρόβληµα από πλευράς πρόκλησης ση-
µαντικής περιβαλλοντικής βλάβης και, δεύτερον, ότι υπερβαί-
νουµε το ποσοστό και είµαστε στο 37,5% σε ό,τι αφορά τις
επιδοτήσεις. 

Στα δάνεια δεν πρόκειται περί διαπίστωσης, αλλά περί δέσµευ-
σης ότι είµαστε υποχρεωµένοι µε βάση την κλιµατική αξιολόγηση
των δανείων να υπερβούµε το 37%, το οποίο και θα κάνουµε και
το διασφαλίζουµε µε τον εξής τρόπο. Στις συµβάσεις που θα κά-
νουµε θα έχουµε υπέρβαση του σχετικού ποσοστού ως υποχρέ-
ωση των φορέων που θα συµβάλλονται µαζί µας. Δηλαδή, η EIB,
η ΕΒRD, οι συστηµικές τράπεζες και άλλοι φορείς, όταν θα συµ-
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βαλλόµεθα µαζί τους για να δώσουν αυτά τα δάνεια, θα είναι
υποχρεωµένα σε κάθε τµήµα το οποίο θα λαµβάνουν να εκπλη-
ρώνουν το 37% συµβατικά. 

Αυτό απαντά σε σχέση µε το πώς επιτυγχάνεται ο στόχος και
βέβαια όλη αυτή η στοιχειοθέτηση και τεκµηρίωση έχει δοθεί στην
επιτροπή και θα δοθεί στη συνέχεια από την επιτροπή στη δηµο-
σιότητα µόλις γίνει η έγκριση του σχεδίου. Νοµίζω ότι έχει ήδη
δοθεί και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αλλά δεν το έχω παρακο-
λουθήσει. 

Σε ό,τι αφορά τους πυλώνες και τους άξονες δράσης, η κλιµα-
τική αξιολόγηση και το πράσινο tugging δεν αφορά µόνο τον πρά-
σινο πυλώνα, είναι κατά έργο, εξ ου και διατρέχει όλο το πακέτο.
Το ίδιο θα συµβεί και στην περίπτωση των δανείων. 

Τώρα, ποιοι πόροι του σχεδίου θα κατανεµηθούν στις υπό µε-
τάβαση περιοχές, όπως ξέρετε, οι υπό µετάβαση περιοχές έχουν
το δικό τους πρόγραµµα, συν ένα πρόσθετο πρόγραµµα από το
ΕΣΠΑ που υπάρχει µέσω του NextGenerationEU, το οποίο δόθηκε. 

Εµείς ειδικότερα συγκεκριµένα έργα µετάβασης έχουµε τα 242
εκατοµµύρια ευρώ επιδοτήσεις των δράσεων αποκατάστασης
επαφών. Σε ό,τι αφορά τώρα τα νησιά, έχουµε 145 εκατοµµύρια
ευρώ -445 εκατοµµύρια ευρώ είναι το έργο- που αφορούν τις συλ-
λεκτικές διασυνδέσεις. 

Έχουµε επίσης και πολύ σηµαντικούς πόρους στην αποθή-
κευση, 450 εκατοµµύρια ευρώ που αφορούν πολλαπλές τεχνολο-
γίες, κατ’ ελάχιστον την αντλησιοταµίευση και τις µπαταρίες, αλλά
οι λεπτοµέρειες θα δοθούν από πλευράς του Υπουργείου Ενέρ-
γειας. Δεν είναι δική µου δουλειά να µιλήσω για το συγκεκριµένο
έργο στη λεπτοµέρεια. Αυτό που µπορούµε να πούµε είναι ότι η
συνολική χωρητικότητα που επιδιώκεται είναι 1.380 MW. 

Σε σχέση µε τις επιµέρους περιφέρειες, τα έργα που προβλέ-
πονται στο ταµείο δεν έχουν ακόµη αποτυπωθεί ανά περιφέρεια,
γιατί κάποια είναι ανοικτές προσκλήσεις και κάποια άλλα θα εξει-
δικευτούν στην πορεία, για παράδειγµα πάρα πολλά στον κοινω-
νικό τοµέα θα εξειδικευτούν ανά περιφέρεια γιατί καλύπτουν
σχεδόν το σύνολο είτε των νοσοκοµείων είτε των κέντρων υγείας
είτε πολλά άλλα είναι ιδιωτικές επενδύσεις που επίσης θα εξειδι-
κευτούν εκ των πραγµάτων ανά περιφέρεια. Συνεπώς, θα έχουµε
µια εκτίµηση της περιφερειακής επίπτωσης κάποια στιγµή µέσα
στους επόµενους µήνες, αλλά για να έχουµε µια ολοκληρωµένη
εικόνα θα χρειαστεί να δούµε και ποια θα είναι η ανταπόκριση των
ιδιωτικών επενδύσεων, διότι µην ξεχνάµε ότι το µεγαλύτερο κοµ-
µάτι του σχεδίου ανάκαµψης αφορά ιδιωτικές επενδύσεις που εκ
των πραγµάτων δεν µπορούν να εξειδικευτούν πριν εµφανιστεί το
επενδυτικό ενδιαφέρον. Εµείς παρουσιάζουµε τις προκηρύξεις και
τις προσκλήσεις ενδιαφέροντος, αλλά πρέπει να έχουµε και από
την άλλη πλευρά την εµφάνιση του ενδιαφέροντος.

Αυτά είχα να σας πω σε σχέση µε την επίκαιρη ερώτησή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προφανώς δεν είµαι πολύ ικανοποιηµένη από

την απάντηση. Κατ’ αρχάς, ας ξεκινήσω από το τέλος. Σ’ ό,τι
αφορά την ανταπόκριση των ιδιωτών, εµείς γι’ αυτό σας κατηγο-
ρούµε άλλωστε, δηλαδή ότι πάτε να κάνετε απολιγνιτοποίηση
βίαιη, γρήγορη, εν αναµονή πάντα ενός ιδιώτη που θα σχεδιάσει
και θα προτείνει χωρίς την παρουσία του κεντρικού σχεδιασµού
που οφείλει να κάνει µια πολιτεία. Αυτή είναι µια σοβαρή κριτική
και τα αποτελέσµατα στη δυτική Μακεδονία είναι πλέον ορατά.

Ούτως ή άλλως το σχέδιο που παρουσιάστηκε έγινε και χωρίς
διαβούλευση. Έχουµε δει µόνο µια περίληψη. Δεν ξέρω αν στο
Ευρωκοινοβούλιο έχουν δει κάτι παραπάνω. Εµείς µόνο µια περί-
ληψη. Ούτε στρατηγικό είναι ούτε αναπτυξιακό. Είναι µια έκθεση-
παράθεση προτάσεων εν αναµονή και κάποιων ιδιωτικών
προτάσεων, µια λίστα έργων µε ήπιο στρατηγικό και αναπτυξιακό
χαρακτήρα και χωρίς διαβούλευση. 

Αυτό που θα έπρεπε και να περιµέναµε να έχει αυτό το σχέδιο
και σ’ ό,τι αφορά ειδικά την πράσινη µετάβαση είναι τρία σηµαν-
τικά σηµεία. Πρώτον, να αντιµετωπίζεται η ενεργειακή φτώχεια.
Εδώ βλέπουµε µηδέν κονδύλια για την ενεργειακή φτώχεια. Δεύ-
τερον, την κοινωνική διάσταση και τον απαιτούµενο πλουραλισµό

στην παραγωγή ενέργειας, δηλαδή χωρίς κοινωνικούς αποκλει-
σµούς να συµµετέχει η τοπική κοινωνία στην παραγωγή. Έχουµε
ακριβώς τα αντίθετα ως πραγµατικότητα σήµερα. Τρίτον, την ανα-
πτυξιακή διάσταση, δηλαδή την ενίσχυση των εγχώριων αλυσίδων
παραγωγής αξίας της τεχνολογίας και της απασχόλησης, το οποίο
επίσης έπρεπε να προδιαγράφεται και να είναι τεκµηριωµένο και
να λέµε ότι δίνουµε λεφτά για τέτοιου είδους δράσεις, όχι να επι-
δοτείται ο κάθε επενδυτής που θα έλθει µε ένα σχέδιο, το οποίο
µπορεί να µην είναι καν µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο. 

Εγώ θα κάνω µια µικρή αναφορά, κύριε Υπουργέ, µιας και έχω
χρόνο, στο τι κάνει η Πορτογαλία στο αντίστοιχο σχέδιο για το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Εκτός τού ότι βέβαια το συνδέει µε όλα τα τρέ-
χοντα σχέδια της χώρας και το αξιοποιεί συνδυαστικά και συµπλη-
ρωµατικά µε τις υπόλοιπες χρηµατοδοτήσεις, έχει κάνει µια πολύ
σοβαρή διαβούλευση όπου περίπου δύο χιλιάδες σχόλια έχουν
ληφθεί υπ’ όψιν. Όπως είπα, εµείς έχουµε δει µόνο την περίληψη. 

Έχει ενδιαφέρον ότι ο δανεισµός της Πορτογαλίας είναι µόνο
16,2%, ενώ εµείς φτάνουµε στο 41,2%. Είµαστε πολύ εύπιστοι ότι
έχουµε πολύ καλούς δανειστές. Κεντρικός άξονας σε όλο εκείνο
το κείµενο, στο σχέδιο της Πορτογαλίας είναι η κοινωνική συνοχή,
το κοινωνικό κράτος. Το 67% των κονδυλίων αντιµετωπίζουν τη
φτώχεια που διαπερνά και τους τρεις άξονες, γιατί αποτελεί τη
µείζονα απειλή αποκλεισµού. Φτώχεια εργαζοµένων, ενεργειακή
φτώχεια, ψηφιακή φτώχεια. 

Όλα αυτά τα αναφέρω για να καταλήξω σ’ αυτό: Δεν µπορεί να
υπάρχει ένα σχέδιο που δεν έχει άξονες δράσης, συγκεκριµένα
πράγµατα, µια στρατηγική για το πού το πάµε. Πράσινη µετάβαση,
βεβαίως, αλλά να τα έχουµε αφήσει στους σχεδιασµούς κάποιων
συµβούλων µε υπόδειξη, εγώ θα έλεγα, και επιχειρηµατικών οµί-
λων και συµφερόντων, αντί να δουλέψουµε µε τις τοπικές κοινω-
νίες και το κράτος να έχει έναν σηµαντικό ρόλο µ’ έναν σχεδιασµό
πώς θα γίνει, τι θα γίνει σ’ αυτές τις περιοχές, οι οποίες ερηµοποι-
ούνται, η ανεργία έχει εκτοξευτεί και δεν υπάρχει κανένας σχεδια-
σµός που να αφορά την τοπική κοινωνία, γιατί άλλος υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε. Δεν χρειάζεται να επαναφέρω τις
ερωτήσεις. Ούτως ή άλλως τις ίδιες απαντήσεις θα πάρω.

Να απαντήσω και σε αυτό για τους άλλους πόρους. Ακούστε
λίγο. Το αφήγηµα της Κυβέρνησης περί αυξηµένων πόρων λόγω
εµπροσθοβαρούς απολιγνιτοποίησης δεν ισχύει. Η χώρα µας είναι
ένατη σ’ ό,τι αφορά το ύψος της χρηµατοδότησης του Ταµείου
Δίκαιης Μετάβασης, όταν η Βουλγαρία και η Ρουµανία που δεν
έχουν καν δεσµευτεί για απολιγνιτοποίηση παίρνουν 1,2 και 2 δι-
σεκατοµµύρια αντίστοιχα µόνο από το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης,
χωρίς το ΕΚΠΑ και το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο.

Επίσης, το 6% των πόρων από τη δηµοπράτηση των δικαιωµά-
των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα για τη µετάβαση των λιγνι-
τικών περιοχών το µείωσε ο κ. Χατζηδάκης στο 1%. Ζητάει
επιµόνως η περιοχή –και εννοείται ότι είναι πολύ δίκαιο- να επα-
νέλθει τουλάχιστον στο 6%. Και βεβαίως τα 60 εκατοµµύρια που
είχε διασφαλίσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ παραµένουν στα συρ-
τάρια.

Εποµένως, βρίθει ασαφειών όλο αυτό και δεν δίνει καµµιά ελ-
πίδα στις περιοχές τις λιγνιτικές και όλα αυτά δεν γίνονται στην
πορεία, κύριε Υπουργέ. Το κράτος σχεδιάζει στρατηγικά, ανα-
πτυξιακά και υλοποιεί και µετά έρχονται βεβαίως και οι επενδυ-
τές µαζί µε τις τοπικές κοινωνίες και χτίζουν πάνω σ’ αυτά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Αξιότιµη κυρία συνάδελφε, αν ήθελε ο ελληνικός λαός
κεντρικό σχεδιασµό της οικονοµίας, νοµίζω ότι θα διάλεγε το
Κοµµουνιστικό Κόµµα, άντε και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Σχεδιασµό λέµε, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Δεν έχει διαλέξει κεντρικό σχεδιασµό της οικονοµίας,
όσο και αν αυτό σας ενοχλεί.

Πράγµατι η Πορτογαλία έχει ένα πολύ καλό σχέδιο. Το συζή-
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τησα και µε τον Πορτογάλο οµόλογό µου. Όµως, σε σχέση µε
την Πορτογαλία υπάρχει µια πολύ µεγάλη διαφορά, η οποία σας
διαφεύγει. Σας διέφευγε και όταν ήσασταν στην εξουσία. Η Πορ-
τογαλία δεν έχει επενδυτικό κενό. Η Ελλάδα έχει εδώ και δέκα
χρόνια ένα τεράστιο επενδυτικό κενό προπαντός στις ιδιωτικές
επενδύσεις, το οποίο έχει ως αποτέλεσµα να διαλύεται κάθε
µέρα που περνάει η παραγωγική δυνατότητα της χώρας. 

Η δυνατότητα παραγωγής σε µια χώρα είναι συνάρτηση τριών
πραγµάτων. Είναι το φυσικό κεφάλαιο που διαθέτουµε και η τε-
χνολογία που αυτό εµπεριέχει, είναι το ανθρώπινο κεφάλαιο που
διαθέτουµε και οι δεξιότητες που αυτό εµπεριέχει και είναι και η
δυνατότητα της επιχειρηµατικότητας να τα «παντρεύει» όλα αυτά
µε τρόπο δηµιουργικό. 

Στην προηγούµενη περίοδο είχαµε µαζική µετανάστευση του
ανθρώπινου κεφαλαίου µας, κυρίως αυτού που είχε δεξιότητες
ώστε να είναι διεθνώς ανταγωνιστικό, είχαµε µισές επενδύσεις
κατά µέσο όρο σε σχέση µε την Ευρώπη. Ήµασταν στη χειρό-
τερη δυνατή θέση και εξακολουθούµε να έχουµε αυτό το φαινό-
µενο, ενώ το είχαµε και το 2019, όταν παραλάβαµε, που σηµαίνει
ότι και η καινούργια τεχνολογία που έρχεται σε µια εποχή ρα-
γδαίας αύξησης της τεχνολογίας δεν µπαίνει στην ελληνική οι-
κονοµία, γιατί το εργαλείο µε το οποίο πρέπει να µπει στην
οικονοµία είναι οι επενδύσεις. Η επιχειρηµατικότητα υπέφερε
από πάρα πολύ µεγάλη φορολόγηση και όλα τα υπόλοιπα τα
οποία ξέρουµε.

Συνεπώς, άλλες ανάγκες έχει η Πορτογαλία, άλλες έχει η Ελ-
λάδα στην παρούσα φάση, γι’ αυτό άλλωστε και η Πορτογαλία
δεν παίρνει καθόλου τα δάνεια ή τα παίρνει λίγο. Νοµίζω ότι παίρ-
νει 2 ή 2,5 δισεκατοµµύρια από τα δάνεια που εµείς ζητάµε ως
σύνολο.

Στο πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» υπάρχουν 100 εκατοµµύρια
ειδικά για την ενεργειακή φτώχεια. Αυτό το λέω για τη δική σας
ενηµέρωση. 

Σε σχέση µε τον σχεδιασµό και τη διαβούλευση, κάναµε και
κανονική διαδικασία διαβούλευσης και συζητήσαµε και εδώ στη
Βουλή εννιάµισι ώρες και θα συζητήσουµε και το ίδιο το σχέδιο
όταν θα έρθει στη Βουλή για να ψηφιστεί. Όµως, η πραγµατικό-
τητα του Ταµείου Ανάκαµψης είναι ότι δεν έχει χρονική πολυτέ-
λεια για να περιλάβει πολλούς καινούργιους σχεδιασµούς. Δεν
είναι ένα ταµείο που µας δίνει χρονική πολυτέλεια. Πρέπει τα
πάντα, από το µηδέν µέχρι την ολοκλήρωση, να έχουν τελειώσει
µέχρι 31-8-2026. Αυτό έκανε αναγκαία µία διαφορετική προσέγ-
γιση σε σχέση µε την κατάρτισή του που είχε έντονη την παρου-
σία όλων των Υπουργείων. Είχαµε συζητήσει και µε τις τοπικές
κοινωνίες, αλλά το σχέδιο του Ταµείου Ανάκαµψης δεν είναι πε-
ριφερειακό. Είναι εθνικό σχέδιο. Το περιφερειακό σχέδιο της
χώρας είναι το ΕΣΠΑ και το σχέδιο που αφορά τους δήµους είναι
ο «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Αυτή είναι η δοµή του σχεδιασµού µας.
Συνεπώς ενώ έχει έντονη περιφερειακή διάσταση, το σχέδιο χα-
ρακτηρίζεται κυρίως από τις εθνικές προτεραιότητες που πρέπει
να υλοποιήσει και θα υλοποιήσει.

Τέλος, για την απολιγνιτοποίηση δεν µπορώ σας πω πολλά
πράγµατα, γιατί αφορά άλλο Υπουργείο. Εγώ έχω ένα συγκεκρι-
µένο πακέτο. Θα πρέπει να ρωτήσετε το Υπουργείο που αφορά
την απολιγνιτοποίηση. Απλώς να σας πω κάτι για την απολιγνι-
τοποίηση. Σήµερα οι ρύποι είναι στα 55 δολάρια ο τόνος. Εάν ο
Κυριάκος Μητσοτάκης δεν έπαιρνε την απόφαση να πάµε σε
γρήγορη απολιγνιτοποίηση και δεν κινούµεθα µε τεράστια ταχύ-
τητα προς αυτή την κατεύθυνση, θα κλαίγαµε επί χρόνια, «επί
των ποταµών Βαβυλώνος» για τις συνέπειες της µη απολιγνιτο-
ποίησης, γιατί ο λιγνίτης σήµερα είναι µη ανταγωνιστικό καύσιµο. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Συµφωνούµε. Απολιγνιτοποίηση
θέλουµε κι εµείς, αλλά µε σχέδιο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Αυτά είχα να σας πω και µε χαρά να απαντήσουµε
ξανά και ξανά σε ερωτήσεις για το Ταµείο Ανάκαµψης. Ελπίζω
ότι θα έχουµε πολύ χρόνο και ενδιαφέρουσες συζητήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Και τώρα προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 896/25-6-2021
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού

Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποικίλο Όρος:
ώρα µηδέν για την προάσπιση του δηµόσιου και δασικού χαρα-
κτήρα του». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Γεώργιος Αµυράς. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να παρακαλέσω όλους τους συνα-

δέλφους να είναι συνεπείς µε τον χρόνο. 
ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, είναι η τρίτη φορά που φέρνω το θέµα στη

Βουλή. Ένας από τους βασικούς λόγους που το φέρνω είναι
γιατί ακριβώς υπήρχαν συγκεκριµένες δεσµεύσεις τόσο από τον
κ. Χατζηδάκη όσο και από τον Υφυπουργό κ. Οικονόµου, προκα-
τόχου σας στην πράξη στο Υπουργείο, αναφορικά µε το τι θα κά-
νουµε γι’ αυτό το τεράστιο ζήτηµα, για το οποίο είχαµε µια
διεκδίκηση που ξεκίνησε από µερικές εκατοντάδες στρέµµατα
και αυτή τη στιγµή έφτασε να διεκδικεί ολόκληρο το Ποικίλο. 

Εδώ οι λύσεις είναι ξεκάθαρες. Στο ρυθµιστικό σχέδιο Αθηνών
ορίζεται ότι το Ποικίλο και το Αιγάλεω µαζί µε τη λίµνη των Ρει-
τών, τη Λίµνη Κουµουνδούρου, θα γίνουν περιφερειακά φυσικά
πάρκα. Και αυτό είναι καθεστώς προστασίας που ξεκαθαρίζει το
ζήτηµα. Όµως, παρ’ όλο που αυτή η απόφαση λήφθηκε από το
2004 που είναι η µελέτη, δεν έχει προχωρήσει τίποτα έως τώρα.
Προφανώς δεν είναι µόνο δική σας ευθύνη το γεγονός ότι δεν
έχει προχωρήσει τίποτα. Το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας ήταν
Κυβέρνηση το µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα, αλλά όχι όλο. 

Όµως, εδώ έχουµε ρητή δέσµευση του κ. Οικονόµου ότι συµ-
φωνεί µε τη δηµιουργία του περιφερειακού πάρκου και λέει:
«Ήδη βρήκαµε πόρους και θα γίνει µια επικαιροποίηση αυτής της
µελέτης του 2004 και θα προχωρήσει παράλληλα µε την ειδική
περιβαλλοντική µελέτη για τις περιοχές «NATURA» σ’ αυτή τη
ζώνη που είναι ένα υποσύνολο της συνολικής περιοχής». 

Ο δε κ. Χατζηδάκης είχε πει ότι θα βρει λύση για το ζήτηµα και
µε κάλεσε να πάµε και µαζί να δούµε το Ποικίλο Όρος και ότι
οπωσδήποτε πρέπει να προστατευτούν και να βρεθεί λύση,
καθώς λέει ότι οι κάτοικοι του Ποικίλου Όρους και του Αιγάλεω
δικαιούνται να έχουν καλύτερες συνθήκες ζωής. 

Οπότε, θέλουµε να µας πείτε ρητά αν θα καταργήσετε καταρ-
χήν το διάταγµα της χούντας που έδινε όρους δόµησης στην πε-
ριοχή. Δεν δόθηκαν ποτέ οι όροι δόµησης, δεν δόθηκαν ποτέ
ύψη. «Πάγωσαν» από την πλευρά των δήµων. Οπότε, θέλουµε να
µας πείτε αν θα καταργηθεί το διάταγµα και αν θα προχωρήσετε
στην κήρυξη για την οποία δεσµεύθηκε η προηγούµενη πολιτική
ηγεσία της Κυβέρνησής σας ως περιφερειακού φυσικού πάρκου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε, και για το ότι ήσασταν συνεπής στον χρόνο σας. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, φαντάζοµαι ότι από τις συχνές επί-

καιρες ερωτήσεις που καταθέτετε και απαντούµε, έχετε αντιλη-
φθεί πόσο µεγάλη σηµασία δίνουµε εµείς στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος στον σχεδιασµό και τη δηµιουργία νέων ελεύθε-
ρων χώρων πρασίνου, πολύ δε περισσότερο όταν µιλάµε για το
Ποικίλο Όρος. 

Θα σας πω, λοιπόν, για το Ποικίλο Όρος, µαζί µε το δίδυµο
όρος του, το Αιγάλεω. Για όσους δεν το ξέρουν, το Ποικίλο Όρος
είναι ένα χαµηλό βουνό. Η κορυφή του είναι τετρακόσια πενήντα
δύο µέτρα. Είναι ένα µακρινάρι έντεκα χιλιοµέτρων που αποτελεί
το φυσικό όριο µεταξύ του Θριασίου Πεδίου και του Λεκανοπε-
δίου. Όσον αφορά τον σηµαντικότατο ρόλο που έπαιζε µέχρι τη
δεκαετία του ’70, περίπου ’80, το Ποικίλο Όρος ήταν ο ρυθµιστής
του µικροκλίµατος του Λεκανοπεδίου. Τις δεκαετίες ’60 και ’70
έγινε ένα µακελειό, θα έλεγα, στο βουνό αυτό. Η Πετρούπολη,
το Περιστέρι, ο Καµατερός, το Αιγάλεω επεκτάθηκαν στις υπώ-
ρειές του, έγινε µε µεγάλη αποψίλωση και βεβαίως είχαµε και τα
πάρα πολλά νταµάρια, τα λατοµεία. Παρ’ όλα αυτά, το Ποικίλο
Όρος εξακολουθεί να έχει αποθέµατα φυσικής δύναµης. 

Εµείς, λοιπόν, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη έχουµε βεβαίως αποφασίσει να το χαρακτηρίσουµε,
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να το σχεδιάσουµε ως ένα περιφερειακό φυσικό πάρκο, για να
ενισχύσουµε τη βιοποικιλότητά του. Επίσης, θα προσπαθήσουµε
συν τω χρόνω και µαζί µε όλες τις προσπάθειες που θα καταβά-
λουµε να δώσουµε µία διέξοδο στους πολίτες του Λεκανοπεδίου
προς τα δυτικά, ώστε µε µονοπάτια, µε δίκτυο µονοπατιών που
ετοιµάζουµε, µε πύργους ορνιθοπαρατήρησης και µε φυτεύσεις
να το επαναφέρουµε στον αρχικό του ρόλο, που, επαναλαµβάνω,
ήταν ένας από τους ρυθµιστές, µαζί µε τον Υµηττό από την άλλη
πλευρά, του µικροκλίµατος του Λεκανοπεδίου. Εµείς βεβαίως δε-
σµευτήκαµε και θα το κάνουµε. Θα δηµιουργηθεί το περιφερει-
ακό πάρκο που µας ρωτάτε. 

Επίσης, θέλω να σας πω µερικές πληροφορίες που ενδεχοµέ-
νως σας ενδιαφέρουν. 

Στην ερώτησή σας, λοιπόν, µε ρωτάτε αν θα προχωρήσουµε
σε νοµοθετική ρύθµιση µε την οποία θα χαρακτηρίσουµε τις αδό-
µητες εκτάσεις ως δασικές -δεν ξέρω γιατί το αναφέρατε τώρα
στην ερώτηση προφορικά- και αν θα καταργήσουµε το χουντικό
διάταγµα του 1970.

Θα έρθω πρώτα στο δασικό θέµα, γιατί έχει γίνει πάρα πολλή
κουβέντα. Πρώτα απ’ όλα, σας προτείνω να µπείτε και να δείτε
την ανάρτηση των δασικών χαρτών. Εκεί θα δείτε ότι το Ποικίλο
Όρος έχει χαρακτηριστεί φυσικά ως δασικό. Στα µόνα σηµεία
που δεν είναι δασικό είναι εκεί που υπάρχουν τα πολεοδοµικά
σχέδια. 

Άρα, η ερώτηση για το εάν θα διατηρήσουµε τον δασικό του
χαρακτήρα απαντάται από µόνη της αν ρίξετε µια µατιά στους
αναρτηµένους δασικούς χάρτες. Δεν µπορούµε εµείς µε µία από-
φαση, ακόµα κι αν το θέλαµε, που δεν το θέλουµε, να διαγρά-
ψουµε τον δασικό χαρακτήρα του Ποικίλου Όρους για να
κάνουµε κάτι διαφορετικό, επειδή έχει αδόµητες εκτάσεις. Οι
αδόµητες εκτάσεις από µόνες τους δεν συνιστούν το βασικό κρι-
τήριο για να χαρακτηριστεί µια έκταση ως δάσος ή ως δασική.
Το Σύνταγµα είναι αυτό που µας το λέει. 

Το Σύνταγµα, λοιπόν, µας λέει κατ’ αρχάς ότι απαγορεύεται η
µεταβολή του προορισµού των δασών και των δασικών εκτά-
σεων, εκτός αν συντρέχουν λόγοι δηµοσίου συµφέροντος για
αγροτική εκµετάλλευση ή άλλη χρήση. Όµως, υπάρχει και η ερ-
µηνευτική δήλωση του Συντάγµατος που λέει ότι δάσος ή δασικό
οικοσύστηµα νοείται το οργανικό σύνολο άγριων φυτών µε ξυ-
λώδη κορµό πάνω στην αναγκαία επιφάνεια του εδάφους, τα
οποία µαζί µε την εκεί συνυπάρχουσα χλωρίδα και πανίδα απο-
τελούν µέσω της αµοιβαίας αλληλεξάρτησης ένα ιδιαίτερο φυ-
σικό περιβάλλον. Άρα, ως εκ τούτου, δεν είναι δυνατόν όλες οι
αδόµητες εκτάσεις να χαρακτηριστούν δασικές µε µόνη προϋπό-
θεση ότι είναι αδόµητες. 

Εµείς, λοιπόν, µε τις ισχύουσες δασικές διατάξεις –και έχουµε
σκληρή δασική νοµοθεσία στην Ελλάδα- προστατεύουµε τον δα-
σικό χαρακτήρα του βουνού.

Επιπλέον, θα ήθελα να σας δώσω και µία πληροφορία. Η Δι-
εύθυνση Πολεοδοµικού Σχεδιασµού, της οποίας προΐσταται ο
συνάδελφός µου Υφυπουργός κ. Νίκος Ταγαράς, προώθησε υπ’
όψιν του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµ-
φισβητήσεων πρόταση πολεοδοµικής ρύθµισης της αδόµητης
περιοχής του σχεδίου πόλης Αγίας Τριάδας και Πεύκα Βέρδη.
Δυστυχώς, η συνεδρίαση του ΚΕΣΥΠΟΘΑ δεν πραγµατοποι-
ήθηκε λόγω των πολλών αιτηµάτων αναβολής από πολλούς εν-
διαφερόµενους, τα οποία έγιναν δεκτά από το συµβούλιο και έτσι
αναµένεται στο επόµενο προσεχές διάστηµα.

Κυρία Πρόεδρε, αυτά ήθελα να πω και τα υπόλοιπα θα τα πω
στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να καλωσορίσω τη δέσµευσή σας

ότι θα γίνει περιφερειακό φυσικό πάρκο, όπως προβλέπει το ρυθ-
µιστικό. Θα ήθελα να προχωρήσετε σε µία δέσµευση όσον
αφορά το χρονοδιάγραµµα. Δηλαδή, θα θέλαµε να προχωρήσετε
σε µία δέσµευσή σας όσον αφορά το χρονοδιάγραµµα, πότε
ακριβώς θα ολοκληρωθούν οι µελέτες, πότε θα εκπονηθούν οι
µελέτες, πότε θα ολοκληρωθούν, πότε θα προχωρήσουµε στην

κήρυξη. Πότε προβλέπει ο σχεδιασµός του Υπουργείου σας ότι
θα έχει γίνει και επίσηµα, δηλαδή θα έχει θεσµοθετηθεί ως περι-
φερειακό φυσικό πάρκο η ζώνη Ποικίλον Όρος-Όρος Αιγάλεω
και Λίµνη Ρειτών;

Επίσης, είναι πολύ ενδιαφέρον ότι ξεκίνησε η συζήτηση. Ποια
είναι η εισήγηση για τη συζήτηση, αν µπορείτε να µας περιγρά-
ψετε, για να ξέρουµε προς τα πού κινείται η συζήτηση αυτή τη
στιγµή. Υπάρχουν κάποιες αποφάσεις. Σας έχω παραθέσει την
επίκαιρη. Είναι η απόφαση του αντιεισαγγελέα εφετών του 1990,
η απόφαση του 2012 από τη Γενική Διεύθυνση Πολεοδοµίας του
ΥΠΕΚΑ και από τη Γενική Διεύθυνση Δηµόσιας Περιουσίας του
Υπουργείου Οικονοµικών το 2012, το έγγραφο της Διεύθυνσης
Οικονοµικών ΟΤΑ προς τον Δήµο Πετρούπολης το 2011, το έγ-
γραφο της Διεύθυνσης Προστασίας Δασών του ΥΠΑΑΤ προς το
ΥΠΕΧΩΔΕ το 2009, κ.λπ..

Όλα αυτά τα έγγραφα τεκµηριώνουν και ξεκαθαρίζουν ότι
αυτή η έκταση είναι και δασική και δηµόσια. Οπότε έχουµε από
τη µία τις δασικές εκτάσεις και από την άλλη όµως, έχουµε την
κυριότητα αυτών που δυστυχώς δεν έχει διεκδικηθεί ακόµα από
το ελληνικό δηµόσιο στα πλαίσια του Κτηµατολογίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν σας ζητώ να απαντήσετε γι’ αυτό. Θα κάνω ειδική ερώ-
τηση αναφορικά µε αυτό στον Υπουργό Οικονοµικών. Όµως, να
το ξέρετε, να το έχετε υπ’ όψιν σας, γιατί δυστυχώς αφορά τα
ζητήµατά µας.

Αυτό, όµως, στο οποίο θα ήθελα να απαντήσετε είναι το εξής:
Έχουµε ένα διάταγµα του 1970, το οποίο βάζει ρυµοτοµία στην
περιοχή, παρ’ όλο που ακόµα και ο χουντικός Υπουργός Γεωρ-
γίας διαφωνούσε, προφανώς για κάποιους ιδιαίτερους λόγους
που δεν είχαν καµµία σχέση ούτε µε το χουντικά εννοούµενο δη-
µόσιο συµφέρον. Αυτή η ρυµοτόµηση προχώρησε και έχει σχέση
µε τις καταπατήσεις.

Αυτό ποτέ δεν υλοποιήθηκε, γιατί οι δήµοι δεν έδωσαν συντε-
λεστές δόµησης. Είναι αδόµητες αυτές οι περιοχές. Όµως,
επειδή υπάρχει αυτή η εν δυνάµει δυνατότητα, υπάρχουν συνέ-
χεια κρούσµατα καταπατήσεων, µικρών και µεγάλων. Οπότε θα
ήθελα να δεσµευτείτε για την κατάργηση. Είπατε ότι στο ΚΕΣΥ-
ΠΟΘΑ µπαίνει το ζήτηµα ότι η εισήγηση θα είναι προς την κα-
τάργηση του διατάγµατος αυτού του 1970. Αυτό ζητούν και οι
δήµοι, αυτές οι περιοχές, δηλαδή να απενταχθούν από το σχέδιο.
Το έχουν ζητήσει και εγγράφως. Οπότε πρέπει να προχωρήσει
αυτό το δίκαιο αίτηµα των δήµων και των κατοίκων, να σταµατή-
σουν τα συνεχή επεισόδια καταπατήσεων χωρίς λόγο. Δεν θα
δώσουν ποτέ συντελεστές οι δήµοι. Όµως, πρέπει να τελειώνει
αυτό το δράµα. Πρέπει να µπει κάποια τελεία σε αυτό το πράγµα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς να πούµε ότι αυτό το

ισχύον θεσµικό πλαίσιο είναι ένα παρωχηµένο και αναχρονιστικό
πλαίσιο προστασίας και φυσικά έχει ανάγκη επικαιροποίησης. Βε-
βαίως και θα το εκσυγχρονίσουµε, θα το αλλάξουµε, θα το καταρ-
γήσουµε όπου δεν εξυπηρετεί το συµφέρον του βουνού και θα
προχωρήσουµε στο επόµενο βήµα. Υπάρχουν πάρα πολλά αιτή-
µατα και έχουµε κάνει πάρα πολλές φορές εµείς στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος τηλεδιασκέψεις µε περιβαλλοντικές οργανώσεις,
µε επαγγελµατικές οµάδες, µε δήµους. Έχουµε µαζέψει τις από-
ψεις όλων και προχωράµε στο απόσταγµα όλων αυτών των συζη-
τήσεων που δεν είναι άλλο από το πώς θα διασφαλίσουµε τον
φυσικό ρόλο και τη µεγάλη σηµασία προς τη βιοποικιλότητα που
έχει το Ποικίλο Όρος, µαζί µε το Όρος Αιγάλεω. Κάπου πρέπει να
τα βλέπουµε συνδεµένα. Είναι µαζί, είναι δίδυµα όρη.

Εµείς, λοιπόν, προωθούµε –και πολύ σύντοµα- ένα νέο σύγ-
χρονο καθεστώς προστασίας του Ποικίλου Όρους. Εποµένως,
όσον αφορά στο χρονοδιάγραµµα που µε ρωτάτε, σας λέω ότι
σύντοµα θα προχωρήσουµε προς την αλλαγή αυτού του ξεπερα-
σµένου, όπως σας είπα, καθεστώτος προστασίας. 
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Όµως, βεβαίως, χρειάζονται και χρήµατα γι’ αυτά που θα προ-
βλέπει το σχέδιο προστασίας. Έτσι, λοιπόν, τώρα τον Μάρτιο που
µας πέρασε, υπήρξε αίτηµα για χρηµατοδότηση δράσεων χωρο-
ταξικού και πολεοδοµικού αντικειµένου, µε τίτλο «Μελέτη Προστα-
σίας Όρους Αιγάλεω-Ποικίλου προς το Πράσινο Ταµείο», το οποίο
ενέταξε το έργο στο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα «Δράσεις Περι-
βαλλοντικού Ισοζυγίου». 

Άρα, έχουµε εξασφαλίσει τη χρηµατοδότηση. Είµαστε πεπει-
σµένοι ότι πρέπει να αλλάξει το θεσµικό πλαίσιο προστασίας. Εί-
µαστε σε επικοινωνία µε τις ΜΚΟ, µε τις περιβαλλοντικές
οργανώσεις, αλλά και µε τους δήµους που βρίσκονται στα όρια
και πέριξ του Ποικίλου Όρους και, βεβαίως, βάσει των διατάξεων
του νέου ρυθµιστικού «Αθήνα-Αττική», το «σύµπλεγµα φυσικών
στοιχείων» όπως ονοµάζεται, δηλαδή το Αιγάλεω, το Ποικίλο, αλλά
και η Λίµνη Κουµουνδούρου, χαρακτηρίζονται ως περιφερειακό
πάρκο και έτσι θα διαµορφωθούν σε ένα ενιαίο πάρκο αναψυχής,
πεζοπορίας, ποδηλάτου, ορνιθοπαρατήρησης µε δύο µεγάλους
υπερτοπικούς πόλους αναψυχής στη δυτική και τη βορειοδυτική
πύλη της Αθήνας.

Ποιοι είναι αυτοί οι σκοποί; Αν µπορούσα να το πω µε µία κου-
βέντα, θα ήταν πρώτον να προστατεύσουµε τη βλάστηση του βου-
νού που έχει χαλέπιο πεύκη. Όµως, έχει και οκτακόσια διαφο-
ρετικά είδη φυτών το Ποικίλο Όρος και, µάλιστα, το βουνό αυτό
είναι ο πρωταθλητής, όσο και αν δεν το πιάνει το µάτι µας, στα
διαφορετικά είδη ορχιδέας στην Ελλάδα. Έχει σαράντα διαφορε-
τικά είδη ορχιδέας.

Επίσης, έχει πάρα πολλά σπήλαια. Φαντάζοµαι ότι θα το έχετε
περπατήσει. Κυρία Πρόεδρε, άπειρες φορές έχουµε κάνει πεζο-
πορία στο Ποικίλο Όρος. Έχει πάνω από σαράντα πέντε σπήλαια,
µε πιο σηµαντικό –αν θυµάµαι καλά το όνοµά του- το σπήλαιο Ζα-
στάνι.

Άρα, σας λέω µε τον χαρακτηριστικό τρόπο ποια είναι η στό-
χευσή µας και αν θέλετε να σας πω και κάποια πιο τεχνικά θέµατα,
πρώτα απ’ όλα δεν υπάρχει περίπτωση –και το λέµε- να επιτραπεί
η αλλαγή χρήσεως των δασών και των δασικών εκτάσεων. Επι-
πλέον, θα αποκαταστήσουµε τα τµήµατα του βουνού που έχουν
υποστεί αλλοίωση και υποβάθµιση. Επίσης, µε τη βοήθεια του ορ-
γανισµού για το φυσικό περιβάλλον και την κλιµατική αλλαγή του
ΥΠΕΚΑ, σαφέστατα θα κάνουµε βάσει και της ειδικής περιβαλλον-
τικής µελέτης, τις δράσεις και τις παρεµβάσεις που χρειάζονται
για να προστατεύσουµε και να ενδυναµώσουµε τη βιοποικιλότητα,
διότι για µας το Ποικίλο Όρος, όπως επίσης και το Όρος Αιγάλεω,
αποτελούν, όπως σας είπα, σηµαντικότατους ρυθµιστές του µι-
κροκλίµατος του Λεκανοπεδίου.

Δυστυχώς, τώρα τι συµβαίνει, κυρία Πρόεδρε; Ενώ µέχρι τη δε-
καετία του 1960-1970, βάσει των στοιχείων που έχουµε και από
τους επιστήµονες, όντως επιδρούσε ευεργετικά στο κλίµα, µετά
την αποψίλωση του βουνού, τα νταµάρια, τη διάνοιξη δρόµων και
όλα αυτά τα άσχηµα και τα κακά που συναντάµε –και συναντού-
σαµε δυστυχώς στην Ελλάδα όλες τις προηγούµενες δεκαετίες-
από ρυθµιστής του κλίµατος, το Ποικίλο Όρος τείνει βάσει των
επιστηµονικών ερευνών να γίνεται απορρυθµιστής του κλίµατος,
διότι εκεί ευνοείται το φαινόµενο της παρουσίας της θερµοκρα-
σιακής αναστροφής.

Όλα αυτά, λοιπόν, τα έχουµε υπ’ όψιν µας. Δουλεύουµε µε τους
επιστήµονες, τις περιβαλλοντικές ΜΚΟ και τους δήµους, έτσι ώστε
και αυτό το βουνό να µπει σε µία φάση προστασίας και ενίσχυσης
της βιοποικιλότητας που φιλοξενεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Επόµενη είναι η έβδοµη µε αριθµό 6305/26-4-2021 ερώτηση του

κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα : «Η αντιπυ-
ρική περίοδος ξεκινάει µε ανοχύρωτα δάση και κυβερνητική αδια-
φορία».

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει πάλι ο
Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεώργιος Αµυράς.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά να αναπτύξετε την
ερώτησή σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, είµαστε εδώ σήµερα για να συζητήσουµε µία

ερώτηση η οποία υποβλήθηκε στις 26 Απριλίου από πενήντα πέντε
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και οι συνάδελφοί µου, που είναι εδώ σή-
µερα έχουν συνυπογράψει αυτή την ερώτηση.

Η ερώτηση αυτή έρχεται ως επίκαιρη διότι δεν απαντήθηκε µε
τον οφειλόµενο γραπτό τρόπο, µε αποτέλεσµα να συζητήσουµε
σήµερα για ένα µεγάλο θέµα σε ένα µικρό χρονικό διάστηµα.
Όµως θεωρώ ότι αυτή η υποτίµηση της διαδικασίας, µε το να
έρθει µε δύο µήνες καθυστέρηση τελικά -γιατί ήρθε την Παρα-
σκευή η απάντηση- µας οδηγεί και σε ένα συµπέρασµα υποτίµη-
σης και του ρόλου του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Και µάλιστα
αυτό πρέπει να σας πω ότι βεβαιώνεται και από την απάντηση την
οποία µας στείλατε γραπτώς και εν µέρει -γιατί δεν απαντάτε σε
αυτά που σας ρωτάµε- διότι αποδεικνύεται ότι µετά την ερώτησή
µας ξεκινήσατε να εντάσσετε πράξεις τον Μάιο ή να προκηρύσ-
σετε πράξεις για του χρόνου. Εµείς όµως σας ρωτάµε τι έχετε
κάνει µέχρι τώρα και πού βρίσκεται το καθεστώς της προστασίας
και της πρόληψης των πυρκαγιών.

Φαίνεται, λοιπόν, ότι µετά από φαινόµενα τα οποία δυστυχώς
είναι τραγικά, όπως η πυρκαγιά στα Γεράνεια, Σχίνο, Αλεποχώρι,
Μέγαρα, έρχεστε εκ των υστέρων µε διάφορες επικοινωνιακού
τύπου διαδικασίες να καλύψετε µε µεγαλόστοµο τρόπο τα λάθη
σας, λέγοντας ότι δεν θα αλλάξει ο χαρακτήρας. Ναι, αλλά το
θέµα ήταν να µη γίνει πυρκαγιά, η οποία ήταν σε δεκάδες χιλιάδες
στρέµµατα και σε προστατευόµενη περιοχή. 

Είναι ξεκάθαρο για µας, κύριε Αµυρά, ότι η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη δεν έχει στην προτεραιότητά της το περιβάλλον. Αν το είχε
δεν θα καταργούσε τους φορείς διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών και τις διοικήσεις τους. Και µιας και είναι εδώ οι Βουλευ-
τίνες δυτικής Μακεδονίας ξέρουν πόσο σηµαντικό είναι το ότι κα-
ταργείτε τον φορέα των λιµνών και των προστατευόµενων
περιοχών της δυτικής Μακεδονίας, ακόµη και τον φορέα, που είναι
στη λίµνη της Καστοριάς όπου επιτέλους εµείς βάλαµε διοίκηση,
γιατί τον κρατούσε «παγωµένο» η προηγούµενη κυβέρνηση.

Σε κάθε περίπτωση όµως δεν είναι µόνο αυτό. Έχετε έρθει µε
το περίφηµο άρθρο 218, παραχωρήσατε στον κ. Γεωργιάδη την
κατάτµηση και αδειοδότηση δραστηριοτήτων σε περιοχές
«NATURA 2000», αποδεικνύοντας ότι δεν σας ενδιαφέρει το φυ-
σικό περιβάλλον, αλλά σας ενδιαφέρουν οι εξυπηρετήσεις κά-
ποιων συµφερόντων.

Όµως στην περίπτωση των δασών, κυρία Πρόεδρε, υπήρχε
σχέδιο εθνικής στρατηγικής για τα δάση, το οποίο είχε υποστη-
ρίξει η Νέα Δηµοκρατία το 2018. Δεν υλοποιείται εδώ και δύο
χρόνια. Είναι χαρακτηριστικό ότι στην απάντηση, που µας στεί-
λατε µας είπατε ότι τώρα, δύο χρόνια µετά, ξεκινάτε να ενεργο-
ποιείτε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, που είχαµε δηµιουργήσει
εµείς το 2019. Αλλά το βασικό που σας ρωτάµε είναι το εξής:
πότε θα στελεχωθούν οι δασικές υπηρεσίες µε µόνιµο προσω-
πικό; Διότι δυστυχώς οι περισσότεροι και οι περισσότερες των
εργαζοµένων πλέον είναι µεγαλύτερης ηλικίας. Σιγά σιγά γίνεται
γήρανση του πληθυσµού, των εργαζοµένων στις υπηρεσίες.
Χρειαζόµαστε νέα στελέχη. Δεν µας απαντάτε σε κάτι τέτοιο.
Διότι ήταν εγκεκριµένες οι προσλήψεις µόνιµου προσωπικού στις
δασικές υπηρεσίες.

Και επίσης σας ρωτάµε τι θα γίνει µε το κοινωφελές πρό-
γραµµα όπου απασχολήθηκαν πέντε χιλιάδες εργαζόµενοι σε
όλη την Ελλάδα και δηµιουργήθηκε και τεχνογνωσία και εξοπλι-
σµός και ούτε γι’ αυτό µας απαντάτε. Τι µας λέτε, ότι θα έρθουν
κάποιοι εποχικοί, ενώ σας ρωτάµε πότε θα στελεχώσετε τις δα-
σικές υπηρεσίες; Εµείς δεν σας ρωτάµε για τους εποχικούς,
κύριε Αµυρά. Σας λέµε συγκεκριµένα: πότε θα εφαρµόσετε την
πολιτική πρόληψης δασικών πυρκαγιών, πότε θα ενισχύσετε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, τις δασικές υπηρεσίες και πότε θα
έχουµε πραγµατική προστασία και πρόληψη στα δάση; Αυτό ρω-
τάµε. Παρακαλώ πολύ, µπορούµε λοιπόν να έρθουµε στο συγκε-
κριµένο και όχι άλλα λόγια να αγαπιόµαστε;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, κύριε Φάµελλε, όταν µιλάµε για πυρκαγιές
καλό είναι ειδικά εσείς του ΣΥΡΙΖΑ να είστε πολύ µετρηµένοι στα
λόγια σας! Δεν θα µιλήσω περισσότερο.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Καλύτερα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Μην µε προκαλείτε τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας

παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Είστε περήφανοι δηλαδή για τη διαχείριση, που κάνατε,
της πυρκαγιάς στο Μάτι; Ντροπή!

Πάµε παρακάτω.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Συνέχισε να είσαι….
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κυρία Πρόεδρε…
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, ακού-

στε µε λίγο. Σας παρακαλώ. Ο κύριος συνάδελφος έκανε την ερώ-
τηση. Δεν τον ενόχλησε κανείς. Απαντάει ο κύριος Υπουργός. Σας
παρακαλώ µη γίνεστε προκλητική, γιατί δεν είναι ωραίο πράγµα
αυτή η ανταλλαγή τέτοιου είδους συζητήσεων µέσα στο Κοινο-
βούλιο. Το καταλαβαίνετε φαντάζοµαι.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πριν σας απαντήσω πολύ συγκεκριµένα για το θέµα του προ-

σωπικού των δασικών υπηρεσιών, που λείπει, θα απαντήσω και σε
δυο - τρία «πυροτεχνήµατα» που πετάξατε, όπως για παράδειγµα
για το άρθρο 218, που έγινε 219 µε την αναρίθµηση, που τι λέει
αυτό το άρθρο; Λέει ότι εντός των περιοχών «NATURA» -και όλοι
ξέρουµε ότι οι περιοχές «NATURA» έχουν µία ζωνοποίηση-, εντός
αυτών των περιοχών για λόγους δηµοσίου οφέλους και συµφέ-
ροντος µπορούν να γίνουν κάποιες επενδύσεις, όµως ακολουθών-
τας δύο σηµαντικότατα σκαλοπάτια: πρώτον, ο επισπεύδων να
έχει ολοκληρώσει µια ειδική περιβαλλοντική µελέτη και δεύτερον,
να την έχει πάει στο Συµβούλιο της Επικρατείας για προληπτικό
έλεγχο. Εάν το Σ.τ.Ε. πει όχι δεν πρόκειται να κάνει τίποτε. Εκτός
αν δεν θέλετε το Σ.τ.Ε., αν δεν θέλετε να το ακούµε. Γιατί θυµάµαι
και ένας συνάδελφός σας, πρώην Βουλευτής, είχε πει πρόσφατα
«αρκετά µε τη νοµιµότητα και αρκετά µε το Σ.τ.Ε.». Αυτό θέλετε,
να µην ακολουθούµε το Σ.τ.Ε.; Όχι, εµείς είµαστε θεσµικοί και θε-
ωρούµε ότι οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας έχουν
αξία και οφείλουµε και εµείς πάντοτε να τις ακολουθούµε.

Πάµε παρακάτω. Λέτε για το µόνιµο προσωπικό. Η αλήθεια
είναι ότι κι επί των ηµερών της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ούτε µισή
πρόσληψη µόνιµου προσωπικού στις δασικές υπηρεσίες δεν
έγινε. Ούτε µισή πρόσληψη! Η σκληρή αλήθεια είναι λοιπόν -που
όλους µάς αφορά και όλοι ενδεχοµένως έχουµε ευθύνες γι’
αυτό- ότι η τελευταία πρόσληψη µόνιµου προσωπικού  στις δα-
σικές υπηρεσίες έγινε πριν από δεκαεπτά χρόνια. Ναι, το γνωρί-
ζουµε το πρόβληµα και γι’ αυτό, πρώτον, εµείς οργανώνουµε,
δροµολογούµε, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών,
την πρόσληψη τριακοσίων µόνιµων υπαλλήλων, στελεχών εξει-
δικευµένων και επιστηµόνων, που οι είκοσι θα είναι στη γενική
διεύθυνση, στην κεντρική υπηρεσία και οι διακόσιοι ογδόντα στις
υπόλοιπες υπηρεσίες των αποκεντρωµένων διοικήσεων. 

Παράλληλα όµως «τρέχουµε» και το προσωπικό κοινωφελούς
εργασίας: Τριακόσιοι πενήντα γεωτεχνικοί δασολόγοι, διακόσιοι
δασοπόνοι και εκατόν πενήντα διοικητικοί µέσω του προγράµµα-
τος του ΟΑΕΔ και µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Κοινωνικής
Συνοχής.

Επίσης να σας ενηµερώσω ότι η πρώτη καταγραφή των ειδι-
κοτήτων ανά περιφερειακή ενότητα και υπηρεσία έχει ήδη ολο-
κληρωθεί, έχει αποσταλεί στο Υπουργείο Εργασίας και σύµφωνα
µε την απάντηση της αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Ερ-
γασίας άµεσα αναµένεται η προκήρυξη αυτών των επτακοσίων
θέσεων.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, επειδή έγινε µια χυ-

δαία αναφορά από τον κύριο Υφυπουργό στα θέµατα του παρελ-
θόντος οφείλω να ξεκαθαρίσω ότι τον έχει διαψεύσει, πρώτον, ο
κ. Μητσοτάκης στη Σύνοδο του ΟΗΕ, που αναφέρθηκε σε ακραίο
κλιµατικό φαινόµενο, το οποίο δεν αναγνώριζαν τότε για το Μάτι.
Δεύτερον, το ότι τον τότε Αρχηγό της Αστυνοµίας τον έχουν
κάνει γενικό γραµµατέα στο Υπουργείο. Και τρίτον, το ότι υπάρ-
χουν ήδη νοµικές εξελίξεις -που τον παρακαλώ να µην τις ανα-
κατέψει γιατί δεν πρέπει να παρεµβαίνουµε-, που ξεκαθαρίζουν
και τις ευθύνες της κυβέρνησης και της τότε περιφερειάρχη απο-
δεικνύοντας τα ψέµατα και τις χυδαιότητες της Νέας Δηµοκρα-
τίας, όπως πάντα εξάλλου η Δεξιά ξέρει να κάνει πολιτική.

Όµως η σκληρή αλήθεια αφορά τις δασικές υπηρεσίες, γιατί
γι’ αυτό µας κάλεσε σήµερα η Βουλή, κύριε Αµυρά, και µην ξύ-
νεστε άλλο στην γκλίτσα του τσοπάνη. Η σκληρή αλήθεια, λοι-
πόν, είναι ότι επί ΣΥΡΙΖΑ, µέσα στο µνηµόνιο, πέντε χιλιάδες
εργαζόµενοι ήταν στα δάση και ο κ. Μητσοτάκης ήρθε και είπε
το 2019 ότι είχαµε τις λιγότερες πυρκαγιές γιατί υπήρχε πρό-
γραµµα δασοπροστασίας. Και οι άνθρωποι αυτοί σας κοιτούν και
σας ρωτούν: «θα υπάρχει συνέχεια του προγράµµατος; Θα αξιο-
ποιηθεί η εµπειρία µας; Θα αξιοποιηθούν τα µηχανήµατα;». Διότι
όλα αυτά έγιναν επί ΣΥΡΙΖΑ και µέσα στο µνηµόνιο.

Διότι εσείς ως Νέα Δηµοκρατία αφήσατε, δυστυχώς, την πα-
τρίδα µας µε µνηµόνιο και περιορισµούς προσλήψεων και τώρα
µας κάνετε τον έξυπνο και µας λέτε γιατί δεν προσλαµβάναµε.
Εµείς, λοιπόν, κατορθώσαµε έστω µε πρόγραµµα να προσλά-
βουµε, να είναι ο κόσµος και να δουλεύει µέσα στα δάση, µαζί
µε κατάρτιση και να προγραµµατίσουµε προσλήψεις τις οποίες
ο προκάτοχός σας, ο κ. Χατζηδάκης, τον Ιούλιο του 2019 τις «πά-
γωσε», κύριε Αµυρά. Και έρχεστε δύο χρόνια µετά, τρέχοντας
µετά και πίσω από τις πυρκαγιές στα Γεράνεια ή οπουδήποτε
αλλού, να µας λέτε ότι τώρα θα προγραµµατίσετε µόνιµες προσ-
λήψεις. Καλώς ήρθατε στην πραγµατικότητα!

Εµείς όµως όλα αυτά τα είχαµε προγραµµατίσει και µέσα στο
µνηµόνιο. Γι’ αυτό λοιπόν µην κάνετε τον έξυπνο, διότι υπάρχει
εµπειρία και υπάρχει και γνώση στην Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ εσείς είστε ανεπαρκείς. 

Και αυτό που σας ρωτάµε ως κυβέρνηση και ως πολιτική
οµάδα είναι συγκεκριµένο: έχετε κάτσει σοβαρά να συζητήσετε
µε τους υπαλλήλους και τα στελέχη της δασικής υπηρεσίας και
τους επιστήµονες τι ακριβώς υποβάθµιση υλοποιείται τώρα στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος; Διότι έρχεστε και µας λέτε σε ένα
απίστευτο έγγραφο ότι επίκειται η κατανοµή ποσού ενός εκατοµ-
µυρίου τετρακοσίων χιλιάδων από τις πιστώσεις -επίκειται πότε;
Τον Ιούλιο;-, επίκειται η κατανοµή και έχουν προβλεφθεί ποσά,
όπως -κυρία Πρόεδρε, είναι έγγραφο που ήρθε στον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο- ότι θα δοθούν είκοσι χιλιάδες ευρώ για την ολο-
κληρωµένη προστασία και πρόληψη σε ζώνες µείξης δάσους -
κατοικιών. Είκοσι χιλιάδες ευρώ, όταν αυτό ήταν στο πρόγραµµα
πρόληψης πυρκαγιών το 2019, κύριε Αµυρά; Και τώρα θα εντά-
ξετε είκοσι χιλιάδες ευρώ; 

Είναι το έγγραφο που ήρθε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και
θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Όπως επίσης λέτε µετά την ερώ-
τησή µας στις 13 Μαΐου ότι εντάξατε επιτέλους χρηµατοδοτή-
σεις για την πυροπροστασία; Στις 13 Μαΐου µετά την έναρξη της
αντιπυρικής περιόδου, ενώ έπρεπε να γίνει από πέρυσι; Και σας
έχουµε κάνει ερώτηση και πέρυσι και φέτος για το ίδιο θέµα;

Όµως δεν απαντήσατε τίποτα για το ζήτηµα το οποίο σας ρω-
τήσαµε, για το πώς θα ενισχύσουµε προγράµµατα δασοπροστα-
σίας και πρόληψης και πώς όλα αυτά θα γίνουν µε βάση τους
κανόνες του περιβάλλοντος. 

Διότι, κυρία Πρόεδρε, θεωρώ ότι είναι ντροπιαστικό για έναν
Υφυπουργό Περιβάλλοντος να πηγαίνει στο Σέιχ Σου -όπου ο
ίδιος έχει απαντήσει ότι δεν υπάρχουν χρηµατοδοτήσεις- να είναι
παρών ο Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας ο οποίος δηλώνει
αναρµόδιος στις κάµερες µπροστά στον Υφυπουργό και να λέει
o Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας ότι παρ’ ότι αναρµόδιος
θα βρω ενάµιση εκατοµµύριο για να προστατεύσω το Σέιχ Σου,
ενώ ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος δεν έχει µαζί του ούτε τις δα-
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σικές υπηρεσίες, ούτε έχει εκτελέσει την αρµοδιότητά του. 
Ρωτάµε λοιπόν: Σε αυτό το επιτελικό µπάχαλο, που έχετε οδη-

γήσει την Ελλάδα, µπορείτε σας παρακαλούµε πολύ να προστα-
τεύσετε την πολιτική περιβάλλοντος και να επαναφέρουµε την
ορθότητα που επιβάλλει η περίοδος κλιµατικής κρίσης, να
έχουµε το περιβάλλον ως προτεραιότητα στις πολιτικές µας;
Διότι έτσι όπως πάτε, θα κλείσετε την πόρτα και θα φύγετε από
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και δεν θα αφήσετε τίποτα στην
περιβαλλοντική πολιτική της χώρας. Αυτά τα ζητήµατα είναι
πραγµατικότητες. 

Και για να κλείσω την ερώτηση, κυρία Πρόεδρε, αυτά δεν τα
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα καταθέσουµε το έγγραφο του WWF το οποίο
αφορά στην απαράδεκτη παρέµβαση στο προστατευόµενο
δάσος Κουκουναριά στον Σχοινιά, που λέει ότι η αντιπυρική προ-
στασία δεν µπορεί να γίνεται καταστρέφοντας σπάνια προστα-
τευόµενα δάση. Αυτή είναι η Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη. Για να
δείξει ο κ. Χαρδαλιάς ότι είναι επιτελικά καλύτερος από τον κ.
Αµυρά του παίρνει την αρµοδιότητα καταστρέφοντας το δάσος
της Κουκουναριάς και έρχονται οι περιβαλλοντικές οργανώσεις,
κυρία Πρόεδρε, να µας πουν ότι δεν έχετε  ούτε ένα σχέδιο πρό-
ληψης, ούτε πολιτική, ούτε στήριξη του περιβάλλοντος, κύριε
Αµυρά. Αν θέλετε να µιλάµε για γεγονότα ορίστε τα έγγραφα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Σωκράτης Φάµελλος, κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Φύρδην µίγδην, αλλού πατάει, αλλού βρίσκεται η επιχειρηµα-

τολογία του κ. Φάµελλου. Έπιασε Σχοινιά, έπιασε Σέιχ Σου, από
κάπου να πιαστεί. 

Θα σας πω εγώ λοιπόν τι είναι χυδαίο για να σας απαντήσω.
Είναι τα συνεχή σας ψέµατα, δηλαδή η ψευδολογία σας έχει φτά-
σει στον ουρανό. Ένα, ένα θα τα  απαντήσω. 

Είπε ότι καταργήσαµε τους φορείς διαχείρισης. Μα τόσο ανε-
νηµέρωτος ή τόσο ψεύτης είστε επιτέλους; Καµµία κατάργηση
δεν έγινε. Αντικαταστάθηκαν οι φορείς από τις µονάδες διαχεί-
ρισης. Ο Οργανισµός για το Φυσικό Περιβάλλον και την Κλιµα-
τική Αλλαγή είναι εκείνος που αναλαµβάνει τις περιοχές
«NATURA» µε κεντρικό σχεδιασµό και τοπική διαχείριση. Αλλά
βέβαια σας έπιασε ο πόνος για κάποιους φορείς που είχατε βάλει
µόνο διοικητικά συµβούλια χωρίς κανένα εργαζόµενο! Πού είναι
η πρόληψη; Πού είναι η προστασία των περιοχών «NATURA» επί
των ηµερών σας; Μας κοροϊδεύετε µέσα στα µάτια µας, µέσα
στο πρόσωπό µας; 

Να σας πω για το Αιγαίο, να σας πω για την Κρήτη, να σας πω
για την Πελοπόννησο για πόσους φορείς, που είχατε βάλει µόνο
διοικητικά συµβούλια. Αυτό σας ενδιέφερε!

Εµείς τι κάνουµε τώρα; Έχουµε περάσει όλους τους φορείς
διαχείρισης από έλεγχο και µε ορκωτούς ελεγκτές και µε λογι-
στές και µε νοµικούς. Και αµέσως µετά οι φορείς διαχείρισης,
βεβαίως, θα πάρουν τον δρόµο τους, δηλαδή θα αντικαταστα-
θούν από τις µονάδες διαχείρισης. 

Πάµε να σας πω το άλλο τώρα. Εσείς όλο δεν προλάβατε! Τα
είχατε όλα καλώς καµωµένα και όλο δεν προλάβατε. Για το Σέιχ
Σου που µου λέτε και για τον Σχοινιά λέω τα εξής: Το Υπουργείο
Περιβάλλοντος είναι σε απόλυτη συνεργασία µε την Πολιτική
Προστασία. Τα δύο Υπουργεία λοιπόν, Προστασίας του Πολίτη
και Περιβάλλοντος σαφέστατα έχουν βάλει κάτω έναν οδικό
χάρτη για την πρόληψη, τους καθαρισµούς των δασών και την
αφαίρεση αυτής της καύσιµης ύλης που έχει συσσωρευθεί επί
χρόνια. Άρα µην µας λέτε πράγµατα που εσείς ούτε οι ίδιοι δεν
τα πιστεύετε. 

Πάµε λοιπόν να σας πω τώρα για τα χρήµατα και για την πρό-
ληψη. Είδαµε και την δική σας πρόληψη. Την έχει πάρει όλη η
Ευρώπη και την διδάσκουν στα πανεπιστήµια! Ακούστε για τις
χρηµατοδοτήσεις. Έπιασε ένα ποσό για να το κάνει σηµαία. Αυτά

που είπατε για τα 20.000 είναι ένα από τα πολλά. Πέρυσι στο Σέιχ
Σου η αποκεντρωµένη διοίκηση χρηµατοδοτήθηκε από εµάς
επαρκέστατα µε εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ για να κάνει τους
καθαρισµούς τους. 

Και δεν είναι µόνα αυτά. Ακούστε λοιπόν. Πρώτον από τον ει-
δικό φορέα δασών του Πράσινου Ταµείου δόθηκε 1.700.000
ευρώ για έργα αντιπυρικής προστασίας και οδοποιίας. Επίσης
από το ίδιο ταµείο, από τον ίδιο φορέα, δόθηκε 1.000.000 για τη
βελτίωση βατότητας δασικών δρόµων στην χερσόνησο του Άθω.
Από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων δόθηκαν 2.360.000
για διάνοιξη, βελτίωση, συντήρηση δασικών δρόµων, αναβάθ-
µιση δασοπροστασίας και προστασία σε ζώνες µίξης δάσους-κα-
τοικιών. Από τον τακτικό προϋπολογισµό δόθηκαν 5.770.000 για
τη λειτουργία των δασικών υπηρεσιών των αποκεντρωµένων για
να έχουν χρήµατα για να κάνουν διανυκτερεύσεις στην ύπαιθρο.
Επίσης και το µεγάλο πρόγραµµα που µόλις το ολοκληρώσαµε.
Για πρώτη φορά λοιπόν στην χώρα µας και για πρώτη χρονιά τρέ-
χουµε 79.500.000 ευρώ, σχεδόν ογδόντα εκατοµµύρια ευρώ, για
δασική πρόληψη. 

Επίσης µέτρο 8, για επενδύσεις στην ανάπτυξη δασικών πε-
ριοχών και στη βελτίωση βιωσιµότητας των δασών και συγκεκρι-
µένα τα υποµέτρα 8.3 και 8.4, για πρόληψη ζηµιών σε δάση
εξαιτίας δασικών πυρκαγιών, φυσικών καταστροφών και κατα-
στροφικών συµβάντων συµβάν και το υποµέτρο 8.4 για αποκα-
τάσταση ζηµιών σε δάση εξαιτίας δασικών πυρκαγιών, φυσικών
καταστροφών. Έχουν δηµοσιοποιηθεί οι προσωρινοί πίνακες κα-
τάταξης των δικαιούχων συνολικού προϋπολογισµού 76.200.000
ευρώ προ των ενστάσεων. Ολοκληρώθηκε η διαδικασία εξέτασης
ενστάσεων και εντός των επόµενων ηµερών αναµένεται να εκδο-
θούν οι απαραίτητες αποφάσεις ένταξης και να ξεκινήσει η υλο-
ποίηση και αυτών των έργων.

Αλλά βεβαίως θέλετε να υποτιµάτε τη δουλειά, που κάνουµε
όπως επίσης και τη δουλειά, που κάνουµε σε συνεργασία µε την
Πολιτική Προστασία και τον Υφυπουργό, κ. Χαρδαλιά, διότι εµείς
βάλαµε δεκαοχτώ περιοχές από έντεκα δήµους σε όλη την Ελ-
λάδα σε καθεστώς µεγάλης επικινδυνότητας –θεωρήθηκαν επι-
κίνδυνες- και κάνουµε προληπτικά τους καθαρισµούς. 

Από κει και πέρα καλό θα είναι να είστε ειδικά σήµερα –θα
έλεγα- λίγο πιο συγκρατηµένος στις εκφράσεις σας, δεδοµένου
ότι σαν σήµερα στις 5 Ιουλίου του 2015 βαφτίζατε το «όχι» του
δηµοψήφισµα σε «ναι». Άρα η δική σας αξιοπιστία και η δική σας
ολιγωρία που κόντεψε να βγάλει τη χώρα έξω από την Ευρώπη,
καταδεικνύει πραγµατικά το δικό σας ανύπαρκτο έργο. Μόνο
λόγια, λόγια, λόγια, «µε λένε Ρίζο και πάντα τα γυρίζω». Αυτό
ήταν η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ ειδικά για τα δάση και ειδικά για την
πρόληψη των δασικών καταστροφών και πυρκαγιών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ακολουθεί η όγδοη µε αριθµό 903/28-6-2021 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων µε θέµα: «Αναγκαία η παράταση για
τους εργαζόµενους στο Πρόγραµµα Απασχόλησης Κοινωφελούς
Εργασίας». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας εκφράσω τον προβληµατισµό

µου για την εξέλιξη των προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας,
αφού η αρχική σύλληψη ήταν να υπάρχει ένα τελευταίο καταφύ-
γιο για ανθρώπους, που δεν µπορούσαν να βρουν δουλειά στην
αγορά εργασίας, που ήταν όλες οι πόρτες κλειστές ,και πραγµα-
τικά θα έπρεπε να δίνει η πολιτεία µία τελευταία διέξοδο. Την
ονοµάσαµε «τελευταίο καταφύγιο».

Πλην όµως από αυτό τον σκοπό σήµερα βλέπουµε ότι οι ερ-
γαζόµενοι στα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας ιδιαίτερα
αυτά που αφορούν δήµους, περιφέρειες, κέντρα κοινωνικής πρό-
νοιας, άλλους οργανισµούς και δοµές, ακόµα µε τη διευρυµένη
έννοια των προγραµµάτων στην υγεία σε όλους τους φορείς και
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δεν αναφέροµαι µόνο στην περίοδο της πανδηµίας αλλά γενικό-
τερα, καλύπτουν ουσιαστικά σε συνδυασµό µε την υποστελέ-
χωση του δηµοσίου, των δηµοσίων οργανισµών πάγιες και
διαρκείς ανάγκες για ένα διάστηµα. Καλύπτουν για ένα διάστηµα
πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Αυτή είναι η εξέλιξη και η πραγµα-
τική σήµερα αποτύπωση του τι κάνουν οι εργαζόµενοι των προ-
γραµµάτων κοινωφελούς εργασίας. 

Βέβαια αυτό εγείρει πάρα πολλά θέµατα. Βλέπουµε ότι στα δι-
καστήρια καθηµερινά παίρνονται αποφάσεις. Περισσότερες απο-
φάσεις παίρνονται στα δικαστήρια παρά στην πολιτική, παρά
στην Κυβέρνηση, στα Υπουργεία σε σχέση µε το µέλλον των προ-
γραµµάτων. 

Πρόσφατα, στο Ηράκλειο υπήρξαν αποφάσεις για παρατάσεις
του Προγράµµατος Κοινωφελούς Εργασίας του προηγούµενου
και κάποιες αποφάσεις για το τωρινό πρόγραµµα που αυτό το
διάστηµα λήγει.

Αυτό το οποίο µε προβληµατίζει, λοιπόν, είναι η εξέλιξη.
Ρωτάω η Κυβέρνηση πώς το βλέπει, πώς το βλέπει δηλαδή για
τους εργαζόµενους αυτούς ιδιαίτερα όταν δεν κάνουν ένα οκτά-
µηνο, αλλά όταν έχουµε συνέχιση του προγράµµατος και πολλές
φορές µε νοµοθετική ρύθµιση και εξ ανάγκης της πανδηµίας,
αλλά και λόγω των αναγκών στον τοµέα της υγείας και έχουµε
εργαζόµενους πολλών ετών στην ουσία. Ρωτώ πώς σκέφτεται
στις µελλοντικές προκηρύξεις να αξιολογήσει και να αξιοποιήσει
την εµπειρία αυτών των ανθρώπων ή αν σκέφτεται να αξιοποιήσει
και την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, που αναφέρεται
σε σχετικές περιπτώσεις και στη δυνατότητα να ενταχθούν µε
κάποια αξιολόγηση στο µόνιµο στελεχιακό δυναµικό.

Είναι ένας ευρύτερος, βέβαια, προβληµατισµός, αλλά θα
ήθελα να ξέρω εάν απασχολεί την Κυβέρνηση σήµερα και τι προ-
τίθεται να κάνει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε και
ευχαριστώ πολύ και τον κ. Κεγκέρογλου.

Η Πρόσκληση 4/2020 του ΟΑΕΔ, που δηµοσιοποιήθηκε στις 9-
6-2020 και εφάρµοζε τις προβλέψεις της κοινής υπουργικής από-
φασης µε ηµεροµηνία 27-3-2020, αφορούσε την προώθηση της
απασχόλησης τριανταέξι χιλιάδων πεντακοσίων ατόµων µέσα
από την τοποθέτησή τους σε θέσεις απασχόλησης σε δήµους,
περιφέρειες, κέντρα κοινωνικής πρόνοιας περιφερειών και συνα-
φείς φορείς σε υπηρεσίες υπουργείων και άλλους φορείς του
δηµόσιου τοµέα.

Το συγκεκριµένο Πρόγραµµα Κοινωφελούς Απασχόλησης
συγχρηµατοδοτούταν από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο µέσω
του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Ανάπτυξη Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού, Εκπαίδευση και Διά Βίου Μάθηση και από ίδιους πό-
ρους από τον προϋπολογισµό του ΟΑΕΔ. Το πρόγραµµα
αποσκοπούσε στην επανασύνδεση των µακροχρονίως ανέργων
και των ευάλωτων οµάδων µε την αγορά εργασίας, στην αναβάθ-
µιση των δεξιοτήτων των ανέργων, στην κάλυψη κοινωνικών
αναγκών και στη σύζευξη των ικανοτήτων των ανέργων µε τις
ανάγκες της τοπικής κοινωνίας.

Αποτελεί, δηλαδή, µία χαρακτηριστική περίπτωση προγράµ-
µατος ενεργητικής πολιτικής απασχόλησης, στο πλαίσιο των
σχετικών προγραµµάτων, που υλοποιεί ο ΟΑΕΔ, αλλά και ευρύ-
τερα, στο πλαίσιο των πολιτικών που προωθεί η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή.

Αναφερθήκατε και εσείς σε αυτό, κύριε Κεγκέρογλου.
Τα χαρακτηριστικά του προγράµµατος ήταν, από τη µια πλευρά,

η τοποθέτηση ανέργων σε συγκεκριµένες θέσεις απασχόλησης
του παραπάνω οργανισµού για διάστηµα οκτώ µηνών και από την
άλλη πλευρά, η συµµετοχή σε πρόγραµµα θεωρητικής κατάρτισης
έως εκατόν πενήντα ωρών, ανάλογα µε το θεµατικό αντικείµενο
που αυτοί θα επέλεγαν, το οποίο θα οδηγούσε σε λήψη πιστοποί-
ησης για τις γνώσεις και δεξιότητες, που απέκτησαν µέσα από το
πρόγραµµα κοινωφελούς απασχόλησης. Αυτά τα χαρακτηριστικά
του προγράµµατος είναι αντίστοιχα µε αυτά προηγούµενων Προ-

γραµµάτων Κοινωφελούς Εργασίας του ΟΑΕΔ.
Αυτό που δεν ήταν γνωστό κατά την περίοδο σχεδιασµού του

συγκεκριµένου προγράµµατος είναι, προφανώς, η πανδηµία του
COVID-19 και η ένταση και χρονική έκτασή της, καθώς και η
ανάγκη για λήψη εκτάκτων µέτρων από την πολιτεία για τον πε-
ριορισµό της διασποράς και την προστασία της δηµόσιας υγείας.

Κύριε Κεγκέρογλου, σύµφωνα µε την ενηµέρωση, που µου πα-
ρείχαν οι αρµόδιες υπηρεσίες, κατά τη διάρκεια της πανδηµίας
πολλοί δήµαρχοι, περιφερειάρχες, αλλά και διοικητές δηµοσίων
οργανισµών διατύπωσαν ανησυχίες για το ενδεχόµενο ολοκλή-
ρωση του Προγράµµατος Κοινωφελούς Εργασίας και αφού κα-
τόπιν, σύµφωνα µε τους ισχυρισµούς τους, δεν ήταν σε θέση να
καλύψουν βασικές καθηµερινές λειτουργίες των οργανισµών και
των υπηρεσιών τους.

Σε αυτό το πλαίσιο, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων από τον Ιανουάριο του τρέχοντος έτους έγινε απο-
δέκτης µεγάλου όγκου αιτηµάτων για παράταση του προγράµ-
µατος. Μιλάµε για δεκάδες επιστολών σε εβδοµαδιαία βάση, µε
σχετικά αιτήµατα και ερωτήµατα που δηµάρχους, περιφερειάρ-
χες, αλλά και ωφελούµενους.

Δεν κλείσαµε τα µάτια µας στο πρόβληµα. Απεναντίας, όπως
έχει εξαγγείλει ο Υπουργός Κωστής Χατζηδάκης για πρώτη φορά
από το Βήµα της Βουλής, στο πλαίσιο συζήτησης επίκαιρης ερώ-
τησης στις 12 Φεβρουαρίου, το Υπουργείο θα ξεκινούσε τις απα-
ραίτητες ενέργειες για την εξεύρεση λύσης για τους ωφελού-
µενους και τους οργανισµούς που τους απασχολούν, µε δεδοµένη
την έντονη αβεβαιότητα στην αγορά εργασίας.

Πιο συγκεκριµένα, την 1η Απριλίου σε συνάντηση µε τους Προ-
έδρους της ΚΕΔΕ και του Ινστιτούτου Τοπικής Ανάπτυξης, ο
Υπουργός ανακοίνωσε την παράταση για δύο µήνες του τρέχον-
τος Προγράµµατος Κοινωφελούς Απασχόλησης και συνεπώς της
απασχόλησης όσων µετείχαν σε αυτό.

Παράλληλα, ανακοινώθηκε η έναρξη διαπραγµάτευσης µε τα
όργανα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ένα ακόµα τελευταίο
Πρόγραµµα Κοινωφελούς Εργασίας στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ της
τρέχουσας προγραµµατικής περιόδου, δηλαδή 2014-2020.

Για το νέο Πρόγραµµα Κοινωφελούς Εργασίας, δηλαδή το τι
θα γίνει µε τους νυν συµµετέχοντες στην κοινωφελή απασχό-
ληση, ο σχεδιασµός προβλέπει τη σύνδεση µε τα άλλα προγράµ-
µατα που τρέχουν ή δροµολογούνται από τη νέα προγραµµατική
περίοδο, αλλά και τους πόρους που θα αξιοποιηθούν από το Τα-
µείο Ανάκαµψης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για το συγκεκριµένο πρόγραµµα

στο οποίο αναφερθήκατε αναγνωρίσατε σε συνδυασµό µε τη
συγκυρία, ότι ουσιαστικά καλύπτει υπαρκτές ανάγκες. Ως προς
τον τυπικό χαρακτηρισµό «πάγιες και διαρκείς», που είναι και νο-
µικός και έχει να κάνει µε την εφαρµογή του νόµου, νοµίζω ότι
εδώ τον υπερβαίνουµε, διότι αυτό το οποίο είπατε, η αποδοχή
της ανάγκης και άρα, της παράτασης του προγράµµατος προ-
κειµένου να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες, τα λέει όλα.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι θα πρέπει, αφού αποδέχεται το Υπουργείο
ότι υπάρχουν ανάγκες που δεν µπορούν να καλυφθούν µε άλλο
τρόπο, η παράταση να είναι τέτοια που να δίνει τη δυνατότητα
στους φορείς, είτε είναι η αυτοδιοίκηση είτε είναι τα κέντρα κοι-
νωνικής πρόνοιας που έχουν και κλειστές και ανοικτές δοµές είτε
είναι άλλοι δηµόσιοι οργανισµοί, να λειτουργήσουν µέχρι να
υπάρξει καλύτερη αντιµετώπιση του θέµατος. Θεωρώ ότι οι δύο
µήνες δεν µπορούν να καλύψουν σε καµµιά περίπτωση τις ανάγ-
κες. Αυτή η παράσταση έπρεπε να είναι τουλάχιστον τετράµηνη
αρχικά, προκειµένου να υπάρξει µια προοπτική περαιτέρω. Αυτό
είναι το ένα θέµα.

Πρέπει, όµως, να δούµε το εξής. Όπως και εγώ είπα στην αρχή,
υπάρχουν δύο οπτικές. Η µία οπτική είναι από την πλευρά του
Υπουργείου Εργασίας, όπως σωστά το είπατε, που έχει στόχο να
δώσει ευκαιρίες απασχόλησης και αφορά στον άνεργο, αφορά
στον αποκλεισµένο, αφορά στον άνθρωπο που είναι σε κίνδυνο
φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού. Σωστά το είπατε, ότι εν-
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τάσσεται στις πολιτικές ενεργητικής απασχόλησης. Όµως, δεν
τους στέλνει για να κάνουν και εργασιοθεραπεία! Τους στέλνει για
να καλύψουν κάποιες ανάγκες.

Πάµε, λοιπόν, τώρα από την άλλη οπτική. Στις υπηρεσίες που
πάνε κάνουν εργασιοθεραπεία; Υποκαθιστούν δηµοσίους υπαλ-
λήλους, όπως γινόταν µια φορά µε το περιβόητο πρόγραµµα
«STAGE»; Όχι, βεβαίως. Σήµερα έχουµε τεράστια υποστελέχωση
των δηµόσιων οργανισµών, των δήµων, των υπηρεσιών πρώτης
γραµµής και αυτοί οι εργαζόµενοι καλύπτουν αυτές τις ανάγκες.

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να το λάβουµε υπ’ όψιν µας και από την
άλλη οπτική, ότι οι υπηρεσίες δεν µπορούν να λειτουργήσουν ούτε
υποτυπωδώς, εάν δεν έχουν την υποστήριξη αυτών των ανθρώ-
πων. Και δεν είναι οι τριανταεξίµισι χιλιάδες αυτού του προγράµ-
µατος µόνο. Είναι και του προηγούµενου, που συνεχίζουν µε
δικαστικές αποφάσεις να εργάζονται, είναι και οι επικουρικοί, είναι
και οι συµβασιούχοι από τον ΟΑΕΔ. Στην υγεία µόνο πρέπει να
είναι κοντά στις δεκαπέντε χιλιάδες οι επικουρικοί συµβασιούχοι
που εργάζονται στα νοσοκοµεία, στα κέντρα υγείας και στις άλλες
µονάδες υγείας.

Άρα, λοιπόν, εκτός από τη µέριµνα για το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα και την παράτασή του, πρέπει να δείτε µε ποιον τρόπο -
και αυτό είναι συνολικό θέµα, βέβαια, της Κυβέρνησης, δεν είναι
µόνο του Υπουργείου Εργασίας, για να είµαστε ξεκάθαροι, είναι
συνολικό θέµα της Κυβέρνησης- θα αξιοποιήσετε αυτό το ανθρώ-
πινο δυναµικό, µέσα από µια διαδικασία αξιολόγησης, µέσα από
θεσµούς που υπάρχουν, το ΑΣΕΠ και άλλους, προκειµένου να
δούµε πως εντάσσονται στο στελεχιακό δυναµικό του τόπου µας.

Στη νέα προκήρυξη, θα σας πρότεινα το εξής, κλείνοντας, µε
µια κουβέντα, για να είναι περισσότερο αποτελεσµατικό το πρό-
γραµµα και λόγω της εµπειρίας µου -µόνο που δεν είχα τη δυνα-
τότητα εγώ να το κάνω, λόγω λήξης της θητείας στο επόµενο
πρόγραµµα ακριβώς-, να πω στο Υπουργείο Εργασίας να εξασφα-
λίσει κάποιους πόρους από το ΕΚΤ προκειµένου να κάνει το πρό-
γραµµα κοινωφελούς. Ο φορέας τον οποίο θα εξυπηρετείτε είτε
από τον κρατικό προϋπολογισµό, αν είναι δηµόσιος οργανισµός,
είτε, αν είναι οργανισµός τοπικής αυτοδιοίκησης, από τον δικό του
προϋπολογισµό, να προβλέπεται ότι υποχρεούται, εφόσον θεωρεί
ότι οι ανάγκες αυτές υπάρχουν, ότι µπορεί ή ότι πρέπει για έναν
χρόνο -είναι ένα θέµα συζητήσιµο αυτό, αν είναι για έναν χρόνο η
αρχική πρόσληψη, άλλον έναν χρόνο να χρηµατοδοτείται από τον
συγκεκριµένο οργανισµό- να παρέχουµε αυτή τη δυνατότητα
στους ανέργους να απασχοληθούν και ταυτόχρονα, στους δήµους
και στις υπηρεσίες να καλύψουν τις ανάγκες τους.

Είναι, νοµίζω κάτι το οποίο πρέπει να το δούµε, να συµµετέχει
και ο οργανισµός και το δηµόσιο, πέρα από το ΕΚΤ, µε έναν
τρόπο στην απασχόληση αυτών των ανθρώπων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, µια διευκρίνηση. Δεν είπα στην οµιλία µου

ότι οι ανάγκες που καλύπτουν αυτοί οι εργαζόµενοι είναι πάγιες
και διαρκείς. Είπα ότι οι αιτούντες χαρακτηρίζουν αυτές τις ανάγ-
κες ως πάγιες και διαρκείς. Προφανώς, κάποιες ανάγκες καλύ-
πτουν οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι. Ως προς τη φύση αυτών
των αναγκών δεν προχώρησα σε κρίση. 

Όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, µε την κοινή υπουρ-
γική απόφαση του Απριλίου δόθηκε παράταση δύο µηνών στο
πρόγραµµα µε πρόβλεψη µάλιστα για εκ νέου πρόσληψη γι’ αυ-
τούς ακριβώς που είχαν τοποθετηθεί πιο νωρίς σε θέσεις, για
τους οποίους είχε ολοκληρωθεί τότε το οκτάµηνο. Σήµερα δια-
νύουµε την περίοδο αυτής της δίµηνης παράτασης που θα ολο-
κληρωθεί στο τέλος Ιουλίου. Οι συµµετέχοντες στο πρόγραµµα
πραγµατοποιούν την κατάρτιση και έτσι εκπληρώνονται οι βασι-
κοί στόχοι του προγράµµατος, που είναι η τοποθέτηση σε θέσεις
απασχόλησης για συγκεκριµένο διάστηµα και η κατάρτιση µε πι-
στοποίηση των γνώσεων και δεξιοτήτων.

Στο µεταξύ, όπως έχει ανακοινωθεί, προχωρούν οι διαδικασίες
για την προκήρυξη του νέου προγράµµατος κοινωφελούς εργα-

σίας, το οποίο διαπραγµατευόµαστε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
για να αµβλύνουµε τις αρνητικές συνέπειες της υψηλής ανεργίας,
αλλά και τις επιπτώσεις του κορωνοϊού στην αγορά εργασίας. Στό-
χος είναι η υλοποίηση του νέου προγράµµατος να ξεκινήσει τον
Αύγουστο του 2021, ώστε να µην υπάρξουν σηµαντικές ελλείψεις
στις υπηρεσίες της δηµόσιας διοίκησης και της αυτοδιοίκησης
στην κρίσιµη αυτή περίοδο. Δεν µπορεί, εποµένως, να δοθεί νέα
παράταση στο πρόγραµµα που ολοκληρώνεται, τη στιγµή που
αυτό έρχεται σε αντίθεση µε τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. 

Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχουµε από την
υποδιεύθυνση εφαρµογής δράσεων ενεργητικών πολιτικών απα-
σχόλησης, η συγκεκριµένη υπηρεσία προέβη στις εξής ενέργειες:
Σε διαπραγµάτευση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, προκειµένου να
εξασφαλίσει την τρέχουσα δίµηνη παράταση, η οποία και εγκρί-
θηκε γραπτώς, όπως είπα, από συγχρηµατοδοτούµενους πόρους.
Σχεδιάζει άµεσα την προκήρυξη νέου προγράµµατος κοινωφε-
λούς εργασίας για είκοσι πέντε χιλιάδες ωφελούµενους, προκει-
µένου να δοθεί ευκαιρία απασχόλησης και σε άλλους ανέργους
κατά τη διάρκεια της κρίσιµης περιόδου της πανδηµίας στη χώρα.
Μερίµνησε για την περαιτέρω υποστήριξη των ευάλωτων οµάδων
του πληθυσµού που αντιµετωπίζουν µακροχρόνια ανεργία και
ωφελήθηκαν από τα προγράµµατα της κοινωφελούς εργασίας,
µοριοδοτώντας µε ενενήντα µόρια την εµπειρία σε προγράµµατα
κοινωφελούς εργασίας στο πλαίσιο της τρέχουσας πρόσκλησης:
«Συµβουλευτική, υποστήριξη, κατάρτιση, πιστοποίηση και προ-
ώθηση της απασχόλησης ανέργων ηλικίας τριάντα έως σαράντα
εννέα ετών σε τεχνικές δεξιότητες κλάδων αιχµής». 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο σκέλος της ερώτησής
σας, το οποίο δεν αναπτύξατε εδώ, αλλά ήταν στο τελευταίο κοµ-
µάτι της ερώτησή σας, που ουσιαστικά φαίνεται να προτρέπει
για τη µοριοδότηση των συµµετεχόντων στα παραπάνω προ-
γράµµατα σε προκηρύξεις θέσεων µόνιµης απασχόλησης. 

Θα ήθελα να επισηµάνω, κατ’ αρχάς, ότι αυτό δεν είναι ζήτηµα
του Υπουργείου Εργασίας, είναι του Υπουργείου Εσωτερικών.
Το υπαινιχθήκατε και εσείς, άλλωστε, αυτό. Όµως, γενικότερα
νοµίζω ότι θα πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα φειδωλοί στη γενναι-
οδωρία µας σε παρόµοιες περιπτώσεις, καθώς µια τέτοια ενέρ-
γεια µπορεί να οδηγήσει σε φαλκίδευση της ίδιας της
διαγωνιστικής διαδικασίας της προκήρυξης, φέρνοντας σε µει-
ονεκτική θέση άτοµα που δεν έχουν ωφεληθεί από τη συµµετοχή
σε βραχυχρόνια προγράµµατα ενίσχυσης της απασχόλησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στην τελευταία ερώτηση του κοινοβουλευτικού

ελέγχου για σήµερα. Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό
4819/8-3-2021 ερώτηση του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων της
Βουλευτού Καστοριάς του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Ολυµπίας Τελιγιορίδου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Παράταση στήριξης των εργαζοµέ-
νων στον κλάδο της γουνοποιίας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων κ. Τσακλόγλου. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, καλησπέρα. Καταθέσαµε την ερώτηση για

την παράταση στήριξης των εργαζοµένων στον κλάδο της γου-
νοποιίας µαζί µε την κ. Βέττα, που είναι δίπλα µου, Βουλευτή Κο-
ζάνης, από τις 8 Μαρτίου. Πριν από µια εβδοµάδα τη
µετατρέψαµε σε επίκαιρη, γιατί δεν υπήρξε καµµία ενέργεια και
καµµία απάντηση από την πλευρά του Υπουργείου. 

Ο κλάδος της γουνοποιίας είναι ένας από τους πιο εξωστρε-
φείς και εξαγωγικούς κλάδους της χώρας µας µε το µεγαλύτερο
µέρος του εργατικού δυναµικού στην Καστοριά και τη Σιάτιστα
να απασχολείται σε αυτόν. Υπάρχουν χίλιες διακόσιες σαράντα
επιχειρήσεις, κυρίως ατοµικές, αλλά και εταιρείες. Με βάση το
πληροφορικό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» εργάζονται δύο χιλιάδες εί-
κοσι τρία άτοµα και µε βάση τα στοιχεία του ΟΑΕΔ διακόσιοι
εβδοµήντα εννέα εργαζόµενοι είναι µακροχρόνια άνεργοι. 

Για δεύτερη συνεχόµενη σεζόν ο κλάδος δέχεται, πέρα από
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την οικονοµική κρίση που πέρασε τα προηγούµενα χρόνια λόγω
διεθνών συνθηκών, και τις οικονοµικές επιπτώσεις της πανδη-
µίας, γιατί οι αγορές στις οποίες απευθύνεται ο κλάδος αυτός
συνεχίζουν να είναι κλειστές. Ο περιορισµός των µετακινήσεων
και η µη διενέργεια διεθνών εκθέσεων έχουν ως αποτέλεσµα τα
προϊόντα που έχουν παραχθεί τα δύο τελευταία χρόνια να βρί-
σκονται σε αποθήκες και σε βιτρίνες, µε αποτέλεσµα να µην
απαιτείται παραγωγή νέων προϊόντων, άρα να µην απαιτείται νέα
εργασία. 

Σύµφωνα µε το Εµπορικό Επιµελητήριο Καστοριάς, το 2019 εί-
χαµε εξαγωγές έτοιµων γουναρικών αξίας 108 εκατοµµυρίων
ευρώ, ενώ το πρώτο εξάµηνο του 2020 είχαµε δώδεκα φορές
κάτω, δηλαδή 800.000 ευρώ. Αυτή η αρνητική εξέλιξη οδηγεί την
πλειοψηφία των εργαζοµένων στην περιοχή µας –γιατί, όπως σας
είπα, η πλειοψηφία απασχολείται σ’ αυτόν τον κλάδο- σε από-
γνωση και σε µια οικονοµικά ασφυκτική κατάσταση, η οποία σε
συνδυασµό µε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση στη δυτική Μακεδονία
και το γεγονός ότι ούτως ή άλλως δεν αναφέρεται κανένα µέτρο
της Κυβέρνησης για τη γουνοποιία κάνει την κατάσταση πολύ δύ-
σκολη. 

Η λήψη πρόσθετων µέτρων για τη διατήρηση των θέσεων ερ-
γασίας του εργατικού δυναµικού είναι επιβεβληµένη. Η υποστή-
ριξη της απασχόλησης σε µια περιοχή που αγγίζει τα ποσοστά του
55% της ανεργίας είναι υποχρέωση της Κυβέρνησης, για να στη-
ρίξει όχι µόνο τον κλάδο, αλλά και αυτή την ευαίσθητη ακριτική
περιοχή της χώρας, για λόγους κοινωνικούς, ανθρωπιστικούς και
εθνικούς. Σε αντίθετη περίπτωση, θα συνεχίσει η µαζική µετανά-
στευση κυρίως των νέων ανθρώπων για την αναζήτηση εργασίας
είτε στο εσωτερικό είτε στο εξωτερικό, µε αποτέλεσµα τεράστιες
οικονοµικές και κοινωνικές επιπτώσεις στην περιοχή και επιδεί-
νωση του επιβαρυµένου ήδη δηµογραφικού προβλήµατος της πε-
ριοχής µας. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους, θεωρώ ότι η συνέχιση της
αναστολής των υφιστάµενων συµβάσεων εργασίας είναι επιβεβλη-
µένη, χωρίς ρήτρα επιλεξιµότητας, όπως κάνατε δύο µέρες πριν
και ενώ είχαµε κάνει επίκαιρη την ερώτηση, µε το να δώσετε πα-
ράταση ενός µήνα, µε ειδικά κριτήρια, για να έχει –λέει- µείωση
του τζίρου 70% µια επιχείρηση για να ενταχθεί. 

Πιστεύουµε ότι η παράταση είναι εφικτή από την πλευρά της
Κυβέρνησης. Μιλάµε για δύο χιλιάδες εργαζόµενους και σχετικά
περιορισµένο κόστος. Ερωτάστε, λοιπόν: Είστε διατεθειµένοι να
αναστείλετε µέχρι τουλάχιστον το φθινόπωρο, αν όχι µέχρι το
τέλος του χρόνου, για να βοηθήσετε ανθρώπους που πραγµατικά
βρίσκονται σε απόγνωση γιατί δεν έχουν άλλη επιλογή; Δυστυχώς,
η Κυβέρνηση δεν έχει δηµιουργήσει προϋποθέσεις, για να δώσει
µια άλλη προοπτική. Είστε διατεθειµένοι να παρατείνετε την ανα-
στολή της εργασίας όπως ζητούν και το σωµατείο των γουνεργα-
τών και οι φορείς του κλάδου; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συνά-

δελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Τελιγιορίδου και κυρία Βέττα, που είστε δίπλα,

πρώτα απ’ όλα, σας ευχαριστώ για την ερώτησή σας. 
Τους τελευταίους δεκαέξι µήνες, δηλαδή από την αρχή της παν-

δηµίας, η Κυβέρνηση έχει πάρει ένα σύνολο µέτρων για τη στήριξη
των εισοδηµάτων των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων. Αναγνω-
ρίζοντας το γεγονός πως η επίδραση της πανδηµίας και των µέ-
τρων περιορισµού στην οικονοµία ήταν και εξακολουθεί να είναι
σηµαντική, αναγνωρίζουµε και την ανάγκη στήριξης νοικοκυριών
και επιχειρήσεων σ’ αυτή τη δύσκολη συγκυρία. 

Η στήριξη αυτή από µέρους της Κυβέρνησης είναι έµπρακτη
και για να µιλήσουµε µε πραγµατικά δεδοµένα, έχουν δαπανηθεί
ή σχεδιάζεται να δαπανηθούν σχεδόν 38 δισεκατοµµύρια ευρώ
για τη διετία 2020-2021 σε µέτρα που σχετίζονται µε την πανδηµία. 

Όλα αυτά µάλιστα σε µια χώρα στην οποία ήδη το χρέος προς
το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν είναι το δεύτερο υψηλότερο στον
κόσµο, έχει υπερβεί ήδη το 200%.

Σύµφωνα µε τα διαθέσιµα στοιχεία, τα µέτρα αυτά έχουν απο-

δειχθεί αποτελεσµατικά, καθώς η Ελλάδα είναι µία από τις λίγες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου η ανεργία όχι απλά δεν αυ-
ξήθηκε κατά την περίοδο της πανδηµίας, αλλά µειώθηκε και κατά
µία ποσοστιαία µονάδα. 

Προφανώς από τα µέτρα στήριξης δεν θα µπορούσε να απου-
σιάζει ο κλάδος της γουνοποιίας, ο οποίος έχει πράγµατι µεγάλη
αξία τόσο για τις τοπικές οικονοµίες της Καστοριάς και της Σιάτι-
στας όσο και γενικότερα για τη δυτική Μακεδονία. Όπως και πολ-
λοί άλλοι κλάδοι, ο κλάδος της γουνοποιίας στηρίχτηκε είτε µε
παράταση στην καταβολή των ασφαλιστικών εισφορών είτε µε έν-
ταξη στο πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», είτε µε τις αναστολές συµ-
βάσεων εργασίας. Οι σχετικές προϋποθέσεις για την παροχή
στήριξης ήταν οι ίδιες όπως και σε άλλους κλάδους. Πιο συγκε-
κριµένα για τις αναστολές, ο κλάδος της γουνοποιίας είχε ήδη εν-
ταχθεί στον κατάλογο µε τους πληττόµενους από την πανδηµία
κλάδους από τις αρχές Ιουνίου. Κατά συνέπεια, οι εν λόγω επιχει-
ρήσεις θα µπορούσαν να κάνουν χρήση του µέτρου της αναστο-
λής συµβάσεων εργασίας έως και τις 30 Ιουνίου. 

Για το τι ισχύει από την 1η Ιουλίου το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων εξέδωσε την περασµένη Τετάρτη στις 30
Ιουνίου ανακοίνωση σχετικά µε τον «οδικό χάρτη» των αναστολών
για τον µήνα Ιούλιο. Στην ανακοίνωση αυτή αναφέρεται πως οι επι-
χειρήσεις, οι εργοδότες δηλαδή, µπορούν να θέτουν σε αναστολή
συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων τους των οποίων το ωρά-
ριο εργασίας εβδοµαδιαίως είναι τουλάχιστον δεκαέξι ώρες, αρκεί
να υπόκεινται σε ΦΠΑ και να παρουσιάζουν µείωση του κύκλου
εργασιών που είναι µεγαλύτερη ή ίση µε 70% κατά την περίοδο 1η

Απριλίου του 2020 έως 31 Μαρτίου του 2021.
Αν κρίνω από τα νούµερα τα οποία παραθέτετε στην ερώτησή

σας, µαθηµατικά θα πρέπει όλες οι εταιρείες να ανήκουν σε αυτή
την κατηγορία. Για να είµαι απολύτως ειλικρινής, δεν µπόρεσα να
διασταυρώσω αυτά τα νούµερα που έχετε, ούτε για την ανεργία.
Δεν τα διασταυρώνετε κι εσείς από πουθενά. Τα υπόλοιπα δεν τα
διασταύρωσα από επίσηµα στοιχεία, αλλά ας δεχθώ ότι είναι έτσι
όπως τα λέτε ακριβώς. 

όπως ανέφερα προηγουµένως, απαιτείται µείωση κατά 70% σε
σχέση µε την περίοδο από 1η Απριλίου 2019 έως 31 Μαρτίου
2020, δηλαδή πριν από την πανδηµία, όπως προκύπτει από τα
στοιχεία των περιοδικών δηλώσεων ΦΠΑ που έχουν υποβληθεί
στην ΑΑΔΕ έως και τις 30-6-2021. Στον κατάλογο µε τους ΚΑΔ που
έχουν ενταχθεί στα παραπάνω µέτρα ανήκουν και οι επιχειρήσεις
του κλάδου της γουνοποιίας και συνεπώς θεωρώ ότι η ίδια ανα-
κοίνωση του Υπουργείου Εργασίας απαντά στην ερώτησή σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ξεκινήσατε την

απάντησή σας λέγοντας συνολικά µέτρα που έχει λάβει η Κυβέρ-
νηση. Εγώ ήµουν πολύ συγκεκριµένη. Αλλά ακόµα και γι’ αυτά
τα συλλογικά που λέτε ότι στοίχισαν 38 δισεκατοµµύρια, να σας
πω ότι είχατε τη δυνατότητα να το κάνετε, καθώς η δική µας κυ-
βέρνηση σάς άφησε µαξιλάρι 37 δισεκατοµµύρια και όχι άδεια
ταµεία. 

Καταθέσαµε αυτήν την ερώτηση και είπατε ότι την Τετάρτη
προτείνατε αναστολή για έναν ακόµη µήνα. Να καταθέτουµε
κάθε µήνα ερώτηση και να το πάµε µήνα µε τον µήνα, γιατί βλέ-
πουµε ότι αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να πιέζεται για να παίρνει
κάποιες αποφάσεις. 

Ξέρετε, ο κλάδος αυτός είναι µια ιδιαίτερη περίπτωση σε µια
ιδιαίτερη περιοχή και χρειάζεται ουσιαστική στήριξη. Σήµερα το
πρωί στο Υπουργείο Εργασίας υπήρχε µια συνάντηση του σω-
µατείου εργαζοµένων. Η ηγεσία του Υπουργείου δεν καταδέ-
χτηκε να τους δει, γιατί βλέπει προφανώς τον ΣΕΒ, µεγάλους
επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Κύριε Υπουργέ, όταν αποφασίζετε για το µέλλον των εργαζο-
µένων, θα πρότεινα να συναντάτε τους εργαζόµενους, να µην
τους απαξιώνετε και να µην τους απογοητεύετε. Ακόµη και αυτό
για τον ένα µήνα µε τον τζίρο, λέει, να έχει µειωθεί κατά 70% απο-
δεικνύει ότι αυτοί που σχεδιάζουν τα µέτρα δεν γνωρίζουν τις ιδι-
αιτερότητες των κλάδων. Θα πρέπει, λέει, να έχει µείωση 70%
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σε σχέση µε την περίοδο από τον Απρίλιο του 2019 µέχρι τον
Μάρτιο του 2020. Αλλιώς, λέει, δεν είναι πληττόµενη επιχείρηση,
άρα δεν χρειάζεται στήριξης του µέτρου. 

Να σας πω, λοιπόν, ότι µε αυτό το µέτρο το 95% των γουνοποι-
ητικών επιχειρήσεων αποκλείονται και αποκλείονται και οι εργα-
ζόµενοι. Και θα σας εξηγήσω το γιατί. Ανάµεσα στις συγκρίσιµες
περιόδους 2019 - 2020 και 2020 - 2021 η τιµή της πρώτης ύλης
του κλάδου εκτοξεύτηκε, όπως και των λοιπών βοηθητικών υλών.
Τριπλασιάστηκε. Αυτή η αύξηση στην πρώτη ύλη και τις βοηθητι-
κές ύλες οδήγησε στην αύξηση της τελικής τιµής των προϊόντων.
Συνεπώς, οδήγησε σε δυσανάλογα προσαυξηµένες τιµές σύγκρι-
σης. Για παράδειγµα, για να γίνει κατανοητό, αν µία µονάδα του
προϊόντος τον Απρίλιο του 2019 είχε τιµή 500 ευρώ, η ίδια µονάδα
προϊόντος τον Μάρτιο του 2021 έχει τιµή 2.000 ευρώ. Αυτό έχει
ως αποτέλεσµα η τιµή µονάδας του προϊόντος το 2021 να ισοδυ-
ναµεί αξιακά µε τέσσερις µονάδες της περιόδου αναφοράς. Αυτό,
λοιπόν, αυξάνει τον τζίρο, όµως, ακόµη κι έτσι οι περισσότερες
επιχειρήσεις, ακόµα και µε αυτές τις τιµές, έχουν µείωση τζίρου
30%-60% και δεν αντισταθµίζεται σε καµµία περίπτωση η µηδαµινή
ανάγκη παραγωγής νέων προϊόντων. 

Οι εργαζόµενοι στον κλάδο, µε βάση αυτό, πετιούνται στον κά-
λαθο των αχρήστων. Όλο το 2020 και όλο το 2021 δεν έγιναν εκ-
θέσεις. Ο τουρισµός ιδιαίτερα από τις χώρες στις οποίες έχει
αναφορά το προϊόν -Ρωσία, Κορέα και Κίνα- δεν υπήρξε. Έχουν
περιοριστεί οι µετακινήσεις. Ξέρετε, τα προϊόντα αυτά αποτελούν
ένα εξειδικευµένο και µη τυποποιηµένο είδος, το οποίο θέλει φυ-
σική παρουσία για να το αγοράσει κάποιος. 

Όπως, λοιπόν, συµπεραίνεται, αυτό που λέτε σχετικά µε την αύ-
ξηση των τζίρων δεν οφείλεται στην αύξηση της επιχειρηµατικής
και της επαγγελµατικής δραστηριότητας, αλλά στην αύξηση του
κόστους παραγωγής. Είναι, λοιπόν, κάτι που πρέπει να το δείτε.
Η Καστοριά υποφέρει. Δύο χιλιάδες άνθρωποι είναι δύο χιλιάδες
οικογένειες. Είναι µια περιοχή στην άκρη, στην εσχατιά της Ελλά-
δας. Δεν υπάρχει καµµία εναλλακτική. Πρέπει να τους βοηθήσετε
και να τους στηρίξετε. Είναι υποχρέωση της πολιτείας. Για δεκά-
δες χρόνια η Καστοριά προσέφερε στην εθνική οικονοµία. Δεν έχει
η Κυβέρνηση το δικαίωµα να την εγκαταλείψει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Τελιγιορίδου, θα ήθελα να ξεκινήσω µε δύο παρατηρή-

σεις. Το πρώτο που είπατε σε σχέση µε το απόθεµα που άφησε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Το απόθεµα που άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ είναι άθικτο αυτήν τη
στιγµή. Η κάλυψη όλη έχει γίνει από δανεισµό στις αγορές µε ιστο-
ρικά χαµηλά επιτόκια, το οποίο ήταν κυρίως αποτέλεσµα του ότι
η χώρα µας συµµετέχει στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης…

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Κυρία Τελιγιορίδου, δεν σας διέκοψα. Θα
σας παρακαλούσα να µε ακούσετε.

…επειδή συµµετέχει στο πρόγραµµα της ποσοτικής χαλάρωσης
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, που είναι και τα δύο πολύ
µεγάλες επιτυχίες της Κυβέρνησης. 

Δεύτερον, σας ανέφερα ότι το νούµερο το οποίο χρειάζεται –
το είπατε και εσείς άλλωστε- είναι στο 70% η µείωση του τζίρου.
Τι µου λέτε στην ερώτησή σας; Στη ερώτησή σας διαβάζω τα νού-
µερα έτσι όπως τα έχετε παραθέσει εσείς. Λέτε ότι οι εξαγωγές -
και µη γελιόµαστε, η γουνοποιία είναι κυρίως εξαγωγική, στην
εγχώρια αγορά είναι ελάχιστες οι πωλήσεις οι οποίες γίνονται-
από το 2019 που ήταν 108 εκατοµµύρια ευρώ, στο πρώτο εξάµηνο
του 2020 ήταν µόλις 800.000 ευρώ. Για να φτάσουµε σε ολόκληρο
το νούµερο, αυτό το 30% πρέπει στο δεύτερο εξάµηνο οι πωλή-
σεις να πήγαν περίπου σαράντα φορές παραπάνω. Νοµίζω ότι από

την ερώτησή σας προκύπτει ότι αυτό δεν συνέβη. 
Τώρα, όπως είπα και προηγουµένως στην πρωτολογία µου, νο-

µίζω ότι  απάντησα στο βασικό ερώτηµά σας σχετικά µε το τι γίνε-
ται µε τις αναστολές συµβάσεων εργασίας. Επειδή, όµως, στην
ερώτησή σας µιλάτε και για ανεπάρκεια του µέτρου αυτού, θα
ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι δεν είναι το µόνο που έχει ληφθεί.
Ειδικά για τους εργαζόµενους που έχουν βγει σε αναστολή υπάρ-
χουν και άλλα µέτρα, όπως είναι η έκπτωση ενοικίου ή η επιδότηση
στεγαστικού δανείου. 

Εκτός, όµως, από αυτό, οφείλω να επισηµάνω ότι η πανδηµία
είναι µια δυναµική διαδικασία -το γράφετε και εσείς στην ερώτησή
σας- και ότι η εξέλιξη της πανδηµίας δεν µπορεί να προβλεφθεί.
Γι’ αυτόν τον λόγο το Υπουργείο Εργασίας και η Κυβέρνηση συ-
νολικά είναι σε ετοιµότητα ώστε, αν χρειαστεί, να ληφθούν µέτρα
για να στηριχθεί πρόσθετα η αγορά εργασίας, οι εργαζόµενοι και
οι επιχειρήσεις.

Έως τώρα, σε αυτούς τους δεκαέξι µήνες που διαρκεί η παν-
δηµία, η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι διαθέτει τα αντανακλαστικά
για να ανταποκριθεί µε τα κατάλληλα µέτρα. Ευχή, αλλά και κα-
θήκον όλων µας είναι να προχωρήσουν γρήγορα οι εµβολιασµοί,
να αναχαιτιστεί οριστικά η πανδηµία και όλα αυτά τα µέτρα να µην
χρειαστεί να εφαρµοστούν ξανά.

Είναι αναµφίβολα µια πολύ δύσκολη συγκυρία που δοκιµάζει τις
αντοχές όχι µόνο της ελληνικής, αλλά και της παγκόσµιας οικονο-
µίας. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι σε σχέση µε τη δηµοσιονοµική κα-
τάσταση της χώρας η στήριξη που έχει δοθεί είναι µεγάλη και όσο
το δυνατόν πιο ευρεία σε όλους τους πληττόµενους κλάδους. Η
Κυβέρνηση θα συνεχίσει να προσφέρει αυτό το δίχτυ ασφαλείας
για όσο καιρό ακόµα απαιτηθεί από τις υγειονοµικές συνθήκες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα:
Οι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Οικονοµικών, Ανάπτυ-

ξης και Επενδύσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης,
καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 05-07-2021 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της από 24.06.2021 Συµφωνίας Τροποποίησης
Διατάξεων της από 31.05.2007 Σύµβασης Παραχώρησης για το
Έργο «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση, Λειτουργία, Συντή-
ρηση και Εκµετάλλευση του Αυτοκινητόδροµου Κεντρικής Ελλά-
δας (Ε65)» που κυρώθηκε µε τον ν.3597/2007 (Α’168), όπως αυτή
τροποποιήθηκε: 1) µε την από 28.11.2013 «Συµφωνία Τροποποί-
ησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώθηκε µε
το άρθρο δεύτερο του ν. 4219/2013 «Κύρωση των Συµφωνιών
Τροποποίησης των συµβάσεων παραχώρησης των µεγάλων οδι-
κών έργων και ρύθµιση συναφών θεµάτων» (Α’269), 2) µε την από
19.12.2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων Σύµβασης Πα-
ραχώρησης» που κυρώθηκε µε το  άρθρο 44 του ν. 4354/2015
«Διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθολογικές ρυθ-
µίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της συµφωνίας
δηµοσιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων»
(Α’176)» και 3) µε την από 11.12.2018 «Συµφωνία Τροποποίησης
Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώθηκε µε το
άρθρο πρώτο του ν. 4586/2018 «Α’217)».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Ερωτάται το Σώµα: Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.52’ λύεται η συνεδρίαση για την Τρίτη 6 Ιου-
λίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος
νοµοθετική εργασία σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που σας
έχει διανεµηθεί.

16126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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